






4

Nr 8/2007

PISMO PG

Oka¿my serce studentom

S³owo Metropolity Gdañskiego
na rozpoczêcie roku akademickiego

Umi³owani w Panu
Szanowni Profesorowie Akademiccy,
Drodzy Studenci!

Rozpoczyna siê nowy rok akademicki. Fenomenem naszego czasu jest fakt, ¿e zwiêkszy³a siê zdecydowanie liczba
studentów w naszej Ojczy�nie. Jestem przekonany, ¿e jest to przejaw ¿ywotno�ci Narodu, który po trudnych latach,
teraz w klimacie wolnej Ojczyzny, w zjednoczonej Europie, �wiadomie kszta³tuje swoj¹ to¿samo�æ. Ka¿dy, kto
zechce porównaæ aktualny klimat ¿ycia Narodu z tym, co prze¿ywali�my przed odzyskaniem wolno�ci, nie mo¿e
zaprzeczyæ, ¿e mimo ró¿nych trudno�ci nadrabiamy skutecznie stracone lata. Razem z rozwojem gospodarczym,
zabezpieczamy nade wszystko moralny byt Narodu, a tak¿e jego rozwój intelektualny. Szanujemy przekonania religijne
naszych Sióstr i Braci, którzy s¹ dzieæmi tego samego Narodu i tworz¹ inne wspólnoty religijne. Jednak wiêkszo�æ
Polaków uto¿samia siê z Ko�cio³em katolickim i opieraj¹c siê na jego nauczaniu kszta³tuje swoje ¿ycie.

Cieszymy siê sukcesami wszystkich naszych rodaków i w pe³ni doceniamy ich spo³eczne oraz gospodarcze zaanga-
¿owanie. Trzeba jednak z ca³¹ stanowczo�ci¹ stwierdziæ, ¿e wiedza, zdobywanie wy¿szego wykszta³cenia stawia
przed nami szczególne zadanie. Cieszymy siê wiêc du¿¹ liczb¹ studentów w naszych uczelniach.

Równocze�nie jednak wiemy, ¿e musz¹ oni podejmowaæ szczególne zadania, które wymagaj¹ wysi³ku w zdobywaniu
wiedzy, m¹dro�ci i odpowiedzialnej aktywno�ci spo³ecznej.

DRODZY STUDENCI!

Gdy inaugurujemy nowy rok akademicki, który wspólnie rozpoczeli�my w poniedzia³ek, 1 pa�dziernika razem
z Waszymi nauczycielami akademickimi Msz¹ �wiêt¹ w Katedrze Oliwskiej, o godzinie 830, prosimy Was: niech czas
studiów bêdzie radosnym prze¿ywaniem m³odo�ci, niech bêdzie zdobywaniem wiedzy; niech bêdzie okresem wielkiej
aktywno�ci spo³ecznej. Jeste�cie nadziej¹ naszej Ojczyzny. Najbli¿szy miesi¹c bêdzie wa¿nym dla nas wszystkich
sprawdzianem zdrowego patriotyzmu. Sobór Watykañski II stwierdza: �Niech wszyscy Obywatele pamiêtaj¹ o prawie,
a równocze�nie o obowi¹zku, brania udzia³u w wolnych wyborach w celu popierania dobra wspólnego� (KDK, 75).
Dzia³aæ trzeba w wolno�ci i prawdzie. �Prawda i wolno�æ albo istniej¹ razem, albo te¿ razem marnie gin¹� � mówi³
wielki przyjaciel m³odych, Jan Pawe³ II (Fides et ratio, n. 90). Spo³eczna aktywno�æ musi siê przejawiaæ równie¿
w Waszych studenckich sejmikach.

Scena polityczna, któr¹ obserwujecie, a która Was czasami niepokoi, nie mo¿e powodowaæ braku waszej aktywno�ci.
Ojczyzna, to nasz zbiorowy obowi¹zek. A ponadto ¿yjemy na oczach zglobalizowanego �wiata i zjednoczonej Europy.
Rozwijajcie nade wszystko Wasze talenty, by zaj¹æ niebawem w³a�ciwe miejsce w ¿yciu Narodu, Pañstwa i Ko�cio³a.

DRODZY SIOSTRY I BRACIA!

M³odzie¿ � to nasz najwiêkszy skarb, za który Naród jest odpowiedzialny. Otoczmy studentów szczególn¹ mi³o�ci¹,
by mogli przygotowaæ siê do czekaj¹cych ich zadañ. Dziêkujemy Bogu za rozwój naszych Uczelni. Niech przekazuj¹
wiedzê i wspomagaj¹ m³odych Polaków w kszta³towaniu postaw g³êboko ludzkich i spo³ecznie odpowiedzialnych.

Z serdecznym b³ogos³awieñstwem

ks. abp Tadeusz Goc³owski
Metropolita Gdañski
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Wysoki Senacie!
Dostojni Go�cie!
Droga M³odzie¿y!
Kole¿anki i Koledzy!
Drodzy Przyjaciele!

¯yjemy w czasach niespotykanego postêpu technologicz-
nego. Techniki informatyczne wkroczy³y do wszystkich dzie-
dzin nauki i techniki, równie¿ do naszego ¿ycia codziennego,
sprawiaj¹c, ¿e  sta³o siê ono inne i zupe³nie niepodobne do
tego, które by³o naszym udzia³em pod koniec XX wieku. Prze-
ciêtny obywatel Stanów Zjednoczonych, korzystaj¹c z us³ug
tzw. call center, nie zdaje sobie sprawy z faktu, ¿e zamawiaj¹c
np. bilet lotniczy, rozmawia z operatorem, który znajduje siê
w Bangalore w Indiach, b¹d� te¿ ¿e operatorem tanich linii
lotniczych jest gospodyni domowa, która pracuje za po�red-
nictwem Internetu we w³asnym domu. Innymi s³owy, ¿yjemy
w tzw. p³askim �wiecie, jak nazywa to zjawisko wybitny inte-
lektualista amerykañski Thomas L. Friedman.

W budowaniu postêpu technologicznego uczestniczy wie-
le zespo³ów naukowych  Politechniki Gdañskiej.

Pos³u¿ê siê kilkoma wybranymi przyk³adami. I tak np.
w zespole naukowym prof. Czy¿ewskiego, laureata Nogrody
Heweliusza �  tzw. Gdañskiego Nobla, zakoñczono w³a�nie
miêdzynarodowy projekt, którego wyniki otwieraj¹ mo¿liwo�æ
samodzielnego projektowania i programowania ró¿nego ro-
dzaju us³ug w sieciach telefonii komórkowych. Do tej pory
by³a to domena operatorów tych sieci, teraz istniej¹ce sieci
komórkowe mog¹ byæ wykorzystywane bezpo�rednio przez
programistów, tworz¹cych w³asne aplikacje.

Dokonano miniaturyzacji wynalezionej w Politechnice
Gdañskiej protezy mowy dla osób j¹kaj¹cych siê, wyniki pro-
jektu zosta³y wdro¿one w formie produktu high-tech przez
sopock¹ firmê Platan.

Zrealizowano oryginalny pomys³ aktywnej sztucznej krta-
ni dla osób po laryngektomii, czyli amputacji krtani. Cyfrowa
krtañ elektroniczna oraz miniaturowy syntezator mowy dla
osób z bezg³osem, opracowane w ramach grantu celowego,
zrealizowanego wspólnie z firm¹ Intech, s¹ aktualnie wdra¿a-
ne przez tê firmê do produkcji seryjnej na mocy licencji udzie-
lonej przez Politechnikê Gdañsk¹.

Aktualnie realizowany jest zintegrowany projekt europej-
ski z udzia³em m.in. takich korporacji medialnych, jak BBC
i RAI. Na Politechnice Gdañskiej opracowywane s¹ narzêdzia
do rekonstrukcji materia³u archiwalnego � starych nagrañ i filmów.
Repozytoria europejskie zawieraj¹ blisko 200 mln godzin tego
typu materia³u, którego czê�æ bêdzie mo¿na ochroniæ od dalszej
deprecjacji, dziêki wykorzystaniu tych nowoczesnych narzêdzi.

Uczelnia realizuje projekt po�wiêcony specjalnym prote-
zom s³uchu. W pa�dzierniku odbêdzie siê szeroko zakrojona
promocja medialna wynalazku opracowanego na Politechnice
Gdañskiej w ramach projektu wdra¿anego w warszawskim In-
stytucie Fizjologii i Patologii S³uchu. Wynalazek polega na tym,
¿e ma³e dziecko, w ³ó¿eczku niemowlêcym bêdzie korzysta³o
z wirtualnej protezy s³uchu, innymi s³owy z aparatu s³uchowe-
go niemaj¹cego kontaktu z cia³em dziecka. Wynalazek zosta³
uznany na najwiêkszym forum in¿ynierii d�wiêku w San Fran-
cisco za najciekawsz¹ technologiê akustyczn¹ 2006 r., za� dok-
toranci zaanga¿owani w jego wdra¿anie zostali uhonorowani
specjaln¹ nagrod¹ Prezydenta RP w grudniu 2006 r.

Realizowany jest projekt SECURITY, wspierany przez Pol-
sk¹ Platformê Bezpieczeñstwa Wewnêtrznego, którego wyniki
pozwol¹ na monitorowanie stanu bezpieczeñstwa na stadionach,
w szko³ach i miejscach zagro¿onych terroryzmem. Istota projek-
tu pozwala na opracowanie narzêdzi teleinformatycznych, które
uzupe³ni¹ istniej¹ce i stale rozwijane systemy monitoringu wi-
zyjnego i akustycznego. Uzupe³nienie to bêdzie polega³o na
wprowadzeniu funkcji automatycznego rozpoznawania d�wiê-
ków i obrazów, tak aby systemy komputerowe w sposób auto-
matyczny mog³y wykrywaæ potencjalne zagro¿enia i informo-
waæ o nich s³u¿by odpowiedzialne za bezpieczeñstwo i porz¹dek
publiczny. Co wiêcej, rozpoczynamy realizacjê projektu INDECT,
który jest rozwiniêciem projektu SECURITY na skalê europej-
sk¹. Ten nowy europejski projekt realizowany bêdzie z udzia³em
policji polskiej i europejskiej, jak równie¿ z udzia³em czo³o-
wych uczelni technicznych polskich i europejskich. Politechni-
ka Gdañska, a konkretnie zespó³ naukowy prof. Andrzeja Czy-
¿ewskiego, jest postulatorem i g³ównym wykonawc¹ tego pro-
jektu, który zosta³ zaakceptowany i skierowany do realizacji
we wrze�niu tego roku, z bud¿etem rzêdu 15 mln euro. Jest to
pierwszy zintegrowany projekt europejski z dziedziny infor-
matyki, przygotowany i koordynowany w Polsce.

Kolejne projekty, które nale¿y wymieniæ, to:
PERFORM � zintegrowany, wysokobud¿etowy projekt eu-

ropejski z dziedziny telemedycyny (przyznany we wrze�niu),

Têsknimy za pañstwem rzeczywistego dialogu
Przemówienie JM Rektora Politechniki Gdañskiej prof. dra hab. in¿. Janusza Rachonia

na inauguracji roku akademickiego 2007/2008

Aula Politechniki Gdañskiej � 3 pa�dziernika 2007

Fot. Krzysztof Krzempek
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koordynowany przez firmê Siemens. Politechnika Gdañska
ma za zadanie opracowanie narzêdzi teleinformatycznych do
zdalnego monitorowania pacjentów cierpi¹cych na choroby
neurodegeneratywne (g³ównie parkinsonizm).

MULTIMODAL � wysokobud¿etowy projekt celowy,
rozpoczynany aktualnie wspólnie z firm¹ Young Digital Planet
SA. Celem projektu jest opracowanie i wdro¿enie w produk-
tach tej firmy zupe³nie nowych sposobów komunikacji u¿yt-
kownika z komputerem (innych ni¿ tradycyjna mysz i klawia-
tura). U¿ytkownik bêdzie móg³ siê komunikowaæ z komputerem
m.in. za pomoc¹ wzroku (po³o¿enie ga³ek ocznych i uwaga
wzrokowa, �ledzone przez komputer), za pomoc¹ inteligentne-
go d³ugopisu (terapia dysleksji), za pomoc¹ ruchów warg (po-
moc dla osób z niedow³adem r¹k, sparali¿o-wanych) i in.

Od kilku lat na Politechnice Gdañskiej prowadzone s¹
z du¿ym rozmachem prace naukowo-badawcze zwi¹zane
z szeroko pojêtym bezpieczeñstwem.

Do roku 2008 ma powstaæ w Gdañsku system monitoringu
ha³asu, natê¿enia ruchu pojazdów i ska¿enia powietrza. Prace
w tym zakresie s¹ prowadzone na Wydziale Elektroniki, Tele-
komunikacji i Informatyki naszej Uczelni, w zespo³ach profe-
sorów Andrzeja Czy¿ewskiego i Ryszarda Katulskiego. Z ko-
lei pod kierunkiem prof. Katulskiego realizowany jest projekt
dotycz¹cy �Opracowania systemu monitorowania ³adunków
kontenerowych w morskim porcie handlowym�. Jest to pro-
jekt badawczo-rozwojowy, w ramach którego opracowano za-
³o¿enia systemu monitorowania kontenerów, zarówno w skali
lokalnej, tzn. po wej�ciu do portu na terenie terminala konte-
nerowego, jak równie¿ w skali globalnej na pe³nym morzu,
przy u¿yciu infrastruktury satelitarnej. Wa¿nym elementem
tego systemu jest tzw. Inteligentny Modu³ Kontenerowy o cha-
rakterze diagnostyczno-telekomunikacyjnym, który w przy-
sz³o�ci ma stanowiæ wyposa¿enie ka¿dego kontenera.

Kolejny multidyscyplinarny projekt dotyczy �Mobilnego
system monitoringu zanieczyszczeñ powietrza atmosferycz-
nego�, który realizowany jest przez zespo³y naukowe profe-
sorów Jacka Namie�nika, Waldemara Wardenckiego i Ryszarda
Katulskiego z Wydzia³ów Chemicznego i Elektroniki, Teleko-
munikacji i Informatyki naszej Uczelni. W ramach tego projek-
tu opracowano ju¿ i wykonano mobiln¹ stacjê monitoruj¹c¹ po-
ziomy stê¿enia benzenu, dwutlenku azotu oraz ozonu,  która
aktualnie jest testowana na terenie aglomeracji gdañskiej. Dane
te s¹ aktualizowane co 10 sekund, zatem w cyklu dobowym
gromadzonych jest ponad 8500 bloków informacyjnych, któ-
re na bie¿¹co poprzez sieæ Internet s¹ przesy³ane drog¹ radio-
w¹ do serwera zlokalizowanego na Politechnice Gdañskiej:
www.ams.pg.gda.pl, gdzie podlegaj¹ obróbce statystycznej.
Dziêki temu mo¿na otrzymaæ w czasie rzeczywistym zobra-
zowanie rozk³adu zanieczyszczeñ na dowolnych ci¹gach ko-
munikacyjnych. Aktualnie wyniki tego monitoringu s¹ dostêp-
ne dla posiadaczy autoryzowanego dostêpu do serwera.

Co wiêcej, Uczelnia nasza od semestru letniego tego roku
akademickiego uruchamia nowy oryginalny kierunek studiów
II stopnia w ramach tzw. makrokierunku, tj. Technologie Sys-
temów Bezpieczeñstwa, który dedykowany jest wszystkim
chêtnym absolwentom studiów I stopnia. Kierunek ten reali-
zowany bêdzie wspólnie z Akademi¹ Marynarki Wojennej
w Gdyni, Akademi¹ Górniczo-Hutnicz¹ w Krakowie, Akade-
mi¹ Morsk¹ w Gdyni oraz Wojskow¹ Akademi¹ Techniczn¹
w Warszawie.

Politechnika Gdañska stara siê wyprzedzaæ oczekiwania
rynku pracy, i tak np. w tym roku uruchomili�my Mechatroni-
kê i nowy, zupe³nie unikatowy kierunek studiów, ciesz¹cy siê
ogromnym zainteresowaniem, tj. In¿ynieriê Mechaniczno-
-Medyczn¹; kierunek realizowany wspólnie z Wydzia³em Le-
karskim Akademii Medycznej w Gdañsku.

Mimo tak wielu sukcesów naukowych, trzeba jednak zda-
waæ sobie sprawê z faktu, ¿e podstawow¹ barier¹ dynamicz-
nego budowania gospodarki opartej na wiedzy jest u³omny
system edukacji. Zaledwie oko³o 16% wszystkich studiuj¹-
cych w Polsce, to studenci tzw. kierunków �cis³ych i technicz-
nych. A tymczasem na rynku pracy brakuje ju¿ in¿ynierów.

W województwie pomorskim w tym roku matematykê na
maturze (sumarycznie poziom podstawowy i rozszerzony) zda-
wa³o mniej ni¿ 17% zdaj¹cych, a fizykê � poni¿ej 1%. Wyniki
tych egzaminów te¿ nie s¹ rewelacyjne.

Problem z matematyk¹ zaczyna siê ju¿ od najm³odszych
klas. Z badania przeprowadzonego w 2006 roku na uczniach
III klasy szko³y podstawowej wynika, ¿e problemy pojawiaj¹
siê przy najprostszych zadaniach. W zadaniu, w którym nale-
¿a³o obliczyæ, ile stron ksi¹¿ki przeczyta dziewczynka w ci¹-
gu pó³torej godziny, je�li w ci¹gu 15 minut czyta 10 stron, do-
br¹ odpowied� poda³o jedynie 25% uczniów. Strach pomy�leæ,
co zrobi reszta z tych uczniów, gdy nadejdzie czas matury.

Polska jest takim dziwnym krajem, w którym problem ma-
tematyki jest problemem politycznym, a nie o�wiatowym. Taki
stan rzeczy grozi zapa�ci¹ cywilizacyjn¹ naszego kraju. Ludzie
przestaj¹ rozumieæ otaczaj¹c¹ ich technosferê, co wiêcej � trac¹
zaufanie do nowoczesnych technologii.

Od pocz¹tku lat dziewiêædziesi¹tych ubieg³ego wieku o ta-
kim zagro¿eniu wielokrotnie informowali�my opiniê publicz-
n¹. Poziom wykszta³cenia absolwentów szkó³ ponadgimna-
zjalnych w zakresie matematyki i fizyki z roku na rok obni¿a
siê, o czym równie¿ informowali�my opiniê publiczn¹ wielo-
krotnie, organizuj¹c miêdzy innymi szereg seminariów i kon-
ferencji.

Muszê podkre�liæ, ¿e na Politechnice Gdañskiej wyznaje-
my pogl¹d, i¿ na rzeczywisto�æ nie nale¿y siê obra¿aæ, a trze-
ba staraæ siê j¹ zmieniaæ. Prowadzimy szerok¹ akcjê informa-
cyjn¹ w szko³ach �rednich, wspó³pracujemy z w³adzami sa-
morz¹dowymi, obejmuj¹c patronaty nad szeregiem szkó³ i udo-
stêpniaj¹c uczniom tych placówek nasze laboratoria. Wydzia³
Fizyki Technicznej i Matematyki Stosowanej realizuje wyso-
kobud¿etowy program �Za rêkê z Einsteinem�, dedykowany
uczniom gimnazjów i szkó³ �rednich z ma³ych o�rodków,
a ciesz¹cy siê ogromnym zainteresowaniem. Ostatni sukces
na tym polu, to wspó³praca w³adz samorz¹dowych Miasta
Gdyni oraz Wydzia³u Oceanotechniki i Okrêtownictwa w za-
kresie kszta³cenia kadr dla gospodarki morskiej. Aktywnie
uczestniczymy w Ba³tyckim Festiwalu Nauki, staraj¹c siê
w sposób atrakcyjny pokazaæ m³odym ludziom, ¿e otaczaj¹cy
nas �wiat mo¿na zrozumieæ. �wietnie realizuje swoje zadania
powo³ane niedawno Studium Nauczania Matematyki, posia-
daj¹ce ogromn¹ ofertê dydaktyczn¹ i nowoczesne narzêdzia
dydaktyczne. Studenci korzystaj¹cy z tej oferty udowodnili,
¿e matematyki mo¿na siê nauczyæ.

Ten szeroki program oddzia³ywania spo³ecznego, prezen-
towany przed chwil¹, skutkuje. Politechnika Gdañska w tym
roku, kolejnym roku ni¿u demograficznego, przyjê³a na I rok
studiów o 1000 studentów wiêcej, ni¿ w ubieg³ym roku. Im-
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matrykulujemy dzisiaj dok³adnie 4 339 nowych ¿aków stu-
diów stacjonarnych.

Z tego miejsca autorom tego sukcesu, pracownikom i stu-
dentom Politechniki Gdañskiej sk³adam serdeczne gratulacje
i gor¹ce podziêkowania!

Szanowni Pañstwo!
Kszta³cenie i prowadzenie badañ naukowych to nie jedyne

zadania uczelni wy¿szej. Kolejne, to wspieranie gospodarki
innowacyjnej, transfer technologii, komercjalizacja badañ na-
ukowych i rozwijanie przedsiêbiorczo�ci zarówno w�ród stu-
dentów, jak i pracowników naszej uczelni. Mamy studencki in-
kubator przedsiêbiorczo�ci, wspó³pracujemy w tym zakresie
bardzo efektywnie zarówno z w³adzami samorz¹dowymi woje-
wództwa, jak i poszczególnych miast, oraz skutecznie z Pomor-
sk¹ Specjaln¹ Stref¹ Ekonomiczn¹ � wspomnieæ tutaj nale¿y
wspóln¹ fundacjê Brainet oraz Gdañski Park Naukowo-Tech-
nologiczny. Mamy ju¿ pierwsze tzw. firmy profesorskie, pra-
cuj¹ce w obszarze wysoko zaawansowanych technologii.

Jak przysta³o na uczelniê gdañsk¹ o morskich tradycjach,
budujemy lobbing dla gospodarki morskiej. Podczas letnich
obozów Naukowego Ko³a �Korab� oraz Naukowego Ko³a
Chemików oko³o 300 studentów naszej Uczelni zdoby³o pa-
tenty ¿eglarskie. Studenci z �Korabia�, laureaci tegorocznej
Nagrody Czerwonej Ró¿y dla najlepszego ko³a naukowego
w województwie pomorskim, byli w tym roku organizatorami
International Waterbike Regatta Gdañsk �07, zbudowali wo-
dolot napêdzany si³ami miê�ni ludzkich oraz jednostkê p³y-
waj¹c¹ napêdzan¹ energi¹ s³oneczn¹. Jednostki te uczestni-
czy³y w imprezach Baltic sail Days, targach Wiatr i Woda oraz
BALTEXPO, wzbudzaj¹c bardzo du¿e zainteresowanie.

Szanowni Pañstwo!
Obowi¹zuj¹ce �Prawo o szkolnictwie wy¿szym�, odwo³u-

j¹c siê do misji uczelni, na drugim miejscu wymienia: �wy-
chowywanie studentów w poczuciu odpowiedzialno�ci za pañ-
stwo polskie, za umacnianie zasad demokracji i poszanowa-
nie praw cz³owieka�. Samorz¹d studentów w �wietle tego pra-
wa ma ogromne kompetencje, z drugiej za� strony wybory do
samorz¹du studenckiego od wielu lat charakteryzuj¹ siê wsty-
dliwie nisk¹ frekwencj¹ wyborcz¹, która w skali ogólnopol-
skiej nie przekracza 8%. Co wiêcej, jak wynika ze statystyk,
w grupie wiekowej pomiêdzy 18 a 23 rokiem ¿ycia frekwen-
cja wyborcza podczas ostatnich wyborów tak parlamentarnych,
jak i samorz¹dowych, by³a bardzo niska. I w moim pojêciu
nie jest to wina m³odego pokolenia, to nasza wina, wina ro-
dziców, Ko�cio³a i szko³y, w tym szko³y wy¿szej. Ze �wiado-
mo�ci¹ konieczno�ci budowy spo³eczeñstwa obywatelskiego,
jak równie¿ faktu, ¿e udzia³ w wyborach to nie przywilej,
a obowi¹zek dbania o dobro wspólne, nikt siê nie rodzi, tego
po prostu trzeba siê nauczyæ.

Z drugiej za� strony:
� je¿eli setki obywateli naszego pañstwa przedk³adaj¹ swoje

skargi do Trybuna³u w Strasburgu,
� je¿eli trzeba powo³ywaæ coraz to nowe sejmowe komisje

�ledcze,
� je¿eli symbolem wspó³czesnej Polski staje siê kieszonko-

wy dyktafon,
� je¿eli istot¹ dzia³añ organów �cigania staj¹ siê pokazy si³y,
� je¿eli Trybuna³ Konstytucyjny musi uchylaæ liczne ustawy,

to mamy sytuacjê niszcz¹c¹ zaufanie do pañstwa.
W tym miejscu za Martinem Lutherem Kingiem powiem:

�I have a dream�!
Marzy mi siê pañstwo dbaj¹ce o dobro wspólne, pañstwo,

które zajmuje siê za³atwianiem spraw wa¿nych, tj. rozwi¹zywa-
niem istotnych problemów spo³ecznych. Pañstwo, które ma
zaufanie do wiêkszo�ci obywateli, w tym równie¿ do elit i au-
torytetów, opartych na kompetencjach i rzetelnych sukcesach.
Jestem przekonany, ¿e obywatelom naszego kraju marzy siê
pañstwo, w którym instytucje kontroli, egzekwowania prawa
i dociekania prawdy nie s¹ mno¿one i nie epatuj¹ nieustann¹,
widowiskow¹ aktywno�ci¹, lecz bezszmerowo, skutecznie in-
terweniuj¹ w koniecznych sytuacjach. Têsknimy za pañstwem
rzeczywistego dialogu w³adzy ze spo³eczeñstwem, ale tak¿e
polityków. Polityków, którzy widz¹ wspólny nadrzêdny cel, da-
rz¹ siê zaufaniem, s¹ lojalni wobec poczynionych zobowi¹zañ.
S³owem: zas³ugujemy na normalne pañstwo demokratyczne.

Czy te marzenia s¹ nierealne i wygórowane?
Jestem g³êboko przekonany, ¿e s¹ realne � pod warunkiem,

¿e sprawê potraktujemy powa¿nie i odpowiedzialnie. Powinni-
�my rozpocz¹æ szerok¹ dyskusjê o okrêgach jednomandato-
wych, a dzisiaj powinni�my wzi¹æ udzia³ w nadchodz¹cych wy-
borach, traktuj¹c to jako obowi¹zek obywatelski. Apel ten kie-
rujê g³ównie do m³odego pokolenia, choæ nie wy³¹cznie. To od
nas bêdzie zale¿a³a przysz³o�æ naszego kraju i nas samych.

Drodzy Studenci I roku!
Dzisiaj do³¹czycie do grona prawie 20-tysiêcznej rzeszy

studentów Politechniki Gdañskiej. Nie obiecujemy Wam ³a-
twych studiów, ale obiecujemy Wam studia ciekawe, umo¿li-
wiaj¹ce rozwój intelektualny i zapewniaj¹ce pracowitym
zawodowy sukces w przysz³o�ci.

Czas studiów, to czas gromadzenia ogromnego kapita³u wie-
dzy i do�wiadczenia. Wykorzystajcie ten czas optymalnie, aby
w przysz³o�ci byæ konkurencyjnymi na globalnym rynku pra-
cy. Nowoczesna gospodarka oczekuje od Was najwy¿szego
poziomu wiedzy, efektywno�ci dzia³ania, umiejêtno�ci pracy
w zespole, efektywnej komunikacji w jêzyku angielskim, kre-
atywno�ci oraz otwarto�ci na zmiany i wyzwania. Uczcie siê
wiêc, ale i korzystajcie z dobrodziejstw kultury, sportu, turystyki
oraz ¿ycia spo³ecznego w ramach pracy w agendach samorz¹du
studenckiego, AZS-u i innych organizacjach studenckich.

2500 pracowników naszej Uczelni, w tym 1200 nauczy-
cieli akademickich, jest do Waszej dyspozycji. Chcemy, aby-
�cie opu�cili mury Politechniki Gdañskiej jako ludzie pewni
w³asnej warto�ci, a jednocze�nie �wiadomi swoich obowi¹z-
ków, profesjonalni i odpowiedzialni. Uczelnia nie daje gwa-
rancji, daje ogromn¹ szansê.

Drodzy M³odzi Przyjaciele!
Miejcie oczy szeroko otwarte!
B¹d�cie krytycznie nastawieni do wszystkiego, nie przyj-

mujcie ¿adnej prawdy bez g³êbokiego zastanowienia!
Obna¿ajcie i têpcie pó³prawdy i demagogiê!
Nauczcie siê podziwiaæ piêkno otaczaj¹cego nas �wiata

i nad wszystkim � i o wszystkim � my�lcie!

Szanowni Pañstwo!
Z okazji inauguracji nowego roku akademickiego pozdra-

wiam ca³e �rodowisko akademickie Politechniki Gdañskiej
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i wielk¹ rodzinê jej absolwentów. Z serdecznym podziêkowa-
niem zwracam siê do naszych Dostojnych i Drogich Go�ci,
dziêkuj¹c za to, ¿e s¹ z nami, i prosz¹c, aby zawsze pamiêtali
o naszej Uczelni, darz¹c j¹ ¿yczliwo�ci¹.

Politechnika Gdañska to wielka spo³eczno�æ, która dzieli
pasjê rozwijania nauki i krzewienia kultury. Co roku do³¹cza-
j¹ do nas nowi pracownicy. Co roku te¿ z ¿alem ¿egnamy tych,
których Bóg zechcia³ ju¿ mieæ u siebie.

W ostatnim roku akademickim opu�cili nas:
Stanis³aw Baran, mgr Aleksander Bere�niewicz, mgr Janusz
Borowski, Irena Bukowska, mgr in¿. Zbigniew Cichosz, Ma-
ria Deczyñska, mgr Stanis³awa Dêbicka, Renata Garbulew-
ska, Helena Godziñska, Jadwiga Grzankowska, Leon Heller,
dr Lubomira Jankowska, Henryk Jost, dr in¿. Benedykt Kac-
przak, Helena Kieko, Teresa K³osin, dr in¿. W³adys³aw Kolka,
Eugeniusz Ko�licki, prof. Jerzy Kowalczyk, dr in¿. Wojciech

Kowalski, Krystyna Kozak, prof. Mieczys³aw Krê¿elewski, Chri-
sta Nagielska, Hildegarda Norberciak, dr in¿. Andrzej Opol-
ski, Danuta Paklerska, prof. dr in¿. Lucjan Palasik, Janina Panc,
Ignacy Parszuto, Stanis³aw Perkowski, Halina Pieczonka, doc.
dr in¿. Zdzis³aw Puhaczewski, mgr Alojzy Rekowski, Walen-
tyna Romanowska, Teresa Rynkowska, Zofia Sendlewska, dr
in¿. W³adys³aw Skorupa, doc. dr in¿. W³odzimierz Szydlik, S³a-
womir Trocha, Krystyna Wach, Danuta Walczak-Markusze-
wicz, Helena Wañkowicz, prof. Wojciech Winiarski, Czes³aw
Wojcik, Maria ¯abecka, Krystyna ¯ukowska,

Chwil¹ milczenia oraz zadumy oddajmy im cze�æ!

Panie i Panowie!
Rok akademicki 2007/2008 og³aszam za otwarty.
Oby to by³o dla szczê�cia, dobra i pomy�lno�ci!
Quod bonum, felix, faustum, fortunatumque sit!

Magnificencjo Rektorze,
Wysoki Senacie Politechniki Gdañskiej,
Dostojni Go�cie,
Kole¿anki i Koledzy Absolwenci,
Drodzy Studenci!

Wystêpujê na inauguracji roku akademickiego w imieniu
Zarz¹du Stowarzyszenia Absolwentów Politechniki Gdañskiej
ju¿ po raz trzeci.

W dzisiejszych konkurencyjnych warunkach realizowania
misji edukacyjnej i naukowej Politechniki Gdañskiej coraz
mocniej uwidacznia siê potrzeba rozwijania silnych zwi¹z-
ków wspó³pracy z absolwentami. Patrz¹c na do�wiadczenia
znanych zagranicznych uczelni technicznych, mo¿na stwier-
dziæ, ¿e organizacje zrzeszaj¹ce absolwentów odgrywaj¹ bar-
dzo wa¿n¹ rolê w dzia³alno�ci tych uczelni, w sposób znacz¹cy
przyczyniaj¹c siê do ich promocji i rozwoju.

Wiele organizacji absolwenckich wywodz¹cych siê z uni-
wersytetów technicznych tworzy wielopokoleniowe spo³ecz-
no�ci in¿ynierskie i mened¿erskie, w których cz³onkowie, po-
przez wzajemne kontakty równie¿ wspomagaj¹ swój w³asny
rozwój zawodowy i biznesowy. Gdy dzisiaj mówimy o ko-

nieczno�ci rozwijania wspó³pracy naszej politechniki z prze-
mys³em, o rozwijaniu przedsiêbiorczo�ci w�ród studentów
i pracowników uczelni, rozumianej jako postulat tworzenia
firm, to musimy wiedzieæ, ¿e stowarzyszenia absolwentów na
zagranicznych uczelniach w tych procesach uczestnicz¹ w spo-
sób bardzo istotny i efektywny.

Dlatego dzisiaj potrzebne jest budowanie aktywno�ci Sto-
warzyszenia na bazie wydzia³ów. Wiêzi pomiêdzy studenta-
mi, a pó�niej miêdzy absolwentami, s¹ najsilniejsze na wy-
dzia³ach. Na wydziale jest tak¿e najlepszy zwi¹zek uzyskanego
kierunku wykszta³cenia z praktyk¹ dzia³alno�ci in¿ynierskiej
i mened¿erskiej ka¿dego absolwenta. Na wydziale w�ród ab-
solwentów wystêpuje spora liczba naturalnych liderów, którzy
maj¹ autorytet dla organizowania swoich kole¿anek i kole-
gów w strukturach stowarzyszenia.

Okazuje siê jednak, ¿e nasze szlachetne stowarzyszeniowe
zamiary sprostania najlepszym wzorcom zagranicznym w za-
kresie dzia³alno�ci stowarzyszeniowej s¹ trudno realizowalne.
Nasze Stowarzyszenie, które powsta³o w 1988 roku, liczy dzi-
siaj oko³o 2000 cz³onków. Jest to ma³o w porównaniu do liczby
absolwentów Uczelni, chocia¿ na pewno Stowarzyszenie jest
ju¿ funkcjonuj¹c¹ platform¹ wspó³pracy uczelni i absolwen-
tów. Nie odnotowujemy jednak du¿ych przyrostów liczby cz³on-
ków, ani licznych i nowych form dzia³alno�ci potrzebnych ab-
solwentom i uczelni. Grupa aktywnych dzia³aczy naszego
Stowarzyszenia liczy oko³o 40 osób, w wiêkszo�ci pokoleniowo
starszych, i nie jest sama w stanie doprowadziæ do jego dyna-
micznego rozwoju na miarê wspó³czesnych wyzwañ i dzisiej-
szych potrzeb Politechniki Gdañskiej oraz samego �rodowiska
absolwentów. Pragnê w tym miejscu nawi¹zaæ do troski JM
Rektora dotycz¹cej realizowania wa¿nej misji uczelni, jak¹ jest
wychowanie studentów. Dzisiejszy brak powszechnej aktyw-
no�ci samych studentów w samorz¹dzie studenckim i w orga-
nizacjach studenckich uwidacznia siê w ma³o zaanga¿owanych
postawach obywatelskich absolwentów, gdy opuszczaj¹ oni
uczelniê. Mo¿e równie¿ dlatego brak jest w naszych szeregach
du¿ej liczby najm³odszych pokoleñ absolwentów.

Nale¿y przypomnieæ, ¿e liczne europejskie i amerykañskie
szko³y wy¿sze od lat posiadaj¹ programy wspó³pracy z firma-

Fot. Krzysztof Krzempek

Wyst¹pienie dr in¿. Jacka Jettmara, przewodnicz¹cego zarz¹du SAPG
podczas inauguracj roku akademickiego 2007/2008
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mi i �rodowiskami absolwentów i traktuj¹ tê wspó³pracê jako
jeden z istotnych czynników podnoszenia w³asnej konkurencyj-
no�ci na polu edukacyjnym i naukowym. W naszych warunkach,
rozproszone po ukoñczeniu studiów �rodowisko absolwentów
nie mo¿e siê samo dostatecznie mocno organizowaæ bez istotnej
pomocy macierzystej uczelni. Dlatego pomoc ta powinna byæ
realizowana przez specjalnie zadedykowane programy wspó³pra-
cy z absolwentami. Realizacja tych programów zapewni uczelni
wspó³pracê firm oraz wp³ywowych �rodowisk zawodowych i biz-
nesowych, w których pracuj¹ absolwenci.

Zwracamy siê ponownie do w³adz uczelni, a zw³aszcza do
panów dziekanów, do rad wydzia³ów i profesorów, aby two-
rzyli wydzia³owe programy wspó³pracy ze �rodowiskami w³a-
snych absolwentów i wspierali rozwój kó³ wydzia³owych Sto-
warzyszenia. S¹dzimy, ¿e wspieranie rozwoju kó³ wydzia³owych
podniesie konkurencyjno�æ wydzia³ów na polu edukacyjnym
i w twórczej wspó³pracy z gospodark¹ regionu i kraju. Absol-
wenci poszczególnych wydzia³ów PG powinni byæ partnerami
dla kierownictw i profesury wydzia³ów przy organizowaniu

wspólnych przedsiêwziêæ edukacyjnych i badawczo-wdro¿e-
niowych oraz gospodarczych.

Na zakoñczenie tradycyjnie przypominamy, ¿e budowanie
konkurencyjno�ci uczelni to równie¿ podnoszenie presti¿u
zawodu in¿yniera w spo³eczeñstwie i we w³asnej rodzinie.
Apelujemy do naszych absolwentów, aby wychowywali w³asne
dzieci tak, aby chcia³y podejmowaæ studia na Politechnice Gdañ-
skiej i kontynuowaæ rodzinne tradycje zawodu in¿yniera.

W imieniu Stowarzyszenia pragniemy szczególnie gor¹co
podziêkowaæ dziekanom, profesorom i wydzia³owym liderom,
którzy dali szczególnie dobry przyk³ad wspó³pracy z absolwen-
tami na szczeblu wydzia³owym. Apelujemy do wszystkich
m³odych absolwentów, aby nie zwlekali i w³¹czyli siê w dzia-
³alno�æ Stowarzyszenia dla wykorzystania jego platformy, tak-
¿e dla budowania swojej kariery zawodowej.

¯yczymy ca³ej uczelnianej spo³eczno�ci nowych sukcesów
w nowym roku akademickim i deklarujemy nasz¹ nieustann¹
gotowo�æ wspó³pracy dla dobra naszej Alma Mater � Poli-
techniki Gdañskiej.

Magnificencjo, Dostojny Senacie,
wszyscy Go�cie z Marsza³kiem Senatu Rzeczpospolitej,
wszyscy przybyli, Droga M³odzie¿y!

Zaproszenie do wyg³oszenia wyk³adu inauguracyjnego to
jest zawsze wielki zaszczyt dla osoby, której ten obowi¹zek
powierzono, i tak w³a�nie siê czujê. Jestem zaszczycony, szcze-
gólnie ¿e znalaz³em siê w Gdañsku, w mie�cie symbolów, z któ-
rymi tak wielkie nadzieje wi¹zali�my w niedalekiej przesz³o-
�ci, z którymi tak wielkie nadzieje przecie¿ wszyscy nadal
wi¹¿emy. Mam mówiæ na temat trybu s¹downictwa konstytu-
cyjnego, ale nie da³oby siê zrozumieæ jego istoty bez przynaj-
mniej kilku zdañ wprowadzenia w problematykê pañstwa jako
takiego. Mo¿e zacznê od tego, ¿e w naszym jêzyku, naszej
mentalno�ci, w wyniku do�wiadczeñ z ostatnich kilkuset lat,
utrwalonych szczególnie mocno w ostatnich kilkudziesiêciu

S¹downictwo konstytucyjne fundamentem pañstwa prawa
Wyk³ad inauguracyjny Prezesa Trybuna³u Konstytucyjnego Jerzego Stêpnia

na rozpoczêcie roku akademickiego

latach, mamy wyobra¿enie pañstwa jako struktury, pewnej or-
ganizacji, nie chcê powiedzieæ aparatu przemocy, chocia¿ do
takich pojêæ te¿ niedawno siê odwo³ywano. Rozumienie pañ-
stwa, jako struktury zbudowanej hierarchicznie, odnajduje-
my nawet w naszym codziennym jêzyku. Mówimy: oni tam
na górze i my tu na dole, prawda? My obywatele gdzie� na
dole, a ponad nami unosi siê jaka� piramidalna struktura
o charakterze pionowym, wertykalnym, jako� panuje nad nami,
jest zobowi¹zana spe³niaæ ró¿nego rodzaju �wiadczenia na
rzecz obywateli.

Tego rodzaju konstrukcjê my�low¹ bardzo, jak powiedzia-
³em, ugruntowan¹ w rozwa¿aniach o pañstwie ostatnich na-
wet dwustu lat, musimy zburzyæ. Chocia¿ powinienem siê
wycofaæ z tej my�li, bo tu w Gdañsku niczego w osiemdzie-
si¹tym roku nie burzono, ale odbudowywano. Tego s³owa nie
nale¿a³oby wiêc u¿ywaæ.

Jeste�my na terenie politechniki, postarajmy siê wiêc tê struk-
turê hierarchiczn¹, pionow¹ � tu obywatele, tu jaka� gmina,
powiat, województwo, centrum � rzuciæ na p³aszczyznê i wów-
czas siê oka¿e, ¿e obywatel nie zmienia swojego miejsca, usy-
tuowania, a kolejne krêgi w³adzy ju¿ nie s¹ teraz szczeblami
w³adzy, ale krêgami koncentrycznie otaczaj¹cymi obywateli,
a jeszcze lepiej powiedzieæ � wspólnoty obywatelskiej. Po-
miêdzy obywatelem zatem a tym pierwszym krêgiem, który
wyznaczy nam gmina, bêdzie przestrzeñ na dzia³anie obywatel-
skie, w postaci ró¿nego rodzaju instytucji, tak zwanych poza-
rz¹dowych, prywatnych i tak dalej. Pó�niej, dopiero wtedy, kie-
dy zgodnie z zasad¹ pomocniczo�ci � zasad¹ pomocniczo�ci,
która od kilkudziesiêciu lat jest podstaw¹ budowania Unii Eu-
ropejskiej � instytucje najbli¿ej cz³owieka nie s¹ w stanie roz-
wi¹zaæ jego najistotniejszych problemów, dopiero wówczas w³¹-
czaæ siê bêd¹ krêgi w³adzy, a zatem w³a�nie powiat, województwo,
gdzie� na koñcu rz¹d centralny. Rz¹d centralny, który dot¹d

Fot. Krzysztof Krzempek
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by³ centralny, jest teraz po prostu na p³aszczy�nie oddalony.
Zabieg rzutu na p³aszczyznê ma jeszcze jedn¹, moim zdaniem,
pedagogiczn¹ zaletê. W tej hierarchicznej strukturze Moskwa
by³a wy¿ej, niektórzy mówi¹ nawet dzisiaj, boj¹c siê Unii Euro-
pejskiej: No, Moskwa by³a kiedy�, a teraz jest Bruksela. Kiedy
jednak dokonamy tego rzutu na p³aszczyznê, to zobaczymy,
¿e Bruksela nie jest wy¿ej, ona jest dalej i tylko wówczas bê-
dzie u¿ywana, kiedy jakie� problemy, istotne problemy ¿ycia
publicznego, pañstwowego, zwi¹zanego z bezpieczeñstwem
obywateli, rozwojem techniki, technologii ¿ycia gospodarcze-
go, nie bêd¹ mog³y byæ rozwi¹zane na poziomie pañstw naro-
dowych, czy raczej powiemy teraz: w krêgu pañstw narodo-
wych. W ten sposób wyzwalamy siê od lêków przed Uni¹,
przed Bruksel¹. Ona po prostu jest dalej, a nie wy¿ej.

Teraz, kiedy dokonali�my takiej operacji mentalnej, zastanów-
my siê, gdzie jest w³adza w ogóle? Po pierwsze zobaczymy, ¿e
jest pomiêdzy, na tej samej p³aszczy�nie, co my obywatele. Co
wiêcej, skonstatujemy, ¿e przecie¿ ludzie w³adzy s¹ takimi sa-
mymi obywatelami, jak wszyscy inni obywatele. Ró¿nica polega
tylko na tym, ¿e oni maj¹ wiêcej obowi¹zków, staj¹ siê s³ugami
spo³eczeñstwa. Dobrze jest przypomnieæ sobie dzisiaj, kiedy
rzadko siê uczymy ³aciny, ¿e �minister� po ³acinie znaczy s³u-
ga. A ka¿da w³adza � Montesquieu pisa³: Wiekuiste do�wiad-
czenie uczy, ¿e wszelki cz³owiek, który posiada w³adzê, sk³on-
ny jest jej nadu¿ywaæ � posuwa siê tak daleko, a¿ napotyka
granicê. Pierwsza i podstawowa konstatacja Monteskiusza, w³a-
dza zatem powinna byæ podzielona. Opisuj¹c, nie tak notabene
wiernie i precyzyjnie, system angielski, gdzie cz³onkowie rz¹-
du i kwestywno�ci wtedy i dzisiaj musz¹ byæ cz³onkami parla-
mentu, postulowa³ rozdzia³ w³adzy ustawodawczej od wyko-
nawczej i s¹downiczej. I tym przeszed³ do historii. ¯yj¹cy kil-
kadziesi¹t lat pó�niej Jan Jakub Russo próbowa³ walczyæ z t¹
koncepcj¹, przedstawiaæ istotê w³adzy w³a�nie skupionej w ciele
przedstawicielskim. Jan Jakub Russo by³ Szwajcarem, mia³ za-
plecze swojego najbli¿szego do�wiadczenia. A poza tym, co tu
du¿o mówiæ, Szwajcaria jest jak wiadomo otoczona górami,
wiêc tam ta koncepcja mog³a bezpiecznie siê rozwijaæ, ale prze-
niesiona na przyk³ad na wschód � da³a rezultat w postaci bol-
szewizmu.

Przez jaki� czas te koncepcje Jana Jakuba Russo i Monte-
skiusza walczy³y ze sob¹ w Europie, ale dzisiaj nie mamy ¿ad-
nych w¹tpliwo�ci, ¿e drog¹ Monteskiusza poszli ojcowie za-
³o¿yciele Stanów Zjednoczonych Ameryki, przeprowadzaj¹c
rozdzia³ bardzo konsekwentnie, a jednocze�nie wprowadza-
j¹c szereg elementów równowa¿¹cych i hamuj¹cych wzajem-
nie rozdzielone ju¿ w³adze, których zbiór tworzy syndrom
check and balance, hamowania i równowagi. Ten kierunek
my�lenia ustrojowego to tak¿e nasza Konstytucja 3 maja, czy
Konstytucja marcowa z 1921 roku i porz¹dek konstytucyjny
z1989 roku. W perspektywie historycznej nie ma w¹tpliwo-
�ci, który nurt my�li ustrojowo-politycznej lepiej s³u¿y lu-
dziom. Na naszych oczach dokona³ siê, albo dokonuje siê na-
dal, prze³omowy wybór optymalnego kszta³tu ustrojowego
poszczególnych pañstw naszej czê�ci Europy. Obserwujemy
jednocze�nie proces modyfikacji klasycznego modelu trójpo-
dzia³u w³adz publicznych. Podzia³y te id¹ tak g³êboko i szero-
ko zarazem, ¿e z powodzeniem dzi� mo¿emy mówiæ nie tylko
o trójpodziale w³adzy, ale w³adzy podzielonej co do zasady.
Charakter tych podzia³ów determinowany jest historycznie,

ale pojawiaj¹ siê te¿ takie komponenty w³adzy publicznej, które
nie by³y znane w przesz³o�ci i które niejednokrotnie zmienia-
j¹ istotê dotychczasowego wymiaru pañstwa w ogóle.

Zasadniczo podzia³ w³adzy jest nadal aktualny, ale jak da-
lece dzi� oznacza co innego ni¿ w pierwszej po³owie XX wie-
ku, najlepiej widaæ na przyk³adzie organizacji wspólnot euro-
pejskich. Tradycyjna rola parlamentu, reprezentuj¹cego w³adzê
ustawodawcz¹, bardzo czêsto podzielonego na dwie izby, zo-
sta³a silnie ograniczona w funkcji ustawodawczej, poprzez
pierwotne i wtórne prawodawstwo unijne. Tworzone jest ono
przez reprezentacje narodowych rz¹dów centralnych na zasa-
dzie konsensu, czyli w zasadzie zastosowania tak ods¹dzonego
od czci i wiary liberum veto. Rola Parlamentu Europejskiego
zosta³a sprowadzona w istocie rzeczy do cia³a dyskutuj¹cego
i wspó³ doceniaj¹cego jedynie w pewnych granicach. Swoboda
ustawodawstwa krajowego z kolei ograniczona jest zarówno
prawem unijnym, jak i standardami Rady Europy oraz kon-
wencjami miêdzynarodowymi. Pog³êbione analizy wskazuj¹,
¿e nawet sze�ædziesi¹t procent legislacji na terenie Unii to le-
gislacja brukselsko-strasburgska. Inicjatywa ustawodawcza
rz¹du narodowego wyra¿a siê wiêc nie tylko w przestrzeni
krajowej, ale eksterioryzuje interes krajowy na p³aszczyznê
europejsk¹, podlegaj¹c wszelkim ograniczeniom wynikaj¹cym
z mechanizmów podejmowania decyzji w Radzie Europejskiej
i w komisji. Bardzo w ten sposób ograniczona swoboda ma-
newru ustawodawczego, dyktowanego w dziewiêædziesiêciu
procentach przez egzekutywê krajow¹, natrafia niejednokrotnie
na dodatkow¹ rafê s¹downictwa konstytucyjnego, powszech-
nie dzi� w Europie wyposa¿onego w instrument wyrokowania
ostatecznego. Aktywno�æ egzekutywy ograniczona zosta³a przez
przekazanie ca³ego szeregu zadañ i kompetencji samorz¹dom
terytorialnym, zawodowym, akademickim, w niektórych tak-
¿e samorz¹dom ubezpieczeniowym i gospodarczym. Bardzo
¿a³ujê, ¿e w Polsce ci¹gle nie mamy jeszcze samorz¹du go-
spodarczego. Niezale¿ne i odrêbne jest s¹downictwo, w tym
s¹downictwo administracyjne niejednokrotnie �mielsze w swej
jurysdykcji od s¹downictwa powszechnego przede wszystkim
dlatego, ¿e trafiaj¹ tam w charakterze sêdziów jednostki
o wiêkszym do�wiadczeniu i silniejszym poczuciu niezawi-
s³o�ci. Model kariery sêdziego s¹dów powszechnych, model
w³a�ciwie odziedziczony po pañstwie pruskim, model kariery
urzêdniczej jest ju¿ dzisiaj zupe³nym anachronizmem. Na tym
nie koniec. Wynalazkiem tak¿e ostatnich lat jest niezale¿no�æ
banków centralnych dbaj¹cych o si³ê nabywcz¹ pieni¹dza,
aktywno�æ ombudsmanów, rzeczników praw obywatelskich,
którzy wprawdzie nie maj¹ instrumentów w³adczych, ale któ-
rzy moc¹ autorytetu potrafi¹ bardzo skutecznie kontrolowaæ
wszystkie inne w³adze. Klasyczny obraz podzia³u w³adz za-
k³ócaj¹ takie instytucje, jak Krajowa Rada Radiofonii i Tele-
wizji. Dzia³a na styku w³adzy wykonawczej z ustawodawcz¹,
ale przecie¿ do koñca w³adz¹ ustawodawcz¹ nie jest, wy³¹cza
media elektroniczne spod bezpo�redniej kontroli rz¹du cen-
tralnego i parlamentu, a przynajmniej powinna to robiæ. Rol¹
czynnika stabilizuj¹cego system organizacyjno-kontrolny tego
typu organów jest kadencyjno�æ pe³nionych funkcji przez oso-
by do niego powo³ane, co sprawia, ¿e pe³nione s¹ one zwykle
przez funkcjonariuszy niepowi¹zanych decyzjami personal-
nymi z czynnikami decyduj¹cymi w danej chwili w obsadzie
tych stanowisk. Pozostawimy na uboczu g³ównego nurtu ni-
niejszych uwag problematykê mediów w ogóle, zdaj¹c sobie
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w pe³ni sprawê, jak istotny jest wp³yw tego nieograniczonego
ju¿ cenzur¹ sektora ¿ycia publicznego na funkcjonowanie
pañstwa jako ca³o�ci. Media mog¹ byæ niejednokrotnie mimo
to wykorzystywane i nadu¿ywane przez polityków pe³ni¹cych
funkcje publiczne, ale ten wp³yw nie jest ju¿ taki jak wów-
czas, kiedy wszystkie te publikatory podlega³y jednemu o�rod-
kowi dyspozycyjnemu, nie tyle opisuj¹c �wiat, ale kreuj¹c ob-
raz wed³ug aktualnego zapotrzebowania rz¹dz¹cych.

Pionowe i poziome podzia³y w³adzy publicznej, jak te¿
mechanizmy kontrolne i ograniczaj¹ce swobodê dzia³alno�ci,
wszystko to sprawia, ¿e sprawowanie dzi� funkcji zwi¹zanych
z najwy¿szymi stanowiskami w pañstwie to chleb ciê¿ki, da-
leko rozmijaj¹cy siê z potocznym wyobra¿eniem o przywile-
jach w³adzy i o mo¿liwo�ciach jej dzia³ania. Mo¿e to niejed-
nokrotnie rodziæ frustracjê ludzi w³adzy i zniecierpliwienie,
wszak wybory czekaj¹ na skuteczne, przyrzeczone w kampa-
niach wyborczych, decyzje. Role zosta³y ju¿ jednak odwró-
cone. Kiedy� poddani, dzi� zbiorowy suweren oczekuj¹cy
natychmiastowej poprawy bytu. Politycy, dawniej klasa pa-
nuj¹ca, dzi� sprowadzona zosta³a, choæ nie zawsze z tego po-
litycy zdaj¹ sobie jeszcze sprawê, do pozycji raczej manage-
rów, jako s³udzy demokratycznego porz¹dku. A ³aska pañska,
jak to ³aska pañska, na pstrym koniu je�dzi.

Tekst pisany konstytucji jest jedynie rodzajem fotografii
przedstawiaj¹cej na przyk³ad jak¹� scenê rodzajow¹ w jakim�
plenerze, w której sfotografowane osoby pozowa³y wpraw-
dzie przez pewien czas i znieruchomia³y na moment w b³ysku
flesza, ale ju¿ od interpretatora tej fotografii, a przede wszyst-
kim od poziomu jego wiedzy i znajomo�ci rzeczy zale¿y to,
ile z tej fotografii da siê naprawdê wyczytaæ. A poza tym ¿y-
cie zd¹¿y³o popêdziæ ju¿ naprzód, zderzaj¹c fotografowane
przed chwil¹ postacie z innymi problemami, choæ dobrze za-
pewne bêdzie ustawiæ wspóln¹ fotografiê w widocznym miej-
scu, by przypomina³a nam ten podnios³y moment, kiedy ze
�wi¹teczn¹ rado�ci¹ w oczach pozowali�my do wspólnego
zdjêcia, na przyk³ad w dniu uchwalenia konstytucji.

Konstytucja powinna byæ tym w³a�nie fundamentem pañ-
stwa, i jest zapewne, ale musimy zdaæ sobie z tego sprawê, ¿e
w³a�nie ona jest przyjmowana zawsze w okre�lonym momen-
cie, tak jak z t¹ fotografi¹. Do�wiadczeniem Polski by³o przez
kilka lat, a dok³adnie od 1906 roku do grudnia �89 roku, dzia³a-
nie s¹du konstytucyjnego, w szczególnych warunkach swego
rodzaju deficytu konstytucyjnego. W gruncie rzeczy konstytu-
cja PRL-owska nie by³a konstytucj¹, ona by³a zbiorem ró¿nego
rodzaju deklaracji politycznych, ale nigdy aktem prawnym za-
wieraj¹cym normy prawne nadaj¹ce siê do bezpo�redniego sto-
sowania. St¹d s¹d konstytucyjny mia³ zasadniczy problem ju¿
wtedy, w osiemdziesi¹tym dziewi¹tym roku. W³a�ciwie do czego
siê odwo³ywaæ? Do czego�, co jest tylko zbiorem deklaracji?
A przecie¿ mamy do czynienia z s¹dem konstytucyjnym od �86
roku, jeszcze w tym schy³kowym okresie PRL.

 Z tego punktu widzenia pasjonuj¹ce jest poznawczo pierw-
sze orzeczenie polskiego Trybuna³u Konstytucyjnego, który
stan¹³ w maju �86 roku przed zadaniem skonfrontowania pod-
stawowego aktu prawnego z konstytucj¹, której materialnie de
facto nie by³o, choæ formalnie oczywi�cie obowi¹zywa³a. Dys-
kwalifikuj¹c zaskar¿ony akt prawny, ze wzglêdu na sprzecz-
no�æ zasadom niedzia³ania prawa wstecz lex retro non agit, Try-
buna³ Konstytucyjny jednocze�nie podkre�li³, ¿e zasada ta,

chocia¿ nie zosta³a wyra¿ona w konstytucji PRL, stanowi pod-
stawow¹ zasadê porz¹dku prawnego oraz ¿e znajduje ona opar-
cie w takich warto�ciach, jak bezpieczeñstwo prawne
i pewno�æ obrotu prawnego oraz poszanowania praw nabytych.
W tym samym orzeczeniu stwierdzi³ tak¿e, ¿e w rozpoznawa-
nym przypadku mamy do czynienia z na³o¿eniem na obywateli
�wiadczenia wobec pañstwa w drodze aktu podstawowego, co
jest sprzeczne wed³ug powszechnego stanowiska doktryny, które
podziela tak¿e praktyka z zasad¹ wy³¹czno�ci ustawy, w zakre-
sie m.in. ustalania wszelkiego rodzaju obowi¹zkowych �wiad-
czeñ wobec pañstwa, zarówno osobistych, jak i maj¹tkowych.
Zwróæmy uwagê, ¿e i tym razem sêdziowie nie odwo³ali siê do
konkretnego fragmentu konstytucji pisanej, ale do powszech-
nego stanowiska doktryny, które zasadniczo podziela tak¿e prak-
tyka. Co wiêcej, przytoczono tu kilka zasad z katalogu tzw. klau-
zuli pañstwa prawnego, która formalnie wprowadzona zosta³a
do tekstu konstytucji pisanej dopiero w grudniu �89 roku. Ale
sêdziowie tego pierwszego sk³adu Trybuna³u Konstytucyjnego
ju¿ poprzez swoje orzecznictwo, które mo¿e jeszcze nie odgry-
wa³o istotnej roli merytorycznej, przygotowywali atmosferê,
fundament pod przysz³e pañstwo prawa. Odwo³uj¹c siê nie do
tekstu pisanego, ale do tych zasad, nawet zasad odwiecznych,
mo¿emy zapytaæ, czy tym samym naruszyli konstytucjê? Prze-
ciwnie! Wprawdzie ówczesne w³adze nie by³y zachwycone wy-
rokiem Trybuna³u Konstytucyjnego w tej w³a�nie sprawie i da-
wa³y temu ca³kiem nieteatralnie wyraz, ale po latach formu³a
oparcia orzeczenia wprost na podstawowych zasadach porz¹d-
ku prawnego, a nie na normach konstytucyjnych wynikaj¹cych
wprost z tekstu ówczesnej konstytucji, zosta³a uznana nie tylko
za akt odwagi cywilnej sêdziów, ale przede wszystkim � i to
jest ich g³ówn¹ zas³ug¹ � za pocz¹tek budowania nowego po-
rz¹dku konstytucyjnego, opartego na zasadzie pañstwa prawa.

Nie by³ to zreszt¹ jedyny przypadek przywo³ania w tamtym
okresie tre�ci orzeczenia, a nie zawartej w tek�cie konstytucji
wprost zasady pañstwa prawnego. Proces ten uleg³ przyspie-
szeniu, niejako zmianie jako�ciowej, z chwil¹ bezpo�redniego
wyra¿enia zasady pañstwa prawnego ju¿ w tek�cie znowelizo-
wanej konstytucji, co mia³o miejsce z koñcem grudnia �89 roku.
Choæ bez próby bli¿szego zdefiniowania jej normatywnej tre-
�ci. Zdaniem Trybuna³u by³o zidentyfikowanie w granicach
zasady pañstwa prawa szczegó³owych jej postaci czy aspektów
i poszerzenie jej katalogów z wyra�nym podkre�leniem, ¿e s¹
one dedukowane. Z tre�ci zasady pañstwa prawnego wynikaj¹,
a nawet wynikaj¹ cytaty z wielu orzeczeñ Trybuna³u.

Proces ten nie zakoñczy³ siê z uchwaleniem obecnie obo-
wi¹zuj¹cej konstytucji z 1997 roku, choæ wiele zasad, wywo-
dzonych z metazasady pañstwa prawnego, zosta³o w nowej
konstytucji zapisanych. Wprost zasada bezpo�rednio�ci na
przyk³ad, zasada proporcjonalno�ci czy zasada prawa do s¹du.

I w tym miejscu dochodzimy do istoty rzeczywistego i nieja-
ko ontycznego konfliktu miêdzy �wiatem sêdziów, w szczegól-
no�ci sêdziów konstytucyjnych, a �wiatem polityki. Sêdziowie
odwo³uj¹ siê w swoich orzeczeniach, a w³a�ciwie w uzasadnie-
niach wyroków, do konstytucji rozumianej szeroko, jako zbiór
zasad i norm wyra¿onych nie tylko wprost przez tekst pisany
konstytucji, ale tak¿e tych, które tkwi¹ w porz¹dku konstytu-
cyjnym immanentnie, niejako za fasad¹ tekstu zapisanego
w danej chwili, czyli w dacie jej uchwalenia. I które by³y pra-
cowicie przez pokolenia odkrywane niejako w porz¹dku rze-
czy i pieczo³owicie utrwalane w  prawniczych opracowaniach
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i komentarzach, na przyk³ad: zasada swobody umów z pew-
no�ci¹ jest empirycznie sprawdzon¹ fundamentaln¹ podstaw¹
¿ycia gospodarczego, która w pewnych sytuacjach mo¿e byæ
ograniczona, ale jej ca³kowite zniesienie, jakie mia³o miejsce
w poprzednim okresie w krajach tzw. obozu socjalistycznego,
które preferowa³y gospodarkê nakazowo-rozdzielcz¹, musia³o
doprowadziæ do za³amania siê ¿ycia gospodarczego w ogóle.
Zasada swobody umów  nie jest wiêc jedn¹ z mo¿liwych form
organizacji ¿ycia gospodarczego, mo¿liwych do zadekretowania
z góry, niejako konkurencyjnie z inn¹ form¹, ale rzeczywisto-
�ci¹, a w³a�ciwie podsumowaniem dorobku pokoleñ w zakresie
¿ycia gospodarczego i tym samym spo³ecznego. Zasada ta za-
warta jest zatem immanentnie w systemie zasad i norm konstytu-
cyjnych, i wspó³tworzy³a obiektywnie porz¹dek konstytucyjny,
choæ nie jest zapisana wyra�nie w tek�cie obecnie obowi¹zu-
j¹cej polskiej konstytucji. Notabene polski Trybuna³ Konsty-
tucyjny, podobnie jak s¹d konstytucyjny w Karlsruhe, wywo-
dzi j¹ nawet nie z zasady wolno�ci gospodarczej, ale z zasady
wolno�ci w ogóle. W pewnym sensie zatem konstytucja jest
niewidzialna, podobnie jak inne tworz¹ce realnie istniej¹cy
porz¹dek konstytucyjny zasady pañstwa prawa, niekoniecz-
nie wyra¿one w pisanym tek�cie samej konstytucji.

�wiat polityki tkwi równie¿ w realnym �wiecie ludzkich
oczekiwañ, które nale¿a³oby spe³niæ, w mniemaniu polityków,
niemal natychmiast. Konfrontuje siê jednak z realnymi mo¿li-
wo�ciami spe³nienia, czêstokroæ na drodze widzianych trudno-
�ci, spe³nienia postulatów wyborczych. Na drodze stoj¹ tak¿e
ca³kiem widzialni, konkretni sêdziowie konstytucyjni, którzy
odwo³uj¹ siê na domiar z³ego do niewidzialnych zasad, ich zda-
niem tkwi¹cych immanentnie w tre�ci konstytucji, której prze-
cie¿ sami nie pisali, a któr¹ czêstokroæ pisali politycy.

S¹d Konstytucyjny to zwykle niewielka grupa, nie najm³od-
szych ju¿ prawników, którzy pozbawieni s¹ zwykle wystarcza-
j¹co silnych instrumentów w egzekucji swoich orzeczeñ. Wy-

daje siê, ¿e stoj¹ w tym sporze na z góry straconej pozycji. Nie-
mniej jednak wszystkie niemal narody buduj¹ce demokracjê,
wszystkie w naszej czê�ci Europy, zdecydowa³y siê na utwo-
rzenie s¹dów konstytucyjnych. Widaæ w idei niewidzialnej kon-
stytucji dostrzeg³y silnego obroñcê podstawowych warto�ci nie-
zbêdnych do istnienia. Ja nale¿ê do tego krêgu prawników,
którzy uwa¿aj¹, ¿e w naszej tradycji konstytucyjnej, która prze-
cie¿ nie zaczyna siê z Konstytucj¹ 3 maja, ale znacznie wcze-
�niej, i nawet mo¿na j¹ datowaæ na czas wcze�niejszy ni¿ rok
1572, kiedy po �mierci ostatniego z Jagiellonów szlachta, czyli
naród polityczny musia³ zdecydowaæ, w jaki sposób kreowaæ
struktury w³adzy, w jaki sposób prowadziæ nawê pañstwow¹.
To by³ moment prze³omowy w naszych dziejach, ale pamiêtaj-
my, ¿e decyzje wtedy podejmowane, Artyku³y Henrykowskie,
zasada wyborów viritim, mia³y swoje oparcie w czym� znacz-
nie g³êbszym � mianowicie w tradycji zapisanej w kronice mi-
strza Wincentego, który pod koniec XII wieku, a zatem jeszcze
przed 1215 rokiem, to jest data przyjêcia naszej Magna Charta
Libertatum, pisa³ w swojej s³ynnej kronice, opisuj¹c moment
spotkania �w. Wojciecha z Boles³awem: ��wiêty w wielu rze-
czach krótko go poucza, godne mówi majestatu królewskiego
s¹ s³owa, gdy wyznaje, i¿ jest w³adc¹, którego wi¹¿¹  prawa�.
Tak dalece powaga w³adców zale¿y od powagi prawa.

I nawi¹zuj¹c do ostatniego fragmentu przemówienia Pana
Rektora, chcia³bym powiedzieæ: We have the same dream.
Mam nadziejê, ¿e tak bêdzie!

Chcia³bym swoje wyst¹pienie zakoñczyæ fragmentem listu,
który skierowa³ do Antoniego S³onimskiego Julian Tuwim.
Bezpo�rednio po II wojnie �wiatowej Julian Tuwim jeszcze
by³ w Nowym Jorku, Antoni S³onimski ju¿ wróci³ z Londynu
do kraju i w li�cie do Tuwima bardzo odradza³ mu powrót do
Polski, mówi³, ¿e tu jest fatalnie, tu siê nie da ¿yæ. Julian Tu-
wim  odpowiedzia³, ¿e mimo wszystko wraca, bo� �W Pol-
sce wszystko jest mo¿liwe. Nawet zmiany na lepsze.�

Ponad cztery tysi¹ce trzystu studentów,
o tysi¹c wiêcej ni¿ w ubieg³ym roku,

rozpoczê³o naukê na pierwszym roku stu-
diów na Politechnice Gdañskiej. W gronie
pierwszoroczniaków, mimo opinii o po-
litechnice jako uczelni sfeminizowanej,
znalaz³o siê wiêcej ni¿ tysi¹c trzysta ko-
biet. Najwiêcej nowych ¿aków studiowaæ
bêdzie na Wydziale In¿ynierii L¹dowej
i �rodowiska oraz Wydziale Elektroniki,
Telekomunikacji i Informatyki. Najwiêk-
sz¹ popularno�ci¹ cieszy³y siê: nowo
otwarta Europeistyka, Zarz¹dzanie, Bio-
technologia, Budownictwo, Architektura,
Automatyka i Robotyka oraz Elektroni-
ka i Telekomunikacja.

� Politechnika Gdañska w tym roku,
kolejnym roku ni¿u demograficznego,
przyjê³a na pierwszy rok studiów o tysi¹c
studentów wiêcej, ni¿ w ubieg³ym roku.
Immatrykulujemy dzisiaj dok³adnie 4 339

za osi¹gniêcia dydaktyczne oraz za ca³o-
kszta³t dorobku.

Wyró¿nienia otrzymali te¿ studenci.
Jan Koz³owski, marsza³ek województwa
pomorskiego, przyzna³ stypendia dwuna-
stu najzdolniejszym ¿akom.

Punktem kulminacyjnym uroczysto�ci
by³ wyk³ad Jerzego Stêpnia, prezesa Try-
buna³u Konstytucyjnego, �S¹downictwo
konstytucyjne fundamentem pañstwa pra-
wa�.

� Zaproszenie do wyk³adu inaugura-
cyjnego to jest zawsze wielki zaszczyt dla
osoby, której to zadanie powierzono. Tak
w³a�nie siê czujê. Zw³aszcza, ¿e znala-
z³em siê w Gdañsku, mie�cie symbolu �
Jerzy Stêpieñ rozpocz¹³ wyst¹pienie.

Na zakoñczenie rektor Rachoñ podziê-
kowa³ wszystkim, którzy u�wietnili swo-
j¹ obecno�ci¹ uroczysto�æ inauguracyjn¹,
a Akademicki Chór PG od�piewa³ Gaude
Mater Polonia.

Ewa Kuczkowska
Biuro Prasowe PG

Vivat Academia, vivant professores!
nowych ¿aków studiów stacjonarnych.
Z tego miejsca autorom tego sukcesu, pra-
cownikom i studentom Politechniki Gdañ-
skiej sk³adam serdeczne gratulacje i go-
r¹ce podziêkowania � mówi³ prof. Janusz
Rachoñ podczas przemówienia inaugura-
cyjnego.

Uroczysta inauguracja roku akademic-
kiego 2007/2008 rozpoczê³a siê tradycyj-
nym przemarszem, który otworzyli pedlo-
wie. G³o�nym stukaniem laskami o pod³ogê
zawiadomili zebranych w auli, ¿e zbli¿aj¹
siê w³adze uczelni. Symbolicznej imma-
trykulacji dokona³ prof. Janusz Rachoñ.

Podczas inauguracji rektor udekorowa³
prof. Ryszarda Roskosza (WEiA) Z³otym
Medalem za Zas³ugi dla Politechniki Gdañ-
skiej. Ponadto pracownicy naukowi PG
otrzymali Medale Komisji Edukacji Na-
rodowej oraz Nagrody Rektora Politech-
niki Gdañskiej za osi¹gniêcia naukowe,
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Listy gratulacyjne
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A ponadto ¿yczenia przes³ali: rektorzy wy¿szych uczelni, dyrektorzy przedsiêbiorstw, przedstawiciele �wiata kultury i inni.
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Wprowadzenie

Istniej¹ce systemy monitoringowe do
 kontroli zanieczyszczenia powietrza,

zarówno automatyczne, jak i manualne,
zazwyczaj dotycz¹ pomiarów stacjonar-
nych, czyli zwi¹zane s¹ �ci�le z okre�lonym
punktem lub przestrzeni¹ w otoczeniu
tego punktu. W proponowanym zautoma-
tyzowanym, mobilnym systemie monito-
ringu pomiar zanieczyszczeñ komunika-
cyjnych realizowany jest wzd³u¿ ci¹gów
komunikacyjnych. Na podstawie okre�lo-
nych w ten sposób stê¿eñ zwi¹zków che-
micznych zanieczyszczaj¹cych powietrze
mo¿na wyznaczyæ charakterystyki emi-
syjne dla wybranych rozwi¹zañ komuni-
kacyjnych (skrzy¿owanie, rondo, ulica
w obszarze niezabudowanym, ulica typu
kanionowego itp.). Na podstawie otrzy-
manych warto�ci stê¿eñ mo¿na wyzna-
czyæ tzw. wspó³czynniki kalibracji mode-
lu, za pomoc¹ którego mo¿liwe bêdzie
tworzenie symulacji ró¿nych scenariuszy
sterowania ruchem pojazdów w systemie
komunikacyjnym danej aglomeracji, co
w efekcie prowadzi do kontroli wypad-
kowego poziomu zanieczyszczeñ komu-
nikacyjnych.

W sk³ad opracowanego systemu mo-
nitoringu wchodzi oryginalny uk³ad elek-
troniczny, pe³ni¹cy funkcjê rejestratora
zadanych wielko�ci mierzonych, wspó³-
pracuj¹cy m.in. z radiowym terminalem
transmisji danych (w standardzie GSM/
GPRS), za po�rednictwem którego s¹

Rejestrowane wielko�ci stê¿enia zwi¹z-
ków chemicznych zanieczyszczaj¹cych
powietrze s¹ powi¹zane m.in. z informa-
cj¹ o po³o¿eniu geograficznym porusza-
j¹cego siê pojazdu, temperatur¹ i wilgot-
no�ci¹ otoczenia.

Opis dzia³ania mobilnego
systemu monitoringu

Schematyczny opis dzia³ania mobilne-
go systemu monitoringu (MSM) do ba-
dania i analizy zanieczyszczeñ powietrza
atmosferycznego wzd³u¿ ci¹gów komuni-
kacyjnych zosta³ przedstawiony na rys. 2.
System ten sk³ada siê z bezobs³ugowej sta-
cji monitoruj¹cej (BSM), umieszczanej na
poje�dzie, oraz serwera www, na którym
zosta³a zorganizowana baza danych do
gromadzenia i obróbki danych pomiaro-
wych. Pomierzone przez BSM warto�ci
stê¿eñ zwi¹zków chemicznych zanieczysz-
czaj¹cych zostaj¹ przesy³ane drog¹ radio-
w¹, poprzez infrastrukturê sieci komór-
kowej GSM/GPRS oraz sieæ Internet, do
serwera www zlokalizowanego w Poli-
technice Gdañskiej. Tam zostaj¹ przetwo-
rzone i podlegaj¹ weryfikacji pod k¹tem
ich wiarygodno�ci. Nastêpnie s¹ sortowane
wed³ug daty pomiaru i w razie potrzeby
wy�wietlane na monitorze uprawnionego
u¿ytkownika za pomoc¹ zwyk³ej przegl¹-
darki stron www. Wgl¹d do danych jest
na razie zabezpieczony has³em. Planuje
siê jednak na dalszym etapie rozwoju pro-
jektu, po wypracowaniu odpowiednich

Mobilny system monitoringu
zanieczyszczeñ powietrza atmosferycznego

Rys. 1. Niezale¿na jednostka pomiarowa montowana na pojazdach

Rys. 2. Schemat dzia³ania mobilnego systemu monitoringu

przesy³ane informacje o warto�ciach stê-
¿eñ substancji chemicznych zanieczysz-
czaj¹cych powietrze, oraz specjalistyczne
oprogramowanie, s³u¿¹ce do analizy da-
nych pomiarowych. Opracowany uk³ad
stanowi niezale¿n¹ jednostkê pomiarow¹,
montowan¹ na pojazdach (rys. 1), s³u¿¹c¹
do pomiaru stê¿enia podstawowych zwi¹z-
ków chemicznych emitowanych przez ruch
uliczny, tj. dwutlenku azotu (NO

2
), ben-

zenu (C
6
H

6
) oraz ozonu (O

3
).
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procedur, ich jawne udostêpnianie w sie-
ci Internet.

Dla zapewnienia prostoty dzia³ania
systemu monitoringu proces konfigura-
cji stacji monitoruj¹cej oraz serwera www
ograniczono do minimum. Oznacza to, ¿e
system ten mo¿e byæ implementowany na
szerokiej klasie serwerów, przy spe³nieniu
nastêpuj¹cych za³o¿eñ:
• ma tzw. routowalny statyczny numer IP,
• ma uruchomiony serwer www (prefe-

rowany: apache) na dowolnym porcie
w trybie http,

• serwer www zosta³ skompilowany z ob-
s³ug¹ PHP (preferowane: PHP5) oraz
MySQL,

• skrypt php uruchomiony z poziomu
apache (lub innego serwera www)
musi mieæ dostêp do bazy MySQL.
Z kolei modem GSM/GPRS umieszczo-

ny w stacji monitoruj¹cej musi posiadaæ
kartê SIM z aktywacj¹ umo¿liwiaj¹c¹
transmisjê danych oraz skonfigurowany
numer PIN dla tej karty i adres punktu
dostêpu do sieci Internet. Oprócz tego
nale¿y podaæ numer IP serwera przyjmu-
j¹cego dane, numer portu oraz pe³n¹
�cie¿kê i nazwê skryptu przyjmuj¹cego
te dane. Dodatkowo, stacja monitoruj¹ca
mo¿e byæ zdalnie rekonfigurowana lub
kontrolowana poprzez wysy³anie/odbie-
ranie krótkich wiadomo�ci tekstowych
SMS. Wysy³anie SMS-ów odbywa siê
w dwóch trybach: na podstawie otrzyma-
nego zapytania albo samoistnie na sku-
tek wyst¹pienia sytuacji alarmowej.

W celu unikniêcia tworzenia specjali-
stycznego oprogramowania dla kompu-
tera gromadz¹cego dane ze stacji monito-

mierzyæ stê¿enia nastêpuj¹cych zwi¹zków
chemicznych: C

6
H

6
, NO

2
 oraz O

3
. Zasto-

sowana w tym module (jak i w ca³ej stacji
monitoruj¹cej) koncepcja urz¹dzenia
o architekturze otwartej umo¿liwia w sto-
sunkowo ³atwy sposób dodanie nowych
lub zmianê istniej¹cych sensorów pomia-
rowych. W tym miejscu nale¿y podkre-
�liæ, ¿e u¿yte sensory zapewniaj¹ ekwi-
walentno�æ wykorzystywanej metody
pomiarowej w stosunku do metody refe-
rencyjnej, która jest zalecana przez usta-
wodawstwo Unii Europejskiej dla tego
typu systemów.

Modu³ telekomunikacyjny jest odpo-
wiedzialny za gromadzenie danych po-
miarowych pochodz¹cych z modu³u sen-
sorów i ich wysy³anie poprzez modem
GSM/GPRS. Budowa tego modu³u zosta-
³a oparta o mikroprocesor typu Atme-
ga2560, uzupe³niony o p³ytkê modemu
GPRS, odbiornik sygna³ów GPS, dwa
konwertery napiêæ TTL/RS232 oraz trzy
uk³ady zasilaj¹ce. Ogólny widok modu³u
komunikacyjnego BSM zosta³ przedsta-
wiony na rys. 3.

Modu³ telekomunikacyjny jest kon-
figurowany za pomoc¹ dowolnego kom-
putera PC, poprzez ³¹cze RS232C w try-
bie emulacji terminalu. Program do ob-
s³ugi terminalu (np. Hyper Terminal lub
TeraTerm) nale¿y skonfigurowaæ do pra-
cy z ³¹czem szeregowym o szybko�ci
115 200 bodów.

Do kontroli stanu pracy stacji podczas
testów funkcjonalnych, urz¹dzenie zosta-
³o wyposa¿one w osiem wska�ników
LED, zainstalowanych na p³ycie czo³o-
wej widocznej po otwarciu drzwi we-
wnêtrznej obudowy stacji monitoruj¹cej.

Obydwa modu³y s¹ zasilane poprzez
hybrydowe przetwornice impulsowe.
Du¿a sprawno�æ tych przetwornic powo-
duje, ¿e praktycznie nie wydzielaj¹ one

Rys. 3. Widok modu³u telekomunikacyjnego mobilnego systemu monitoringu

Rys. 4. Porównanie stê¿eñ dwutlenku azotu pomierzonych za pomoc¹ bezobs³ugowej stacji
monitoruj¹cej oraz zarejestrowanych na wybranej stacji pomiarowej Fundacji ARMAAG

ruj¹cej, a tym samym tworzenia potencjal-
nego zagro¿enia bezpieczeñstwa serwera
przez otwieranie dodatkowego portu TCP,
wszystkie dane s¹ przesy³ane w formie tzw.
zapytania www. Dlatego jednorazowo mo-
¿e byæ wysy³ane do piêciu pe³nych zesta-
wów danych pomiarowych.

Pomiary s¹ wykonywane co 10 s,
w zwi¹zku z tym, w cyklu dobowym
(przy za³o¿eniu nieprzerwanej pracy
BSM) na serwerze jest gromadzonych
ponad 8500 zestawów pomiarowych. Sta-
nowi to nieoceniony materia³ pomiarowy
do obróbki i analizy matematycznej, w ce-
lu m.in. identyfikacji i prognozowania
�róde³ zagro¿eñ.

Opis budowy stacji
monitoruj¹cej

Stacja monitoruj¹ca sk³ada siê z dwóch
zasadniczych czê�ci: modu³u sensorów
pomiarowych oraz modu³u telekomuni-
kacyjnego. Modu³ sensorów pozwala
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ciep³a podczas swojej pracy i nie wyma-
gaj¹ stosowania radiatorów, czy te¿ do-
datkowych uk³adów ch³odz¹cych.

Wyniki testów funkcjonalnych

W pierwszej kolejno�ci zosta³y wyko-
nane pomiary sprawdzaj¹ce ekwiwalent-
no�æ zastosowanej metody pomiarowej
w mobilnej stacji monitoruj¹cej z meto-
d¹ referencyjn¹. W tym celu porównano
wyniki pomiarów realizowanych za po-
moc¹ BSM z wynikami pomiarów pocho-
dz¹cych z wybranej stacji automatyczne-
go monitoringu, bêd¹cej czê�ci¹ sieci
Fundacji Agencji Regionalnego Monito-
ringu Atmosfery Aglomeracji Gdañskiej
(ARMAAG). Na rys. 4 zosta³y przedsta-
wione przyk³adowe wyniki takiego po-
równania dla dwutlenku azotu, po wpro-
wadzeniu odpowiedniego wspó³czynnika
korekcyjnego.

Kolejnym etapem by³o badanie imisji
substancji emitowanych z pojazdów po-
ruszaj¹cych siê wzd³u¿ uk³adu komuni-
kacyjnego Trójmiasta. Program badañ
obejmowa³ pomiar stê¿eñ NO

2
, benzenu

i ozonu, wyznaczanie pozycji pojazdu
podczas pomiaru oraz jego prêdko�æ,
a tak¿e pomiar temperatury i wilgotno�ci.
Trasa pomiarowa (rys. 5) wyznaczona zo-
sta³a na podstawie do�wiadczeñ zespo³u
wykonuj¹cego badania i obejmuje ró¿ne
rodzaje uk³adów komunikacyjnych (ron-
do, skrzy¿owanie, sygnalizacja wielka),
ró¿ne rodzaje nawierzchni, ró¿ne rodza-
je otoczenia (las, zabudowa miejska,
przedmie�cie, zabudowa przemys³owa).

Rys. 5. Trasy pomiarowe wraz z lokalizacj¹ stacji Fundacji ARMAAG

Zgodnie z obowi¹zuj¹cym prawem,
pañstwa cz³onkowskie Unii Europejskiej
zosta³y zobowi¹zane do prowadzenia po-
miarów czysto�ci powietrza atmosferycz-
nego oraz podejmowania stosownych
�rodków zaradczych w celu zapewnienia
przestrzegania ustalonych warto�ci gra-
nicznych zanieczyszczeñ. Dla realizacji
tego obowi¹zku pañstwa cz³onkowskie
musz¹ sporz¹dzaæ wykazy stref i aglome-
racji, na obszarze których wystêpuj¹ przy-
padki przekroczenia norm granicznych,
a nastêpnie opracowywaæ i wprowadzaæ
plany i programy dochodzenia do wyma-
ganych prawem warto�ci granicznych.
Opracowany mobilny system monitorin-
gu wspomaga zatem istniej¹cy system po-
miarów czysto�ci powietrza oraz u³atwia
podejmowanie stosownych decyzji po-
przez analizê ró¿nych scenariuszy emi-
syjnych.

Podziêkowania

Prowadzone badania s¹ finansowane
przez Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa
Wy¿szego w formie projektu badawcze-
go nr 3 T09D 100 29.

Autorzy pragn¹ równie¿ podziêkowaæ
Fundacji Agencji Regionalnego Monito-
ringu Atmosfery Aglomeracji Gdañskiej
(ARMAAG) za pomoc podczas realiza-
cji niniejszego projektu badawczego.

Ryszard Katulski, Jacek Stefañski
Katedra Systemów

i Sieci Radiokomunikacyjnych

Jacek Namie�nik, Waldemar Wardencki
Katedra Chemii Analitycznej

Rys. 6. Imisja dwutlenku azotu wzd³u¿ ci¹gów komunikacyjnych w wybranym dniu
kampanii pomiarowej

Na rys. 6 zaprezentowano przestrzen-
ny przyk³adowy rozk³ad dwutlenku azo-
tu w wybranym dniu kampanii pomiaro-
wej. W tym dniu, przyk³adowo, stê¿enie
NO

2
 dochodzi³o do 200 µg/m3 na skrzy-

¿owaniu al. Grunwaldzkiej i al. Zwyciê-
stwa.

Zakoñczenie

Opracowany system ekspertowy nie-
w¹tpliwie przyczynia siê do poprawy bez-
pieczeñstwa ekologicznego na obszarze
dzia³ania. Umo¿liwia dok³adniejsze pla-
nowanie �rodowiskowe, zapewniaj¹c po-
szerzenie bazy pomiarowej o informacje
w obszarach �róde³ niestacjonarnych.
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W dniu 18 wrze�nia br. Minister Na-
uki i Szkolnictwa Wy¿szego prof.

Micha³ Seweryñski wrêczy³ nominacje
cz³onkom Rady Narodowego Centrum
Badañ i Rozwoju. Jednym z jedenastu
cz³onków tego gremium, wa¿nego dla
polityki naukowej kraju, zosta³ JM Rek-
tor Politechniki Gdañskiej prof. dr hab.
in¿. Janusz Rachoñ, którego kandydatu-
rê zg³osi³a Konferencja Rektorów Aka-
demickich Szkó³ Polskich.

Jak wiadomo, Rektor prof. Janusz Ra-
choñ jest Prezesem Polskiego Forum
Akademicko-Gospodarczego, gdzie od
lat aktywnie moderuje ogólnokrajow¹ dys-
kusjê dotycz¹c¹ kierunków zmian struk-
turalnych w polskiej nauce, koniecznych
ze wzglêdu na podniesienie efektywno�ci
prowadzonych badañ naukowych i pe³-
niejsze ich powi¹zanie z potrzebami go-
spodarczymi kraju.

Narodowe Centrum Badañ i Rozwoju
zosta³o utworzone w dniu 1 lipca 2007 roku,
na mocy Ustawy z dnia 15 czerwca tego
roku. G³ównym zadaniem tej instytucji jest
realizacja zadañ wynikaj¹cych z zakresu
polityki naukowej i innowacyjnej pañstwa.
Zadanie to bêdzie realizowane poprzez
strategiczne programy naukowe, zawarte
w Krajowym Programie Badañ Nauko-
wych i Prac Rozwojowych. Realizacja tego
zadania obejmuje w szczególno�ci:
� okre�lanie zadañ badawczych i warun-

ków ich wykonania,
� og³aszanie konkursów na wykonanie

tych zadañ,
� ocenê i wybór ofert badawczych,
� zawieranie umów wykonawczych,
� nadzór nad wykonaniem, odbiór, oce-

nê i rozliczanie realizacji tych umów.

Obok tego do zadañ Centrum nale¿y
tak¿e:
� wspieranie komercjalizacji i innych

form transferu do gospodarki wyników
badañ naukowych i prac rozwojowych,

� wspieranie rozwoju kadry naukowej,
w szczególno�ci za� udzia³u m³odych
naukowców w realizacji programów
badawczych,

� realizacja miêdzynarodowych progra-
mów mobilno�ci naukowców.
Nale¿y podkre�liæ, ¿e przy realizacji

tych zadañ Centrum mo¿e wspó³pracowaæ
z podmiotami krajowymi i zagranicznymi.

Organami Centrum s¹: Dyrektor i Rada
Centrum, której kadencja trwa cztery lata.
Do g³ównych zadañ Rady nale¿y wyra-
¿anie opinii w sprawach:
� proponowanych zadañ badawczych

s³u¿¹cych realizacji strategicznych
programów badañ naukowych i prac
rozwojowych,

� warunków konkursów na wykonywa-
nie zadañ badawczych,

� ustanawiania zespo³ów ekspertów,
� rozporz¹dzania maj¹tkiem Centrum,
� sprawozdania Dyrektora z dzia³alno-

�ci Centrum.
Po dokonaniu analizy potrzeb, posta-

nowiono powo³aæ sta³e zespo³y eksper-
tów w nastêpuj¹cych obszarach:
� matematyka i fizyka,

� informatyka i telekomunikacja,
� chemia,
� nauki biologiczne,
� medycyna,
� rolnictwo,
� nauki o ziemi i �rodowisku,
� nauki in¿ynieryjne i techniczne,
� procesy biznesowe i ekonomia,
� nauki spo³eczne i humanistyczne.

W konkursach na realizacjê zadañ ba-
dawczych mog¹ braæ udzia³:
� w sposób samodzielny jednostki na-

ukowe posiadaj¹ce kategoriê nadan¹
w wyniku oceny parametrycznej, w ro-
zumieniu ustawy z dnia 8 pa�dzierni-
ka 2004 roku,

� jednostki naukowe wchodz¹ce w sk³ad
sieci naukowych lub konsorcjów na-

Rektor Politechniki Gdañskiej, Profesor Janusz Rachoñ,
cz³onkiem Rady Narodowego Centrum Badañ i Rozwoju!
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ukowo-przemys³owych, tak¿e w rozu-
mieniu powy¿szej ustawy,

� jednostki organizacyjne prowadz¹-
ce dzia³alno�æ badawczo-rozwojow¹,
których roczne przychody netto ze
sprzeda¿y wytworzonych przez siebie
wyników badañ naukowych lub prac
rozwojowych stanowi¹ co najmniej
równowarto�æ w z³otych 400 000,-
euro.

Przychodami Centrum s¹ �rodki finan-
sowe otrzymywane w formie:
� dotacji celowej na realizacjê poszcze-

gólnych programów strategicznych,
� dotacji podmiotowej na pokrycie bie-

¿¹cych kosztów zarz¹dzania realizo-
wanymi zadaniami,

� dotacji celowej na finansowanie lub
dofinansowanie kosztów inwestycji
zwi¹zanych z obs³ug¹ realizowanych
zadañ,

� funduszy Unii Europejskiej,
� miêdzynarodowych programów ba-

dawczych,
� komercjalizacji wyników prowadzo-

nych badañ,
� zapisów i darowizn.

W tym miejscu warto podkre�liæ, ¿e
finansowanie strategicznych programów
naukowych bêdzie siê odbywa³o na po-
ziomie co najmniej 100 mln z³otych, za�
programów celowych � 30 mln z³otych.

Obecno�æ w Radzie Centrum Rektora
Politechniki Gdañskiej prof. Janusza Ra-
chonia bêdzie mia³a du¿e znaczenie dla
naszej uczelni i ca³ego regionu pomor-
skiego. Z tej okazji zwróci³em siê do JM
Rektora o krótki wywiad.

� Panie Rektorze, proszê krótko scha-
rakteryzowaæ, jakie problemy bêd¹
mia³y priorytetowe znaczenie podczas
Pana pracy w Radzie Centrum?

� Na wstêpie nale¿y podkre�liæ, ¿e po-
wo³anie Narodowego Centrum Badañ
i Rozwoju to zupe³nie nowa jako�æ w spo-
sobie finansowania nauki w naszym kra-
ju. Do tej pory, wcze�niej KBN a nastêp-
nie resort nauki i szkolnictwa wy¿szego
stara³ siê w sposób �sprawiedliwy� dzie-
liæ biedê. Zgodnie z tak¹ filozofi¹ nie by³o
szans na du¿e projekty, konsolidacjê �ro-
dowiska i racjonalne wydawanie pieniê-
dzy. Nie by³o szans, aby urodzi³o siê co�
nowego i wielkiego. Dzisiaj resort bêdzie
finansowa³ badania statutowe, powo³ane
bêdzie w najbli¿szej przysz³o�ci Narodo-
we Centrum Badañ Podstawowych (na-
uki humanistyczne, nauki przyrodnicze

i techniczne w zakresie badañ podstawo-
wych) i mamy ju¿ Narodowe Centrum
Badañ i Rozwoju z bardzo du¿ym bud¿e-
tem; projekty zamawiane finansowane
na poziomie 30 mln z³, projekty strate-
giczne z bud¿etem od 100 mln z³. Przy-
znacie Pañstwo, ¿e to jest zupe³nie nowa
jako�æ.

Do najwa¿niejszych zadañ dnia dzi-
siejszego nale¿y wybranie kilku priory-
tetowych obszarów nauki, gdzie mamy
znacz¹cy dorobek naukowy, do�wiadcze-
nie i kadrê, i dziêki temu te obszary mog¹
stanowiæ polsk¹ specjalno�æ. Przy odpo-
wiedniej koncentracji si³ i �rodków mo-
¿emy osi¹gn¹æ sukces i wykreowaæ np.
nowy produkt rynkowy, b¹d� nowocze-
sne technologie odpowiadaj¹ce potrze-
bom gospodarki kraju, np. w obszarze
bezpieczeñstwa energetycznego kraju.

Chcia³bym zaprosiæ wszystkich zain-
teresowanych problematyka polskiej spe-
cjalno�ci naukowej do szerokiej dysku-
sji. Zachêcam do przesy³ania na mój ad-
res e-mail�owy rektor@pg.gda.pl wszel-
kiego rodzaju uwag, pomys³ów i sugestii.

Kolejny problem, to znalezienie me-
ned¿erów, którzy bêd¹ zarz¹dzali tymi
wielkimi projektami.

� Jakie powinny byæ podjête zmiany
 i przeobra¿enia, aby te za³o¿enia zre-
alizowaæ?

� Musimy dokonaæ g³êbokich zmian men-
talno�ciowych i ustawowych. W bardzo
ma³ym stopniu wykorzystujemy obowi¹-
zuj¹ce dzisiaj zapisy ustawy o stopniach
i tytu³ach  naukowych, które mówi¹, ¿e
równoznaczne dorobkowi naukowemu
jest oryginalne osi¹gniêcie projektowe,
konstrukcyjne czy technologiczne. Proble-
my w³asno�ci intelektualnej wymagaj¹
zarówno g³êbokiej �wiadomosci twórców,
jak i zmian ustawowych. Nieodzowna jest
nowa ustawa o partnerstwie publiczno-pry-
watnym. Nale¿y stworzyæ takie warunki,
aby banki chcia³y kredytowaæ przedsiê-
wziecia wysokiego ryzyka, a koszt takie-
go kredytu nie bêdzie stanowi³ bariery
popytu.

� Panie Rektorze, jak w �wietle tego,
co Pan powiedzia³, wypada ocena sta-
nu badañ naukowych w Politechnice
Gdañskiej?

� Stan badañ naukowych prowadzonych
przez zespo³y naukowe Politechniki Gdañ-
skiej oceniam bardzo wysoko. Mówi³em
o tym w moim przemówieniu inaugura-
cyjnym (które jest dostêpne na ³amach
naszego Pisma). Politechnika Gdañska

by³a w roku 2005 laureatem Nagrody
Gospodarczej Prezydenta RP, jako pierw-
sza, i do tej pory jedyna uczelnia w histo-
rii tych nagród. Uczestniczymy w bardzo
wielu projektach badawczych finansowa-
nych przez Uniê Europejsk¹, publikuje-
my w czasopismach z tzw. listy filadelfij-
skiej. To wszystko decyduje o wysokiej
pozycji naszej uczelni. Ale nigdy nie jest
tak dobrze, aby nie mog³o byæ lepiej. Zbyt
ma³o aktywnie aplikujemy o �rodki finan-
sowe (np. Fundacja na rzecz Nauki Pol-
skiej), ³atwiej nam kooperowaæ z partnera-
mi zewnêtrznymi (w tym zagranicznymi)
ni¿ tworzyæ zespo³y multidyscyplinarne
w ramach uczelni.

� I ostatnie pytanie, zwi¹zane z aktual-
nymi wydarzeniami politycznymi w kra-
ju � jak wiadomo, ubiega siê Pan o man-
dat senatora z okrêgu gdañskiego. Jak
widzi Pan swoj¹ dzia³alno�æ w senacie
w kontek�cie naszej dzisiejszej rozmowy?

� Klimat w Polsce jest niepokoj¹cy. �le
siê ¿yje w kraju, w którym media przeka-
zuj¹ tylko z³e wiadomo�ci, a ludzie za-
miast szczê�ciem w³asnej rodziny zmu-
szani s¹ interesowaæ siê wojn¹ na górze.
Dobrze dzia³aj¹cy aparat pañstwowy jest
jak wygodne buty, nie uwiera i nie przy-
sparza odcisków. Dobrze jest mieæ wy-
godne buty, które nosi siê tak, jakby ich
wcale nie by³o.

Dobro wspólne, zaufanie i szacunek
Chcia³oby siê, ¿eby Polska by³a pañstwem
dbaj¹cym o dobro wspólne. Pañstwem,
które rozwi¹zuje istotne problemy spo-
³eczne i gospodarcze. Pañstwem, które
darzy ludzi zaufaniem, w tym równie¿ elity
i autorytety, oparte na kompetencjach
i rzetelnych sukcesach. Naszej ojczy�nie,
nowoczesnemu pañstwu europejskiemu,
potrzebne s¹ instytucje egzekwowania
prawa i dociekania prawdy, które skutecz-
nie interweniuj¹, a nie urz¹dzaj¹ widowi-
ska. Potrzebne jest nam pañstwo, w któ-
rym ludzie realizuj¹ obietnice, dotrzymuj¹
danego s³owa i szanuj¹ godno�æ drugie-
go cz³owieka.

Inwestycja w edukacjê i naukê
Polska nie bêdzie potentatem w dziedzi-
nie lotów kosmicznych, ale jako du¿y eu-
ropejski kraj skutecznie uczestniczyæ mo¿e
w budowaniu gospodarki opartej na wie-
dzy. Mamy znacz¹c¹ grupê pracowników
nauki, ogromny dorobek naukowy i badaw-
czy, a nade wszystko niezwykle warto�cio-
wych m³odych ludzi, których intelekt ju¿
dzi�, bez wsparcia pañstwa, sta³ siê naj-
lepszym naszym produktem eksportowym.
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Inwestowanie w edukacjê i naukê to stra-
tegiczna lokata dla ca³ego pañstwa.

Mikro-, ma³e i �rednie
przedsiêbiorstwa

Powinno�ci¹ pañstwa jest stworzenie ta-
kich warunków rozwoju, aby m³ode po-
kolenie Polaków, równie¿ z mniejszych
o�rodków � Kaszub, Kociewia, Powi�la

czy ¯u³aw � mog³o skutecznie konkuro-
waæ na globalnym rynku wiedz¹ i przed-
siêbiorczo�ci¹. Powinno�ci¹ pañstwa jest
usuwanie barier biurokratycznych, kredy-
towych i podatkowych, hamuj¹cych dy-
namiczny rozwój mikro-, ma³ych i �red-
nich przedsiêbiorstw w tym komercjali-
zacji wyników badañ naukowych. To w³a-

�nie te przedsiêbiorstwa tworz¹ nowe
i atrakcyjne miejsca pracy przy stosun-
kowo ma³ych inwestycjach.

Nieinwestowanie w naukê i edukacjê
jest równoznaczne z promowaniem igno-
rancji!

prof. Ryszard Katulski
Prorektor ds. Nauki i Wdro¿eñ PG

Spróbujmy odpowiedzieæ sobie na nie-
 które wybrane pytania, dotycz¹ce spo-

sobów zdobywania przez studentów kom-
petencji technicznych. Obecnie wyk³adow-
ca akademicki musi ³¹czyæ w swojej pracy
wiele aspektów wiedzy dydaktycznej �
mieæ wiedzê potrzebn¹ wspó³czesnemu in-
¿ynierowi z danej dziedziny oraz umiejêt-
no�æ ³atwego komunikowania siê, kiero-
wania zespo³em, twórczej wspó³pracy przy
rozwi¹zywaniu problemów, znajomo�ci
technik aktywizacji procesu kszta³cenia.

W zwi¹zku z coraz s³abszym przygo-
towaniem merytorycznym kandydatów na
studia, od kilku lat poszukujemy w Polsce
modelu dydaktyki akademickiej, który
pozwoli³by nam w dalszym ci¹gu � mimo
obni¿enia poziomu wiedzy kandydatów
przyjêtych na studia � kszta³ciæ studentów
na wysokim poziomie. Niestety � w tej
chwili nie tylko kszta³cimy in¿ynierów,
ale równie¿ uzupe³niamy zaleg³o�ci po-
wsta³e na ni¿szych poziomach edukacji.
Wprawdzie Europa, Stany Zjednoczone
i Japonia maj¹ odmienne systemy edukacji,
jednak fundamentalne problemy zwi¹zane
z kszta³ceniem studentów s¹ podobne.
Bez wnikliwych badañ nad wspó³czesny-
mi metodami dydaktycznymi, bez wymia-
ny do�wiadczeñ pomiêdzy o�rodkami
akademickimi nie bêdzie mo¿na stworzyæ
dobrego modelu dydaktyki akademickiej.
Skoro nowoczesna technika wymaga od
in¿yniera posiadania du¿ych zasobów
bardzo zaawansowanej wiedzy szczegó-
³owej i umiejêtno�ci zaistnienia na wspó³-
czesnym rynku pracy, zatem tak¹ wiedzê
musimy przekazywaæ naszym studentom.
Konieczna jest wiêc dla wyk³adowców
akademickich wymiana wiedzy dydak-

tycznej, porównywanie sposobów my�le-
nia. Daje to mo¿liwo�æ prezentacji no-
wych technik i technologii edukacyjnych,
wymiany pogl¹dów oraz ustalania form
wspó³pracy w zakresie kszta³cenia i do-
skonalenia zdolno�ci innowacyjnych stu-
dentów i wyk³adowców. Dziêki temu
stwarza siê mo¿liwo�ci rozwi¹zywania
problemów na bazie do�wiadczeñ innych.
Nale¿y pamiêtaæ, ¿e kszta³cenie na uczel-
niach technicznych ma swoj¹ specyfikê.
Tutaj, bardziej ni¿ gdzie indziej, ³¹cz¹ siê
problemy zwi¹zane z nauk¹ przedmiotów
podstawowych i kierunkowych w³a�ci-
wych dla danej specjalno�ci in¿ynierskiej.
Jest to równie¿ ciekawe wyzwanie, które
mo¿e byæ �ród³em inspiracji dydaktycz-
nych, jakie tkwi¹ w technice i naukach
technicznych. Kszta³cenie rozumiane jest
wspó³cze�nie jako proces rozwijania przede
wszystkim mo¿liwo�ci intelektualnych
i zdolno�ci twórczych cz³owieka. Przy czym
absolwent uczelni technicznej powinien
posiadaæ umiejêtno�æ precyzyjnego i lo-
gicznego rozumowania i wnioskowania,
umiejêtno�æ postrzegania i kompleksowe-
go rozwi¹zywania problemów technicz-
nych, �wiadomo�æ nieuchronno�ci skut-
ków podejmowanych decyzji, uzdolnienia
twórcze oraz umiejêtno�æ precyzyjnego
komunikowania siê i pracy w zespole.
Taki opis sylwetki in¿yniera okre�la ramy
dobrego kszta³cenia, które � zale¿nie od
specjalno�ci � wype³niæ nale¿y konkret-
nymi tre�ciami, dobieraj¹c odpowiednie
techniki, formy i �rodki edukacyjne.

Rozwój techniki powoduje, ¿e dzisiejsi
absolwenci wy¿szych studiów technicz-
nych bêd¹ musieli funkcjonowaæ w takich
dziedzinach techniki, które obecnie jesz-

cze nie istniej¹. Powoduje to konieczno�æ
przyjêcia we wszystkich wy¿szych uczel-
niach technicznych nowego modelu kszta³-
cenia. Trzeba wiêc obecnie w uczelniach
w Polsce inwestowaæ w wiedzê i dydak-
tykê, dziêki której wykszta³cimy liczn¹
i jako�ciowo dobr¹ kadrê specjalistów
w obszarze techniki.

Wiele uczelni wy¿szych dostrzega po-
trzebê nagradzania szczególnie wyró¿nia-
j¹cych siê w dydaktyce nauczycieli. Na
przyk³ad na Uniwersytecie Jagielloñskim
przyznawana jest corocznie nagroda �Pro
Arte Docendi�. Nagroda ta �indywidualna
b¹d� zespo³owa, przyznawana jest z oka-
zji inauguracji roku akademickiego w Uni-
wersytecie Jagielloñskim. Nagrodê przyzna-
je siê wybitnym nauczycielom akademickim
zatrudnionym w UJ za wysok¹ jako�æ pra-
cy dydaktycznej, a w szczególno�ci mi-
strzostwo w sztuce przekazywania wiedzy,
doskona³e relacje i wyniki pracy ze stu-
dentami, indywidualn¹ pracê z wyró¿nia-
j¹cymi siê wychowankami oraz ko³ami
naukowymi, wprowadzanie nowatorskich
rozwi¹zañ w zakresie kszta³cenia oraz sto-
sowanie w praktyce innowacyjnych me-
tod i �rodków, zgodnych ze wskazaniami
nowoczesnej dydaktyki akademickiej.�

W Europie istniej¹ dwa du¿e miêdzyna-
rodowe stowarzyszenia, których dzia³alno�æ
obejmuje ca³o�æ zagadnieñ zwi¹zanych
z dydaktyk¹ na uczelniach technicznych �
Europejskie Stowarzyszenie Kszta³cenia
In¿ynierów SEFI (fot. 1) oraz Miêdzyna-
rodowe Stowarzyszenie Kszta³cenia In-
¿ynierów IGIP (fot. 2). Zajmuj¹ siê one
problemami zwi¹zanymi z wszechstronn¹
edukacj¹ in¿ynierów, z wdra¿aniem Pro-
cesu Boloñskiego, atrakcyjno�ci¹ Europej-
skiego Obszaru Szkolnictwa Wy¿szego
(EHEA) oraz Europejskiego Obszaru Ba-
dawczego (ERA) dla studentów spoza Unii
Europejskiej, kwestiami jako�ci kszta³ce-
nia i akredytacji, uznawalno�ci¹ dyplo-
mów, a tak¿e sposobami pozyskiwania dla
dydaktyki wybitnych specjalistów.

W 1973 roku powsta³a miêdzynarodo-
wa organizacja pozarz¹dowa Europejskie
Stowarzyszenie Kszta³cenia In¿ynierów

W poszukiwaniu najlepszego  modelu
dydaktyki akademickiej

Motto:
Dobry nauczyciel ma tylko jedno zmartwienie:
jak nauczaæ, by uczeñ móg³ siê bez niego obej�æ.

André Gide (1869�1951) � noblista z roku 1947
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(Société Europeenne pour la Formation
des Ingénieurs), a jej celem jest:
• s³u¿enie rozwojowi kszta³cenia tech-

nicznego w Europie i doskonaleniu in-
¿ynierów;

• upowszechnianie informacji o progra-
mach kszta³cenia in¿ynierów;

• u³atwianie kontaktów i wymiany po-
gl¹dów miêdzy nauczycielami, bada-
czami i studentami w Europie;

• promowanie wspó³pracy uczelni z pod-
miotami gospodarczymi;

• po�redniczenie w kontaktach miêdzy
cz³onkami SEFI a innymi towarzy-
stwami i organizacjami.
Polskie uczelnie pojawi³y siê w SEFI

w roku 1990. Instytucjonalnymi cz³onka-
mi SEFI, obok instytucji kszta³c¹cych in-
¿ynierów, s¹ te¿ firmy przemys³owe. Dzia-
³alno�æ SEFI obejmuje miêdzy innymi
wydawanie periodyków �European Journal
of Engineering Education�, �SEFI-News�
i �SEFI-Guides on Engineering Educa-
tion� oraz organizowanie corocznych kon-
ferencji i seminariów. Poszczególne przed-
siêwziêcia realizuj¹ komitety SEFI, które
zajmuj¹ siê miêdzy innymi kszta³ceniem
ustawicznym; doskonaleniem programów
studiów; metodyk¹ zajêæ dydaktycznych
z przedmiotów ogólnych (takich jak fi-
zyka, matematyka i ochrona �rodowiska);
programami umiêdzynarodowienia stu-
diów i ich komputeryzacj¹.

Miêdzynarodowe Stowarzyszenie Kszta³-
cenia In¿ynierów IGIP (Ingenieur-Gesell-
schaft für internationale Planungs-aufgaben)
jest miêdzynarodowym stowarzyszeniem
nauczycieli przedmiotów �cis³ych i tech-
nicznych na poziomie in¿ynierskim, utwo-
rzonym w 1972 r. w Klagenfurcie. Orga-
nizacja ta skupia cz³onków z ponad
sze�ædziesiêciu krajów i jest stowarzyszo-
na miêdzy innymi z UNESCO. Szczególn¹

uwagê IGIP zwraca na jako�æ kszta³cenia,
która jest determinowana poprzez wiedzê
nauczyciela i jego umiejêtno�ci pedago-
giczne w dzia³alno�ci dydaktycznej.

W dniach 13�15 wrze�nia 2007 roku-
na uniwersytecie w Wuppertalu w Niem-
czech odby³a siê regionalna konferencja
IGIP z cyklu �Engineering and Pedagogy�,
zatytu³owana �Engineering and Pedagogy
� Teaching and Learning in Real and Vir-
tual Worlds�. By³o to ju¿ drugie w tym
cyklu spotkanie liderów przemian eduka-
cji in¿ynierskiej w Europie, które sta³o siê
miejscem wymiany pogl¹dów na temat
celów, sposobów i skutków dokonuj¹cych
siê przemian w edukacji na uczelniach
technicznych.

Na konferencji omawiano wiele aspek-
tów zwi¹zanych z dydaktyk¹ na uczel-
niach technicznych, takich jak:
• Miêdzynarodowe aspekty kszta³cenia

in¿ynierów
• Technologie wspomagane komputerowo
• Jêzyki obce w kszta³ceniu in¿ynierów

• Matematyka i nauki przyrodnicze
• Nowe trendy dydaktyczne
• Nauczanie przez ca³e ¿ycie
• Do�wiadczenia zwi¹zane z wprowa-

dzaniem Procesu Boloñskiego
Politechnikê Gdañsk¹ na tej konferen-

cji reprezentowa³y dr Anita D¹browicz-
-Tla³ka i dr Barbara Wikie³ ze Studium
Nauczania Matematyki. W swoim refera-
cie prezentowa³y, wspólne dla wszystkich
krajów europejskich, problemy zwi¹zane
z edukacj¹ matematyczn¹ w kontek�cie
kszta³cenia in¿ynierów, a tak¿e propono-
wane i stosowane w Politechnice Gdañ-
skiej metody ich rozwi¹zywania. Z bar-
dzo du¿ym odd�wiêkiem i s³owami uznania
spotka³y siê przedstawione na forum wy-
niki przeprowadzonych w ostatnim roku
akademickim w Studium Nauczania Ma-
tematyki analiz dotycz¹cych badañ nad
efektywno�ci¹ i jako�ci¹ kszta³cenia ma-
tematycznego w Politechnice Gdañskiej.
Szerokie dyskusje panelowe wskaza³y rów-
nie¿ na istnienie podobnych problemów
w zakresie nauczania innych przedmiotów
podstawowych, potrzebnych przysz³emu
in¿ynierowi, takich jak fizyka czy w wie-
lu wypadkach równie¿ chemia. I w tym
kontek�cie podkre�la³y one konieczno�æ
prowadzenia na szerok¹ skalê badañ nad
ewaluacj¹ procesu kszta³cenia na pozio-
mie edukacji in¿ynierów. Wskazywa³y na
ten sk³adnik ca³ego procesu kszta³cenia
jako warunek konieczny w konstruowa-
niu wzorcowego modelu dydaktyki aka-
demickiej.

Anita D¹browicz-Tla³ka
Barbara Wikie³

Studium Nauczania Matematyki

Fot. 1

Fot. 2
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Prasa akademicka w Polsce ma ju¿ wie-
loletni¹ tradycjê. Chyba ka¿da uczel-

nia wy¿sza wydaje jakie� pismo, najczê�ciej
miesiêcznik. Do tego dochodzi kilkana�cie
tytu³ów ogólnopolskich z renomowanym
�Forum Akademickim� na czele. Najd³u-
¿ej ukazuje siê �G³os Uczelni�, miesiêcz-
nik Uniwersytetu Miko³aja Kopernika
w Toruniu, wydawany z przerwami od
roku 1952. Od 1956 r. ukazuje siê �Me-
dyk Bia³ostocki. Miesiêcznik Akademii
Medycznej w Bia³ymstoku�.

Redaktorzy czasopism akademickich
spotykaj¹ siê co roku w innym o�rodku.
Inicjatorem tych spotkañ by³ przed 15 laty
dr Tadeusz Zaleski, wówczas rzecznik pra-
sowy UG, a pierwsze spotkanie odby³o siê
w Gdañsku (1992 r.). W tym roku gospo-
darzem XV Ogólnopolskiego Spotkania
Redaktorów Gazet Akademickich (5�8
wrze�nia 2007) by³a Akademia Medyczna
w Bia³ymstoku (AMB), a g³ównym or-
ganizatorem � Redakcja �Medyka Bia³o-
stockiego�. W gronie wspó³organizatorów
znale�li siê: Urz¹d Miejski i Starostwo
Powiatowe w Bia³ymstoku, Podlaski Klub
Biznesu, Urz¹d Gminy Krynki, Urz¹d
Miejski w Supra�lu, Biacomex SA oraz
Nadle�nictwo Krynki. �Pismo PG� repre-
zentowa³ ni¿ej podpisany.

Spotkania redaktorów gazet akademic-
kich tradycyjnie obejmuj¹ zajêcia zwi¹za-
ne z ró¿nymi aspektami pracy dziennikar-
skiej, a tak¿e prezentacjê danego o�rodka
akademickiego i regionu, w którym siê on
znajduje. Tak by³o i tym razem.

Pierwszego dnia, w auli piêknego Pa-
³acu Branickich (siedziba rektoratu AMB)

XV Spotkanie Redaktorów
Gazet Akademickich

odby³o siê spotkanie z w³adzami Akademii
Medycznej w Bia³ymstoku, podczas któ-
rego wyst¹pili tak¿e przedstawiciele ww.
wspó³organizatorów. Tê czê�æ zakoñczy³ cie-
p³o przyjêty wystêp chóru uczelnianego.

Po zwiedzeniu Pa³acu Branickich uczest-
nicy spotkania wys³uchali dwóch wyk³a-
dów. Pierwszy, Czy wszystko zale¿y od
genów?, wyg³osi³ prof. Mieczys³aw Cho-
r¹¿y, wybitny specjalista w zakresie bio-
logii nowotworów.

Drugi, zatytu³owany Medykalizacja
jêzyka � dlaczego, dla kogo, po co?,
przedstawi³ prof. Andrzej Czernikiewicz,
kierownik Kliniki Psychiatrii AMB i pro-
fesor Zak³adu Logopedii i Jêzykoznaw-
stwa Stosowanego UMCS w Lublinie.
Prof. Czernikiewicz przypatruje siê na-
szemu jêzykowi publicznemu od strony
... medycznej, zaintrygowany wprowadza-
niem (nie zawsze w³a�ciwym) terminów
medycznych, jak �paranoja� czy �schizo-
frenia�, do jêzyka mediów i polityki. Na
³amach �Medyka Bia³ostockiego� ukazuj¹
siê jego felietony z cyklu �Psychiatrycz-
ny s³ownik metaforyczny�. Na przyk³ad
w numerze majowym tego miesiêcznika by³
felieton �Reaktywacja schizofrenii�, w któ-
rym autor analizowa³ u¿ycie terminu �schi-
zofrenia� przez pewnego znanego zakon-
nika oraz pewn¹ pos³ankê SLD, znan¹ ze
swych ciêtych sformu³owañ.

Pó�nym popo³udniem wyjechali�my
do Supra�la, gdzie w tamtejszym O�rodku
Wczasowym �Puszcza� byli�my zakwate-
rowani i gdzie odbywa³y siê wyk³ady. Po
kolacji udali�my siê do miejscowego Te-
atru Wierszalin. Ten g³o�ny i znany w �wie-

cie zespó³ teatralny, za³o¿ony w 1991 r.
przez re¿ysera Piotra Tomaszuka oraz
grupê wspó³pracuj¹cych z nim aktorów,
od ubieg³ego roku funkcjonuje jako woje-
wódzka samorz¹dowa instytucja kultury,
wspó³prowadzona przez Ministerstwo
Kultury i Dziedzictwa Narodowego RP.
Na stronie internetowej Wierszalina
<http://www.wierszalin.pl/index.php?stro-
naOTeatrze> czytamy m.in.: �Fascynacja
dziedzictwem kulturowym pogranicza
europejskiej cywilizacji ukszta³towa³a
zarówno charakterystyczn¹ estetykê tego
teatru, jak i jego �wiatopogl¹dow¹ perspek-
tywê. Oblicze teatru cechuje niezwyk³a
prostota, spektakle nasycone s¹ muzyk¹
i �piewem, drewniane rze�by, figury i ma-
ski wspó³istniej¹ z ¿ywymi aktorami�.

Obejrzeli�my niezwyk³y i intryguj¹cy
spektakl Wierszalin. Reporta¿ o koñcu
�wiata w re¿yserii P. Tomaszuka, oparty
na s³ynnej ksi¹¿ce W³odzimierza Pawlu-
czuka pod tym samym tytu³em. Wiersza-
lin to zagubiona wioska na Bia³ostocczy�-
nie, gdzie w latach trzydziestych minionego
wieku grupa odszczepieñców od prawo-
s³awia, pod wodz¹ proroka Ilii, zamierza-
³a wybudowaæ now¹ stolicê �wiata.

Nastêpnego dnia redaktorzy gazet aka-
demickich spotkali siê ze znanymi dzien-
nikarzami bia³ostockimi. Wyk³ad Zbignie-
wa Nikitorowicza � by³ego dziennikarza,
a obecnie bia³ostockiego polityka � Jak
nie zanudziæ siê w rozmowie z nudzia-
rzem? Praktyczne rady na temat przepro-
wadzania wywiadów prasowych ... nie
zanudzi³ s³uchaczy. Nastêpnie znany re-
porta¿ysta Janusz Niczyporowicz podzie-
li³ siê swoimi do�wiadczeniami ze swej
pracy (Reporta¿, czyli jak zrozumieæ
�wiat). Tê seriê wyk³adów zakoñczy³o
spotkanie z red. Janem Oniszczukiem
(Publicystyka, czyli subiektywizm profe-
sjonalny). Wyk³ady te spotka³y siê z du¿ym
zainteresowaniem s³uchaczy i po ka¿dym
wywi¹zywa³a siê o¿ywiona dyskusja.

Jêzykoznawca z UKSW i UW dr Tomasz
Korpysz mia³ dwa wyk³ady, z których
pierwszy opatrzy³ prowokacyjnym tytu-
³em Dlaczego nie lubiê filmów Krzyszto-
fa Krauze i poezji Rimbaud? O problemach
z odmian¹ nazwisk w jêzyku  polskim. Jak
by³o do przewidzenia, s³uchacze zarzu-
cili prelegenta mnóstwem pytañ, poczy-
naj¹c od: �Widzê Zbigniewa Ziobro czy
Zbigniewa Ziobrê?�, a koñcz¹c na tych
dotycz¹cych trudno�ci zwiazanych z od-
mian¹ nazwisk obcych. Drugi wyk³ad dr.
Korpysza dotyczy³ jeszcze bardziej sub-
telnych zagadnieñ z zakresu polskiej gra-Pa³ac Branickich � widok ogólny
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matyki i by³ zatytu³owany:
Niezgoda rujnuje � o proble-
mach ze zwi¹zkiem zgody.
Przypomnijmy, ¿e chodzi tu
o zwi¹zek miêdzy wyrazami,
w którym wyraz okre�lany
zgadza siê z okre�laj¹cym co
do rodzaju, liczby, przypad-
ku lub osoby (np. nasz do-
bry przyjaciel, naszego do-
brego przyjaciela itd.).

Nastêpny dzieñ przezna-
czony by³ na zwiedzanie wy-
branych miejsc tej czê�ci
Podlasia. Zaczêli�my od Su-
pra�la, gdzie znajduje siê
m.in. znany prawos³awny
mêski monastyr i cerkiew
Zwiastowania NMP. Szczególne wra¿enie
zrobi³o jednak zwiedzanie miejscowego
Muzeum Ikon. Muzeum to, bêd¹ce Od-
dzia³em Muzeum Podlaskiego w Bia³ym-
stoku, ma w swych zbiorach jedn¹ z naj-
bogatszych w Polsce kolekcji ikon XVIII,
XIX i XX-wiecznych. Eksponowane s¹

terenie �Silvarium�, czyli ogrodu le�nego
Puszczy Knyszyñskiej, �powo³anego do
¿ycia� w 2005 r. w ww. nadle�nictwie.
�Silvarium� obejmuje teren ponad 15 ha,
na którym w unikatowy sposób, nie tylko
w skali kraju, stworzono obiekt przeka-
zuj¹cy w pigu³ce najwa¿niejsze informacje

o le�nym �rodowisku przyrodni-
czym. W le�nym ogrodzie zgroma-
dzono oko³o 120 ro�lin wystêpuj¹-
cych w Puszczy Knyszyñskiej, z tego
wed³ug najstarszych przekazów nie-
mal wszystkie by³y wykorzystywa-
ne w celach leczniczych. Dodam
jeszcze, ¿e podczas spotkania w sie-
dzibie nadle�nictwa poczêstowano
nas te¿ tajemniczym trunkiem, któ-
ry ponoæ leczy wszystkie choroby ...
(w Szkocji to samo s³ysza³em o ...
whisky).

W Krynkach zwiedzili�my miej-
scowy ko�ció³ katolicki oraz cer-
kiew prawos³awn¹. Nastêpnie uda-
li�my siê do wsi Kruszyniany, która
znana jest jako wie� tatarska, choæ
samych Tatarów ju¿ prawie tu nie
ma (podobno s¹ jeszcze dwie rodzi-

ny). Jest za to s³ynny
meczet, do którego
zje¿d¿aj¹ siê z roz-
licznych okazji Tata-
rzy z ró¿nych stron
Polski. W meczecie
odby³o siê spotkanie
ze znawc¹ historii i
tradycji polskich Tata-
rów. Szczególne za-
interesowanie redak-
torów budzi³y kwestie
dotycz¹ce zasad isla-
mu i obyczajów pol-
skich muzu³manów.

W Kruszynianach zjedli�my
obiad w gospodzie o nazwie
�Tatarska Jurta�, prowadzo-
nej od kilku lat przez au-
tentyczn¹ rodzinê tatarsk¹
z ... Gdañska. Dzieñ pe³en
wra¿eñ zakoñczy³ wystêp
cz³onków zespo³u tatarskie-
go �Buñczuk�, który przed-
stawi³ nam wybrane tañce
oraz recytacje utworów poe-
tów tatarskich, w tym gdañ-
szczanina Selima Chazbi-
jewicza, profesora UWM,
prezesa Zwi¹zku Tatarów
Rzeczypospolitej Polskiej,
do 2003 r. imama gminy mu-
zu³mañskiej w Gdañsku.

XV Ogólnopolskie Spotkanie Redak-
torów Gazet Akademickich, Bia³ystok�
Supra�l�Krynki 5�8 wrze�nia 2007, by³o
bardzo udane. Na szczególne s³owa uzna-
nia zas³uguj¹ nasi koledzy z �Medyka
Bia³ostockiego�, m.in. red. nacz. prof.
Lech Chyczewski, jego zastêpca i kroni-
karz prof. Krzysztof Worowski oraz pe³-
na werwy i talentów organizacyjnych Da-
nuta �lósarska, która jest sekretarzem
redakcji.

Odje¿d¿ali�my z Bia³egostoku w do-
brych nastrojach i zafascynowani urod¹
Podlasia, przed którym rysuje siê dobra
przysz³o�æ. Wielokulturowo�æ, walory
przyrodnicze, pe³ni zapa³u ludzie, a tak¿e
dotacje z Unii Europejskiej rych³o zmie-
ni¹ oblicze tego regionu i do lamusa trze-
ba bêdzie wrzuciæ okre�lenie �Polska B�.

Za rok organizatorem XVI Ogólnopol-
skiego Spotkania Redaktorów Gazet Aka-
demickich bêdzie �G³os Uczelni�, mie-
siêcznik wydawany przez Uniwersytet
Przyrodniczy we Wroc³awiu.

Stefan Zabieglik
Wydzia³ Zarz¹dzania i Ekonomii

Meczet w Kruszynianach

one w nastrojowych wnêtrzach, w specjal-
nym o�wietleniu, a zwiedzaniu towarzy-
szy w tle cerkiewna muzyka. Pani przewod-
nik wprowadzi³a nas w intryguj¹cy �wiat
ikon, religii prawos³awnej i kultury zwi¹-
zanej z prawos³awiem.

Innego rodzaju niezapomnian¹ atrak-
cj¹ by³a wizyta w Poczopku, gdzie kierow-
nictwo Nadle�nictwa Krynki zaprezento-
wa³o nam uroki miejscowych puszcz.
A wszystko zgromadzone w obiekcie
�Galeria na skraju puszcz�. Umieszczo-
ne tu eksponaty (jak ¿ywe!) obejmuj¹
ró¿ne gatunki fauny i flory wystêpuj¹ce
w miejscowych lasach, a zw³aszcza na

Ikona ze zbiorów Muzeum Ikon w Supra�lu

Brama wej�ciowa do �Silvarium�
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Ponad trzydziestu wystawców, g³ów-
nie uczelni akademickich i zawodo-

wych, ale te¿ m.in. wydawnictw pedago-
gicznych, poradni psychologicznych oraz
okrêgowych komisji egzaminacyjnych
zaprezentowa³o siê podczas Salonu Ma-
turzystów � targów edukacyjnych zorga-
nizowanych szczególnie z my�l¹ o tego-
rocznych maturzystach. Przez dwa dni
Salon Maturzystów � jak podaj¹ organi-
zatorzy � odwiedzi³o ponad piêtna�cie ty-
siêcy osób.

Gdañski Salon Maturzystów odby³ siê
w dniach 19�20 wrze�nia 2007 roku na
Uniwersytecie Gdañskim.

� Zainteresowanie ofert¹ Politechniki
Gdañskiej by³o spore, zw³aszcza biotech-
nologi¹ i informatyk¹. Du¿¹ popularno-
�ci¹ cieszy³a siê tak¿e nowo otwarta geo-
dezja i kartografia,  kierunek uruchomiony
na Wydziale In¿ynierii L¹dowej i �rodo-
wiska � mówi Hanna Kugiel z Dzia³u
Kszta³cenia PG.

Stoisko naszej uczelni skupia³o nie
mniejsz¹ uwagê tak¿e podczas Salonu
Maturzystów w £odzi.

� Tamtejsi liceali�ci najczê�ciej pytali
o architekturê. W £odzi jest zaledwie
osiemdziesi¹t miejsc na tym kierunku,
a nasza uczelnia oferuje ich a¿ dwie�cie
czterdzie�ci � komentuje Hanna Kugiel.

W ramach targów odby³o siê kilka de-
bat publicznych z udzia³em w³adz woje-
wództwa pomorskiego, przedstawicieli
gdañskich uczelni wy¿szych, reprezen-
tantów ministerstw, placówek dyploma-
tycznych oraz instytucji edukacyjnych.
Maturzy�ci mogli poznaæ tajniki sztuki
przemawiania, czy dowiedzieæ siê, jak siê
uczyæ szybko i skutecznie. Analizowano
równie¿ ubieg³oroczne matury. Sporo miej-
sca po�wiêcono tak¿e umiêdzynarodowie-
niu studiów. W³adze Gdañska i rektorzy
gdañskich uczelni starali siê wypracowaæ
wspóln¹ edukacyjn¹ politykê promocyjn¹
Gdañska. A tym samym znale�æ sposób,
aby m³odzie¿ z ca³ego �wiata kszta³ci³a siê
w uczelniach gdañskich równie chêtnie,

jak m³odzi ludzie wyje¿d¿aj¹ z Polski, aby
poszerzaæ swoj¹ wiedzê. Rektor Politech-
niki Gdañskiej, prof. Janusz Rachoñ za-
pewnia³, i¿ Politechnika nieustannie posze-
rza kontakty z uczelniami zagranicznymi,
sukcesywnie realizuj¹c koncepcjê umiê-
dzynarodowienia kszta³cenia.

Gdañski Salon Maturzystów

� ¯yjemy w czasach gospodarki opar-
tej na wiedzy, w czasach bardzo szybkie-
go rozwoju. Jednak barier¹ tego rozwoju,
jak równie¿ przeszkod¹ dla postêpu tech-
nicznego, jest deficyt in¿ynierów. Wybie-
raj¹c przedmioty na maturê, przyjrzyjcie
siê wska�nikom zawodów, w których jest

Z punktu widzenia realizacji procesu
 kszta³cenia przysz³ych in¿ynierów

uczelni technicznej odpowied� na tytu³o-
we pytanie jest oczywista. Zdana matura
z matematyki jest przepustk¹ na studia
techniczne i bram¹ do przysz³ej kariery
zawodowej. Daje praktycznie nieograni-
czone mo¿liwo�ci w zakresie wyboru kie-
runku studiów, a tym samym na starcie de-
cyduje o potencjalnych szansach na rynku

Dlaczego warto zdawaæ matematykê
na maturze?

pracy absolwenta szko³y ponadgimnazjal-
nej. Krótko mówi¹c � stanowi fundament
przysz³ego ¿ycia zawodowego.

Przyjrzyjmy siê jednak szerzej zasad-
no�ci zdawania matematyki na maturze

� czy rzeczywi�cie przyda siê tylko tym,
którzy decyduj¹ siê studiowaæ kierunki
matematyczno-fizyczne i techniczne?

Je�li odpowied� na to pytanie mia³aby
byæ twierdz¹ca, to nale¿a³oby, jako przy-

Fot. Krzysztof Krzempek

� Wymiana studencka funkcjonuje na
Politechnice obustronnie, jednak wci¹¿
zdecydowanie wiêcej jest studentów wy-
je¿d¿aj¹cych, ni¿ obcokrajowców przy-
bywaj¹cych na studia do nas. Najwiêcej
w tym gronie jest m³odych ludzi z Portuga-
lii i Hiszpanii � mówi³ prof. Janusz Rachoñ.
� Nie straszy³bym nikogo barier¹ jêzy-
kow¹, poniewa¿ wyjazd zagraniczny jest
niepowtarzaln¹ i naj³atwiejsz¹ mo¿liwo-
�ci¹ nauczenia siê jêzyka obcego.

Na zakoñczenie maturzy�ci stoj¹cy w³a-
�nie przed wyborem przedmiotów matu-
ralnych uczestniczyli w debacie �Dlacze-
go warto zdawaæ matematykê na maturze?�.
Moderatorem debaty by³ prof. Janusz Ra-
choñ.

najwiêcej bezrobotnych. Niestety, odpo-
wiadaj¹ one li�cie najpopularniejszych
kierunków studiów. Nie znajdziecie tam
in¿ynierów � przekonywa³ prof. Janusz
Rachoñ. � Pamiêtajcie, ¿e Politechnika
Gdañska stoi otworem tak¿e przed tymi
z was, którzy maj¹ braki w dziedzinach
nauk �cis³ych. Matematyki mo¿na siê
nauczyæ. Z my�l¹ o was powo³ali�my Stu-
dium Nauczania Matematyki. Zaprasza-
my na Politechnikê Gdañsk¹.

Organizatorem Gdañskiego Salonu
Maturzystów by³a Fundacja Edukacyjna
�Perspektywy� i Centralna Komisja Eg-
zaminacyjna.

Ewa Kuczkowska
Biuro Prasowe
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Bieg³o�æ w pos³ugiwaniu siê aparatem
matematycznym pozwala na pój�cie w kie-
runku twórczego i abstrakcyjnego my�le-
nia, pozwala lepiej zrozumieæ sam¹ isto-
tê matematyki i jej zastosowania, a co za
tym idzie � polubiæ j¹. Tak wiêc matema-
tyka s³u¿y rozwijaniu umiejêtno�ci nie-
zbêdnych ka¿demu absolwentowi szko³y
ponadgimnazjalnej, niezale¿nie od jego
przysz³ych planów ¿yciowych. A matura
z matematyki mobilizuje i daje dodatko-
w¹ motywacjê do nauki samej matema-
tyki, i to jest jej najwa¿niejsza rola.

Powodów, dla których warto zdawaæ
matematykê na maturze, mo¿na by wy-
mieniæ setki. Mo¿na te¿ wskazaæ jeden
najbardziej istotny. A mo¿na tak¿e poku-
siæ siê o wybranie tych 20 najwa¿niej-
szych, jak to zrobi³ prof. Janusz Rachoñ,
rektor Politechniki Gdañskiej. Jego zda-
niem:
  1. Matura z matematyki jest furtk¹ do

kariery zawodowej.
  2. Matura z matematyki daje wiêksze

mo¿liwo�ci na znalezienie atrakcyj-
nej pracy.

  3. Matura z matematyki decyduje w du-
¿ej mierze o przysz³ym sukcesie za-
wodowym.

  4. Matura z matematyki decyduje o na-
szym byæ albo nie byæ na europejskim,
a nawet �wiatowym rynku pracy.

  5. Matura z matematyki daje przeciêt-
nie wy¿sze zarobki w przysz³ym ¿y-
ciu zawodowym.

  6. Matura z matematyki znacz¹co zmniej-
sza szanse na zasilenie szeregów bez-
robotnych z wy¿szym wykszta³ceniem.

  7. Matura z matematyki zmniejsza gro�-
bê przymusowej emigracji zarobko-
wej po skoñczeniu studiów.

  8. Matura z matematyki dowodzi rze-
czywistej dojrza³o�ci w kszta³towaniu
swojej przysz³o�ci.

  9. Matura z matematyki sprawia, ¿e stu-
dia techniczne s¹ w zasiêgu naszych
mo¿liwo�ci.

10. Matura z matematyki u³atwia studio-
wanie na kierunkach �cis³ych i tech-
nicznych.

11. Matura z matematyki daje �wiadec-
two analitycznego sposobu my�lenia
przydatnego wszêdzie, niezale¿nie od
rodzaju pracy.

12. Matura z matematyki daje motywa-
cjê do nauki samej matematyki.

13. Matura z matematyki wyzwala od za-
hamowañ w kontaktach z matematy-
k¹ na co dzieñ.

14. Matura z matematyki pozwala lepiej
radziæ sobie w ¿yciu codziennym.

15. Matura z matematyki dowodzi umie-
jêtno�ci logicznego rozumowania
i jasnego formu³owania my�li.

16. Matura z matematyki chroni przed
analfabetyzmem matematycznym.

17. Matura z matematyki nie pozwala na
manipulowanie nami przez �rodki
masowego przekazu i polityków.

18. Matura z matematyki daje poczucie
bezpieczeñstwa w obcowaniu z ota-
czaj¹cym nas �wiatem liczb.

19. Matura z matematyki  daje trze�we
spojrzenie na wszechobecne dane sta-
tystyczne.

20. Matura z matematyki, pobudzaj¹c do
my�lenia, wybudza z letargu intelek-
tualnego.

Przedstawione powy¿ej ró¿ne aspekty
dotycz¹ce zdawania matury z matematy-
ki by³y tematem debaty, która odby³a siê
pod has³em �Dlaczego warto zdawaæ ma-
tematykê na maturze?� w ramach Salonu
Maturzystów Perspektywy 2007, zorga-
nizowanego w dniach 19�20 wrze�nia
2007 roku na Uniwersytecie Gdañskim.
Debatê prowadzi³ prof. Janusz Rachoñ,
rektor Politechniki Gdañskiej. W�ród
uczestników debaty znale�li siê równie¿
Marek Legutko, dyrektor Centralnej Ko-
misji Egzaminacyjnej, Katarzyna Hall,
zastêpca prezydenta Gdañska ds. polity-
ki spo³ecznej, Irena £aguna, dyrektor
Okrêgowej Komisji Egzaminacyjnej i dr
Barbara Wikie³, kierownik Studium Na-
uczania Matematyki Politechniki Gdañ-
skiej. Ka¿dy z uczestników debaty na
swój sposób stara³ siê przekonaæ licznie
przyby³ych na Gdañski Salon Maturzy-
stów uczniów szkó³ ponadgimnazjalnych
do zdawania matury z matematyki w przy-
sz³ym roku, kiedy nie bêdzie jeszcze obo-
wi¹zkowa.

Warto przy tej okazji dodaæ, ¿e pra-
cownicy Studium Nauczania Matematy-
ki Politechniki Gdañskiej przygotowali
pracê zbiorow¹ pod redakcj¹ dr Barbary
Wikie³ zatytu³owan¹ �Matematyka. Pod-
stawy z elementami matematyki wy-
¿szej�, która ma stanowiæ pomoc dla tych
wszystkich, którzy chc¹ pog³êbiæ swoje
umiejêtno�ci rozwi¹zywania zadañ z ma-
tematyki w zakresie czê�ciowo powtór-
kowym w stosunku do programu szko³y
ponadgimnazjalnej, a czê�ciowo poza ten
program wykraczaj¹cym. Powsta³a ona
z my�l¹ o uczniach szkó³ ponadgimnazjal-
nych przygotowuj¹cych siê do egzaminu

k³ad, wskazaæ zawód lub dziedzinê ¿ycia,
gdzie zarówno logiczne my�lenie, anali-
tyczny sposób rozumowania, a tak¿e umie-
jêtno�æ jasnego formu³owania my�li s¹ nie-
przydatne i bezwarto�ciowe. A zatem ...?

Przecie¿ logika matematyczna jest
uniwersalnym narzêdziem komunikowa-
nia siê w ró¿nych sytuacjach ¿ycia co-
dziennego. Przydatno�æ logicznego my-
�lenia nie sposób jest przeceniæ. Z drugiej
natomiast strony z powodu nieznajomo-
�ci podstawowych zasad matematycz-
nych czêsto ulegamy manipulacji � przez
�rodki masowego przekazu, przez poli-
tyków, przez banki, tak¿e przez lekarzy.
Bo je�li lekarz w ci¹gu dwudziestu minut
wyra¿a siê o planowanym zabiegu, ¿e:

a) wi¹¿e siê z ryzykiem jak jeden do
miliona,

b) jest w 99% bezpieczny,
c) zazwyczaj przebiega bez komplikacji,

to na ile lekarz ten powinien byæ wiary-
godny dla pacjenta w podejmowaniu de-
cyzji, jakie mog¹ zawa¿yæ na jego zdro-
wiu czy nawet ¿yciu? A mo¿e kolejnym
krokiem bêdzie zapisanie na recepcie
10% roztworu pewnego leku zamiast
0,1%? Czy takie �wiadectwo matema-
tycznej ignorancji nale¿y przyj¹æ jako
normê?

Przy braku wyczucia liczb i stopnia
wiarygodno�ci podawanych informacji
przez �rodki masowego przekazu bardzo
³atwo mo¿na ulec manipulacji. Akcjom
terrorystycznym i katastrofom lotniczym
media po�wiêcaj¹ bardzo wiele uwagi,
co potêguje w spo³eczeñstwie strach
przed podró¿owaniem. Tymczasem licz-
ba �miertelnych ofiar palenia tytoniu
w samych tylko Stanach Zjednoczonych
(ok. 300 tysiêcy rocznie) odpowiada
mniej wiêcej trzem katastrofom lotniczym
dziennie, przez wszystkie dni w roku,
przy czym w ka¿dej katastrofie ginie
komplet pasa¿erów wielkiego jumbo jeta.

Czy w takim razie nie powinni�my
zostaæ w weekend w domu, skoro telewi-
zyjny synoptyk oznajmi³, ¿e �jest 50%
szans na deszcz w sobotê i 50% w nie-
dzielê, mamy wiêc stuprocentow¹ pew-
no�æ, ¿e w weekend bêdzie pada³o�...?

Z pewno�ci¹ warto poznaæ matematykê
na tyle, aby pozbyæ siê zahamowañ i le-
piej radziæ sobie z zagadnieniami matema-
tycznymi w ¿yciu codziennym, aby móc
trze�wo oceniæ jako�æ i wiarygodno�æ
przekazu, aby nie daæ sob¹ manipulowaæ.
Aby nie zaraziæ siê analfabetyzmem ma-
tematycznym, chorob¹ nêkaj¹c¹ tak¿e
wielu sk¹din¹d wykszta³conych ludzi.
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Jaki wp³yw na rozwój miast czy regio-
nów mo¿e mieæ obecno�æ jêzyków ob-

cych w ich szko³ach i uczelniach oraz bie-
g³o�æ, z jak¹ pos³uguj¹ siê jêzykami ich
mieszkañcy? Czy zró¿nicowana dynami-
ka rozwoju miast polskich ma u swoich
podstaw równie¿ ten czynnik? Jak w³a-
dze miasta mog¹ wspieraæ rozwój naucza-
nia jêzyków obcych, a nawet monitoro-
waæ jego efektywno�æ? Na takie pyta-
nia, miêdzy innymi, szukali odpowiedzi
uczestnicy konferencji naukowo-dydak-
tycznej �Rola akademickich o�rodków
nauczania jêzyków obcych i jêzyka pol-
skiego w tworzeniu europejskiej prze-
strzeni szkolnictwa wy¿szego�, zorgani-
zowanej na Politechnice Wroc³awskiej
w dniach 21�23 wrze�nia bie¿¹cego roku.
Bezpo�rednim organizatorem konferencji
by³o Studium Jêzyków Obcych PWr, ale
zakres tematów wyk³adów i prezentacji
wykracza³ daleko poza dora�ne zadania
tej jednostki, a znacz¹ca obecno�æ na kon-
ferencji przedstawicieli w³adz Wroc³awia
i Uczelni by³a dowodem na dobr¹ wspó³-
pracê nauczycieli jêzyków obcych, na-
ukowców i w³odarzy miasta. Z perspek-
tywy gdañskiej mo¿emy dodaæ: je¿eli
rzecz dzieje siê w jednym z najbardziej
dynamicznie rozwijaj¹cych siê miast Pol-
ski, nale¿y tam byæ, s³uchaæ, patrzeæ i wy-
ci¹gaæ wnioski.

Prezydent Wroc³awia, dr Rafa³ Dutkie-
wicz, na inauguracjê konferencji przygo-
towa³ wyk³ad �Nauka jêzyków obcych
a miêdzynarodowe inicjatywy Dolnego
�l¹ska�. W�ród priorytetów miasta wzmoc-

nienie nauczania jêzyków obcych wymie-
nione zosta³o zaraz po konieczno�ci pro-
mowania studiów technicznych, a przed
wzmocnieniem kszta³cenia zawodowego
i staraniami o organizacjê Expo 2012. Co

Nauczanie jêzyków obcych
elementem rozwoju uczelni, miasta i regionu

Fot. SJOPW

maturalnego z matematyki i podjêcia stu-
diów na kierunkach wymagaj¹cych zna-
jomo�ci matematyki, a tak¿e o studentach
pierwszego roku studiów.

Autorzy podrêcznika chcieli, aby by³
on u¿yteczny zarówno dla tych, którzy

chc¹ przypomnieæ sobie podstawy teore-
tyczne ró¿nych zagadnieñ b¹d� te¿ na
przyk³adach prze�ledziæ metody rozwi¹-
zywania zadañ, jak i dla tych, którzy chc¹
samodzielnie je rozwi¹zywaæ, sprawdza-
j¹c tylko poprawno�æ odpowiedzi.

Skoro czytaæ uczymy siê czytaj¹c, pi-
saæ � pisz¹c, to liczyæ mo¿na siê nauczyæ
tylko przez liczenie. Potrzeba do tego
przede wszystkim chêci, nieco wyobra�-
ni i wiary we w³asne mo¿liwo�ci. Warto
zdobyæ siê na ten wysi³ek, by potwierdziæ
s³owa Jonathana Swifta, autora �Podró-
¿y Guliwera�: �Cz³owiek nie jest zwie-
rzêciem rozumnym, jest tylko zdolny do
rozumowania�.

Na zakoñczenie nale¿y podaæ jeszcze
jeden powód, dla którego warto zdawaæ
matematykê na maturze. Chocia¿ nie wy-
mieniony wcze�niej, jest on jednak nie mniej
wa¿ny od pozosta³ych. Otó¿ dobra zna-
jomo�æ matematyki, potwierdzona zdan¹
matur¹ z tego przedmiotu, daje z pewno-
�ci¹ wiêksze poczucie bezpieczeñstwa.

Rozumiane zarówno w przeno�ni, jak i do-
s³ownie. Bêd¹c pewni swojej wiedzy nie
damy siê zbyt ³atwo oszukaæ ani �rodkom
masowego przekazu, ani politykom w ich
obietnicach przedwyborczych. A w kwestii
dos³ownej pos³u¿ê siê przyk³adem pew-
nego mê¿czyzny, czêsto podró¿uj¹cego
samolotem, który zacz¹³ siê obawiaæ, ¿e na
pok³adzie mo¿e znale�æ siê bomba. Ustali³
prawdopodobieñstwo takiego zdarzenia
i stwierdzi³, ¿e choæ niewielkie, dla niego
i tak jest za du¿e. Od tego czasu zawsze
wybiera siê w podró¿ z bomb¹ w walizce.
Doszed³ bowiem do wniosku, ¿e praw-
dopodobieñstwo pojawienia siê dwóch
bomb na pok³adzie jest znikomo ma³e...

Barbara Wikie³
Studium Nauczania Matematyki

Ps. Przytoczone przyk³ady pochodz¹
z ksi¹¿ki, któr¹ polecam �ku przestrodze�:
�Analfabetyzm matematyczny i jego
skutki�, John Allen Paulos, Gdañskie Wy-
dawnictwo O�wiatowe, 1999
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oczywiste, mówi¹c o roli jêzyków ob-
cych, szczególn¹ rolê w³adze miasta przy-
pisuj¹ jêzykowi angielskiemu, zw³aszcza
jêzykowi specjalistycznemu techniki
i biznesu. Mo¿na powiedzieæ, ¿e Wroc³aw
d¹¿y do stworzenia modelu idealnego:
da³ szansê m³odym, zdolnym ludziom
znaj¹cym jêzyki obce na rozwój osobisty
i zawodowy tu, na miejscu. W mie�cie
i okolicach inwestuj¹ takie firmy, jak Phi-
lips, Siemens, Volvo czy Toyota, tworz¹c
miejsca pracy i atrakcyjn¹ ofertê dla tych,
którzy zadaj¹ sobie pytanie: wyjechaæ czy
zostaæ? Utworzenie Europejskiego Insty-
tutu Technologicznego, uczelniany pro-
gram �visiting professors�, przyci¹ganie
studentów z innych krajów Europy, a tak-
¿e z innych kontynentów, to jedne z dzia-
³añ, które otwieraj¹ miasto na wielojêzycz-
ny �wiat, daj¹c gwarancjê d³ugofalowego
rozwoju, wej�cie w krwioobieg Europy.

Wiele wroc³awskich instytucji naucza-
nie i doskonalenie znajomo�ci jêzyków
obcych, zw³aszcza jêzyka angielskiego,
traktuje priorytetowo. Wroc³awskie Cen-
trum Doskonalenia Nauczycieli ma zaj¹æ
siê badaniem efektywno�ci nauczania jê-
zyka angielskiego w szko³ach podstawo-
wych, gimnazjach i szko³ach ponad-
gimnazjalnych.

Uczelnie Wroc³awia napotykaj¹ na
podobny problem, jaki maj¹ uczelnie
Trójmiasta; poziom znajomo�ci jêzyka
angielskiego w�ród m³odzie¿y rozpoczy-
naj¹cej studia w wielu wypadkach jest
niewspó³miernie niski w stosunku do licz-
by godzin po�wiêcanych nauczaniu tego
jêzyka w szko³ach od podstawowych do
ponadgimnazjalnych. £¹czy nas te¿ inna
trudno�æ; na nasze uczelnie trafia du¿o
m³odzie¿y z ma³ych o�rodków (we Wro-
c³awiu to oko³o 70% ogólnej liczby stu-
dentów), posiadaj¹cej zwykle s³ab¹ zna-
jomo�æ jêzyków obcych.

Na wielu polskich uczelniach ograni-
cza siê liczbê godzin przeznaczon¹ na lek-
toraty jêzyków obcych, zak³adaj¹c wyso-
ki stopieñ efektywno�ci ich nauczania
w szko³ach. Niestety, nader czêsto za³o-
¿enie to okazuje siê b³êdne.

 Prorektor ds. rozwoju Politechniki Wro-
c³awskiej, prof. Monika Hardygóra, przy-
sz³o�æ uczelni widzi w kontek�cie Euro-
pejskiego Obszaru Szkolnictwa Wy¿szego.
W ramach EOSW rozwój postulowanej
przez Deklaracjê Boloñsk¹, niezwykle
istotnej dla uczelni, mobilno�ci studen-
tów zale¿y w du¿ej mierze od ich znajo-
mo�ci jêzyków obcych. Paradoksalnie, na
Politechnice Wroc³awskiej wprowadzenie

dwustopniowego systemu studiów przy-
nios³o zmniejszenie liczby godzin dla jê-
zyków obcych. Dla studiów pierwszego
stopnia przewidziano wy³¹cznie lektora-
ty jêzyka ogólnego, nauczanie jêzyka spe-
cjalistycznego zostawiaj¹c na studia dru-
giego stopnia.

Dla przysz³o�ci Politechniki Wroc³aw-
skiej ogromne znaczenie, co podkre�laj¹
jej w³adze, ma prowadzenie jak najwiêk-
szej liczby kierunków studiów w jêzyku

na nowej uczelni studenci z ró¿nych kra-
jów, jest oczywi�cie angielski, nazywany
przez zaniepokojonych jego jako�ci¹ an-
glistów mianem �Socrates English�. Ge-
nezê tego zrozumia³ego dla wszystkich,
choæ nie zawsze zgodnego z regu³ami gra-
matyki metajêzyka zrozumiemy ³atwiej,
gdy zdamy sobie sprawê, ¿e w�ród wy-
je¿d¿aj¹cych na studia do innych krajów
przoduj¹ Niemcy, Hiszpanie i Francuzi,
a nie mieszkañcy Wysp Brytyjskich. To

angielskim. Obecno�æ studentów za-
granicznych na uczelniach polskich jest
jeszcze wci¹¿ bardzo ograniczona (ok.
0,5%), o wiele ni¿sza ni¿ u naszych s¹-
siadów. Dla porównania, na uczelniach
wêgierskich studiuje 2,7% cudzoziem-
ców, a w Czechach a¿ 4,5%. Nietrudno
siê domy�liæ, ¿e najbardziej cenione przez
studentów zagranicznych o�rodki uniwer-
syteckie w Polsce to Kraków i Warsza-
wa. Na trzecim miejscu plasuje siê Wro-
c³aw. Na razie jednak liczba studentów
zagranicznych na polskich uczelniach jest
bardzo ma³a, rocznie przyje¿d¿a ich do nas
oko³o 3000, podczas gdy liczba studen-
tów polskich wyje¿d¿aj¹cych za granicê �
to oko³o 10000. Wszêdzie tam, gdzie po-
jawia siê wiêksza liczba studentów
z innych krajów, poszerzaj¹ swoj¹ ofertê
lektoraty jêzyka polskiego. Ta nie zawsze
doceniana forma promowania jêzyka
i kultury Polski, na Politechnice Wroc³aw-
skiej ma siê doskonale.

Jêzykiem, którym najczê�ciej porozu-
miewaj¹ siê miêdzy sob¹ spotykaj¹cy siê

kolejny argument za utrzymaniem i roz-
wijaniem ró¿norodno�ci jêzyków naucza-
nych na naszych uczelniach.

Uczestnicy wroc³awskiej konferencji
podkre�lali potrzebê zmian w my�leniu
o lektoratach na poziomie dziekanów, rad
wydzia³ów, senatów oraz rektorów uczel-
ni, a tak¿e samych lektorów. Wyra¿ano
niepokój z powodu marginalizacji roli
lektoratów na niektórych uczelniach, re-
dukcji liczby godzin przeznaczonych na
nauczanie jêzyków obcych, ograniczania
nauki do jednego jêzyka. Jako przyk³ad
pozytywny, wrêcz modelowy, wskazywa-
no warszawsk¹ Szko³ê G³ówn¹ Handlo-
w¹, gwarantuj¹c¹ swoim studentom na-
ukê dwóch jêzyków obcych na bardzo
wysokim poziomie. Sukcesy zawodowe
absolwentów tej uczelni s¹ w du¿ej mie-
rze pochodn¹ takiej polityki.

Ewa Jurkiewicz-Sêkiewicz
Studium Jêzyków Obcych

Fot. SJOPW
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W dniach 27�29 wrze�nia odby³a siê
w Gdyni miêdzynarodowa konfe-

rencja naukowa zatytu³owana �Moder-
nizm w Europie � modernizm w Gdyni�.
Jej wspó³organizatorem by³ Wydzia³
Architektury Politechniki Gdañskiej, a or-
ganizatorem Urz¹d Miasta Gdyni. W kon-
ferencji wziêli udzia³ architekci i histo-
rycy architektury z 7 krajów, w tym ze
Stanów Zjednoczonych, Wielkiej Bryta-
nii, Niemiec, S³owacji, Ukrainy, £otwy
i Bia³orusi, a tak¿e czo³owi historycy
i konserwatorzy architektury z Polski.

Wydarzenie to cieszy³o siê du¿¹ popu-
larno�ci¹ w �rodowisku trójmiejskim, gdy¿
zbieg³o siê z wpisaniem zespo³u �ródmie-
�cia Gdyni na listê zabytków. Nic te¿ dziw-
nego, ¿e odby³o siê przy aktywnym udzia-
le nie tylko Prezydenta Gdyni dra in¿.
arch. Marka Stêpy i pracowników nauko-
wych Politechniki Gdañskiej, ale równie¿
Wojewódzkiego Pomorskiego Konserwa-
tora Zabytków dr Mariana Kwapiñskie-
go, a jego go�ciem by³ Wiceminister Kul-

�Modernizm w Europie � modernizm w Gdyni�
Architektura lat miêdzywojennych i jej ochrona

Miêdzynarodowa konferencja naukowa

Trzeba jeszcze dodaæ, ¿e Gdynia jest
miejscem szczególnym dla konferencji na
temat europejskiego modernizmu lat miê-
dzywojennych. Jest bowiem miastem zbu-
dowanym od podstaw w tym w³a�nie okre-
sie, a w jej architekturze zwi¹zki ideowe
z awangard¹ europejsk¹ by³y znacz¹ce i wi-
doczne. Referenci mówili o dziedzictwie
architektonicznym polskim i europejskim,
stawiaj¹c przy tym pytania o kryteria jego
oceny i skuteczne sposoby ochrony. Szcze-
góln¹ atmosferê i nastrój obrad podnosi³
fakt, ¿e za wielk¹, przeszklon¹ sal¹ konfe-
rencyjn¹ Domu Rzemios³a przy ul. 10 Lu-
tego widaæ by³o w ca³ej okaza³o�ci piêknie
odrestaurowany i �wietny przyk³ad gdyñ-
skiego modernizmu � dom mieszkalny Ban-
ku Gospodarstwa Krajowego, zaprojektowa-
ny w 1935 r. przez Stanis³awa Zio³owskiego.

Maria Jolanta So³tysik
Wydzia³ Architektury

(fot. autor)

Dr Mark Watson, UK, Historic Scotland

tury Jaros³aw Sellin. Atmosfera na sali
by³a gor¹ca, gdy¿ Gdynia jest pierwszym
miastem w Polsce i w Europie, które uzy-
ska³o status zabytku dla swego bardzo
m³odego � pochodz¹cego z lat 20. i 30.
XX w. � obszaru �ródmiejskiego.

Wpisanie unikatowego w sensie histo-
rycznym zespo³u centrum Gdyni na listê

obiektów chronionych prawem spotka³o
siê z du¿ym aplauzem uczestników kon-
ferencji. W swych referatach przedsta-
wiali oni bowiem m.in. op³akane skutki,
jakie dla europejskiego dziedzictwa archi-
tektonicznego lat miêdzywojennych nie-
sie brak w³a�ciwej ochrony. Wynika on
przede wszystkim z nie�wiadomo�ci i nie-
frasobliwo�ci dzia³añ oraz z niedostatecz-
nej wiedzy o tym, ¿e warto�æ zabytku nie
zale¿y od jego wieku, ale od roli, jak¹
odegra³ w historii architektury.
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� U¿ywa pan okre�lenia: mit za³o¿yciel-
ski �Solidarno�ci�. Co to takiego?

� Tak zwany obóz posolidarno�ciowy jest
dzi� nies³ychanie podzielony i sk³ócony.
A jednocze�nie miêdzy wywodz¹cymi siê
z niego nurtami i obozami istnieje pewna
strefa milcz¹cej zgody. Tê w³a�nie strefê
nazywam mitem za³o¿ycielskim ca³ej for-
macji. Najbardziej reprezentatywnym
miejscem, w którym ten mit jest kreowa-
ny, jest obecnie wystawa w katakumbach
siedziby �Solidarno�ci� w Gdañsku. To
jakby fundament symboliczny, na którym
stoi gmach nowej Polski. Jednak wizja
naszej historii, która jest tam przedstawia-
na, mo¿e budziæ rozmaite w¹tpliwo�ci.

� Czym na przyk³ad?

� Bardzo na przyk³ad zosta³y stonowane
informacje na temat udzia³u polskiej ar-
mii w pacyfikowaniu polskich d¹¿eñ do
wolno�ci. Zamiast tego mocno jest eks-
ploatowany mit ZOMO. To ono jest
przedstawiane jako g³ówny przeciwnik
i filar re¿imu. Zomowiec jest, trzeba przy-
znaæ, postaci¹ jakby wyjêt¹ z mitu. Pod-
pity � jak siê czêsto w tamtych czasach
mówi³o � osobnik w he³mie, z ogromn¹
pa³k¹, z którym walczy siê na ulicach.

� Chodzi panu o to, ¿e bez czo³gów
polskiej armii ZOMO nie wesz³oby na
przyk³ad na teren zak³adów pracy
w grudniu 1981 roku?

� Nie tylko. Przecie¿ to polskie wojska
pancerne rozbija³y wszystko w czerwcu
1956 roku w Poznaniu. Ogl¹daj¹c wysta-
wê �Drogi do wolno�ci�, mo¿na odnie�æ
wra¿enie, ¿e od roku 1944 ca³y naród
polski aktywnie walczy³ z czerwon¹ w³a-
dz¹ � z wyj¹tkiem ZOMO i cz³onków
partii. Temu mitowi s³u¿¹ fotografie t³u-
mu m³odych ludzi, którzy na ulicach rzu-
caj¹ kamieniami w milicjantów albo
chwytaj¹ �wiece dymne i odrzucaj¹ je...

�  ...w stronê tamtych.

� Powstaje w ten sposób sugestia, ¿e po
grudniu 1981 prawie ca³e spo³eczeñstwo
aktywnie walczy³o z komunizmem. Kie-
dy na wystawie wchodzimy do pierwszej
du¿ej sali, na �cianie widzimy rysunek
dziecka, przedstawiaj¹cy masê twarzy
ludzkich. Pod spodem widnieje napis:
�Jest nas 10 milionów�. Nie znalaz³em

natomiast informacji o tym, co siê sta³o
z �Solidarno�ci¹� po wprowadzeniu sta-
nu wojennego.

� Kiedy rozsypa³o siê wyobra¿enie na-
rodu zjednoczonego w walce z komu-
nizmem?

� Sporo cz³onków �Solidarno�ci� prze-
sz³o do zwi¹zków bran¿owych Miodowi-
cza, do OPZZ. Na wystawie nie mówi siê
te¿ o tym, ¿e powtarzane co jaki� czas we-
zwania podziemnej �Solidarno�ci�, ¿eby
z okazji rocznicy wprowadzenia stanu
wojennego albo z okazji kolejnych patrio-
tycznych rocznic wszyscy zademonstro-
wali swój sprzeciw poprzez strajk gene-
ralny, nie spotyka³y siê ze spo³ecznym
odzewem.

� By³a bodaj jedna taka próba, jesie-
ni¹ 1982 roku, rzeczywi�cie nieudana.

� Brakuje informacji, ¿e po grudniu 1981
�Solidarno�æ� podziemna do�æ szybko
utraci³a rz¹d dusz nad zak³adami pracy
i robotniczymi za³ogami. Mówiê o rz¹-
dzie dusz w skali dziesiêciu milionów. Ist-
nia³y struktury podziemne zwi¹zku, ale
nie by³y one w stanie poderwaæ Polski do
strajku generalnego.

� Ale to chyba nie polega na zatajaniu
wiedzy o tamtych latach. Mam wra¿e-
nie, ¿e na wystawie mamy raczej do
czynienia z odtworzeniem stanu �wia-
domo�ci �rodowisk konspiracyjnych
z tamtego okresu. One w tamtym cza-
sie s¹dzi³y, ¿e maj¹ rz¹d dusz.

� Mnie siê te¿ tak wydaje, ¿e mamy do
czynienia z prezentacj¹ stanu �wiadomo-
�ci tych �rodowisk, który przetrwa³ ponad
dwadzie�cia lat w do�æ nienaruszonej for-
mie. Nastêpna sprawa jest jeszcze powa¿-
niejsza, w³a�ciwie g³ówna. Na wystawie
�Drogi do wolno�ci� nie ma poruszonej
kwestii, ¿e zmiany w Polsce i w Europie
�rodkowo-Wschodniej by³y w znacznym
stopniu konsekwencj¹ zmian w Rosji.

� Powtarza to pan za tymi, którzy
twierdz¹, ¿e komunizm obali³ raczej
Gorbaczow ni¿ papie¿?

� Tak daleko bym siê nie posun¹³, bo
to by³aby przesada. Nie wszystko by³o
w rêkach Gorbaczowa. Niemniej on ode-
gra³ do�æ istotn¹ rolê. Na wystawie nie
ma na przyk³ad ani jednego zdjêcia ze

s³ynnego przejazdu Gorbaczowa przez
Warszawê, kiedy bawi³ z wizyt¹ w Pol-
sce. Pamiêta pan to?

� Bardziej wystêp Rosiewicza przed
Gorbaczowem.

� A ja pamiêtam tak¿e, jak wygl¹da³y
wówczas ulice. Nikogo nie spêdzano, a t³u-
my by³y nieprawdopodobne. Mnie to wów-
czas zdumia³o. Przyje¿d¿a do nas szef
komunistycznej Rosji i w taki sposób jest
przyjmowany przez ludzi, którzy nie tak
dawno byli �wiadkami wprowadzenia sta-
nu wojennego?

� No, ale gdyby to przypominaæ, za-
tar³aby siê teza, ¿e to my sami rozsa-
dzili�my ca³y ten system.

� My�lê, ¿e nie do koñca prawdziwa
jest sugestia, ¿e to �Solidarno�æ� zburzy³a
mur berliñski. Bywa to nawet stawiane
mocniej: ¿e to �Solidarno�æ� wywróci³a
ca³e rosyjskie imperium. Ten sposób my-
�lenia uwa¿am za do�æ niebezpieczny dla
rozpoznania naszej rzeczywistej sytuacji
w �wiecie. On oczywi�cie jest bardzo krze-
pi¹cy. Pamiêtam takie plakaty, przedsta-
wiaj¹ce oddzia³ywanie �Solidarno�ci� na
historiê �wiata jako uk³ad kostek domina.

� Pierwsz¹ kostk¹ jest Polska, która
przewraca komunizm po kolei we
wszystkich krajach.

� To w³a�nie jedna z symbolicznych struk-
tur mitu za³o¿ycielskiego �Solidarno�ci�.
Uk³ad kostek domina. My�my zrobili Sier-
pieñ i �Solidarno�æ�, potem posypa³o siê
wszystko i rozpad³a siê ca³a imperialna
struktura. Oczywi�cie �Solidarno�æ� mia-
³a pewien wp³yw na historiê Europy, to
nie ulega ¿adnej w¹tpliwo�ci. Ale w tym
sposobie my�lenia brakuje podstawowe-
go pytania: dlaczego oni � komuni�ci �
nie strzelali do nas w Sierpniu?

� Mo¿e dlatego, ¿e pamiêtali Grudzieñ.
Albo ¿e jedna ekipa w³adzy chcia³a za-
st¹piæ drug¹.

Mit �Solidarno�ci�

Ze Stefanem Chwinem rozmawia Jaros³aw Zalesiñski

Fot. Adam J. Chwin
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� Ja sam nie znam pe³nej odpowiedzi na
to pytanie. Próbowa³em rysowaæ rozmaite
hipotezy. Kiedy� nawet rozmawia³em na
ten temat z Januszem G³owackim, który
napisa³ powie�æ �Moc truchleje� o strajku
w stoczni. Mia³a byæ ona podstaw¹ sce-
nariusza filmu Andrzeja Wajdy, �Cz³owie-
ka z ¿elaza�, ale Wajda siê z takiego zamia-
ru wycofa³. Ta dzisiaj trochê zapomniana
powie�æ jest przeciwieñstwem ekspozy-
cji, o której rozmawiamy. G³owacki opo-
wiada o robotniku, który boi siê i który
raz jest po tej stronie, a raz po tej. Budz¹
siê w nim ró¿ne szlachetne odruchy, ale
za moment dochodzi do wniosku, ¿e trze-
ba siê cofn¹æ, i ta szarpanina wewnêtrz-
na okre�la jego zachowanie.

� Byæ mo¿e dzisiaj ten sam robotnik
g³osuje raz na tych, a raz na tych.

� Byæ mo¿e. W ka¿dym razie w powie�ci
G³owackiego znalaz³em co�, co na w³asny
u¿ytek okre�lam jako nasze �dzwonienie
zêbami� w Sierpniu. W 1981 roku w po-
pularnej audycji radiowej �Sze�ædziesi¹t
minut na godzinê� czêsto puszczano pio-
senkê �wejd¹, nie wejd¹�, parafrazê roz-
mowy Telimeny z panem Tadeuszem. Pan
Tadeusz le¿y obok Telimeny na ziemi,
a dooko³a chodz¹ mrówki. I pan Tadeusz
�piewa: wejd¹, nie wejd¹, wejd¹, nie wej-
d¹. Obawa: wejd¹, nie wejd¹, by³a g³ów-
n¹ spraw¹ od pierwszych chwil. Dzi� mit
za³o¿ycielski �Solidarno�ci�, akcentuje
raczej ludyczny, karnawa³owo-religijny,
zwyciêski nastrój strajku. Przedstawia te¿
historiê Polski jako liniê masowych zry-
wów i buntów, nie mówi jednak o ewolucji
w obozie w³adzy, to znaczy o tym, jak zmie-
nia³a siê druga strona konfliktu. A ona siê
zmienia³a i przypuszczam, ¿e w³a�nie dla-
tego w Sierpniu nie pad³y strza³y, ¿e to
by³a ju¿ inna w³adza ni¿ w Czerwcu 1956
roku czy w Grudniu 1970. Gdyby to by³
dawny monolit, to oni rozbiliby Sierpieñ
w ci¹gu jednego dnia. Od razu wjechali-
by czo³gami do stoczni.

� Wjechali, tylko ponad rok pó�niej.

� Ale w sierpniu nie zareagowali tak jak
w Poznaniu. Dlaczego � nie potrafiê po-
wiedzieæ. Przecie¿ mogli to zrobiæ w ka¿-
dej chwili.

� Mit mówi o duchowym zwyciêstwie
bez przemocy.

� Mit za³o¿ycielski �Solidarno�ci� to jest
mit rewolucji bez jednej kropli krwi.
W takim obrazie �rodkowoeuropejskich
dróg do wolno�ci brakuje sceny, która
by³a jedn¹ z najbardziej przera¿aj¹cych
i bolesnych, jakie widzia³em w ¿yciu. Dwa

cia³a le¿¹ce pod murem, podobne do po-
dziurawionych worków. Pamiêta je pan?

� Dwa cia³a? Z Grudnia 1970?

� Nie, to 1989 rok. Nicolae Ceausescu
i jego ¿ona. Do tego przypomnia³bym 5
tysiêcy ludzi, którzy zginêli w Bukaresz-
cie. I tych, którzy zginêli na £otwie czy
w walkach w Wilnie pod wie¿¹ telewi-
zyjn¹. W ogóle przemoc w mitycznym
obrazie �rodkowoeuropejskich dróg do
wolno�ci jest raczej przemilczana, cho-
cia¿ pojawia³a siê tak¿e po naszej stro-
nie. W pierwszym roku stanu wojennego
zginê³o w walkach ulicznych i podczas
pacyfikacji 17 osób. Po stronie w³adzy
by³o ponad 800 rannych. Mówi co� panu
okre�lenie �bombiarze z Lubina�?

� Górnicy, którzy z dynamitu produ-
kowali bomby?

� To nazwa z akt s¹dowych. Grupa cz³on-
ków �Solidarno�ci�, górników z Lubina,
która powsta³a po manifestacji z 1982
roku, kiedy to ZOMO zabi³o trzech ludzi,
sporz¹dza³a bomby z wykradzionego dy-
namitu i podk³ada³a je pod drzwiami
mieszkañ zomowców. Jak eksplodowa³y,
rozbija³y ca³e mieszkanie. Chodzi³o o efekt
propagandowy, wiêc baczono, by nie by³o
ofiar. Trzeba tu te¿ wspomnieæ o wcze�niej-
szej grupie Ruchu, o braciach Kowalczy-
kach i grupie ks. Zycha, m³odych ludziach,
którzy po wprowadzeniu stanu wojennego
chcieli walczyæ o Polskê z broni¹ w rêku.
Skoñczy³o siê na �miertelnym postrzeleniu
sier¿anta milicji Karosa. Mit wszystkie te
zdarzenia pomija.

� Bo to pojedyncze, marginesowe kar-
ty polskiej historii.

� Zgoda, ale w³a�nie te karty pod has³em
�gwa³t niech siê gwa³tem odciska� z  le-
gendy �dróg do wolno�ci� zosta³y wyma-
zane zupe³nie, chocia¿ jednak istnia³y. Ja
by³bym za tym, ¿eby w Centrum Solidar-
no�ci pokazaæ tak¿e takie bolesne epizody.
Pokaza³bym tak¿e zdjêcia milionowego
pochodu pierwszomajowego w Warsza-
wie. I zderzy³bym obraz powielacza, mar-
nego sitodruku, ze wspania³ym zdjêciem
gigantycznej maszyny drukarskiej RSW
Prasa. Bo ca³y mit oparty jest na przeko-
naniu, ¿e to �Solidarno�æ� pokona³a gi-
gantycznego czerwonego smoka.

� Ale w micie smok ma tylko jedn¹ g³o-
wê, g³owê zomowca.

� Gdyby smok mia³ tylko tê jedn¹ g³owê,
zomowca, to by�my siê z niego wszyscy
�miali. Chcia³bym, ¿eby w nowym Cen-
trum Solidarno�ci by³a wyra�nie opowie-

dziana historia samotno�ci i spo³ecznego
wyizolowania opozycji w zderzeniu z sys-
temem totalitarnym. Bo teza, ¿e mieli�my
do czynienia co jaki� czas ze zrywami ca-
³ego narodu polskiego, nie do koñca od-
powiada prawdzie.

� To by³y garstki powstañców, podcho-
r¹¿owie, id¹cy listopadow¹ noc¹ przez
Warszawê i s³ysz¹cy stukot zamyka-
nych okiennic?

� Ludzie z opozycji antykomunistycznej
czêsto czuli siê tak, jak Pi³sudski, gdy
wkracza³ do Kielc z zaboru austriackie-
go, by wznieciæ powstanie, i widzia³ za-
mykaj¹ce siê przed nim drzwi. Teraz daw-
ni dzia³acze opozycji wol¹ raczej o tym
nie pamiêtaæ.

� Próbujê sobie zatem wyobraziæ, jak
by pan chcia³ to wszystko zilustrowaæ.
Obok tych wielkich fotografii, przed-
stawiaj¹cych wspó³czesnych podchor¹-
¿ych, jak odrzucaj¹ petardy w stronê
ZOMO, ustawi³by pan tablice, pokazu-
j¹ce statystyki udzia³u w oficjalnych
wyborach w latach 80.?

� Dotyka pan bardzo bolesnej sprawy.
Frekwencja w tych wyborach wcale nie
by³a taka z³a.

� W wyborach do rad narodowych siê-
ga³a siedemdziesiêciu paru procent. Jak
na rzeczywisto�æ komunizmu, wynik
niezwykle niski.

� Tak siê pocieszamy. Ale siedemdziesi¹t
parê procent to jest jednak do�æ znaczna
liczba. Tak mi siê wydaje. Mówiê o tym
wszystkim z bólem. Ale boli mnie te¿,  ¿e
przemilcza siê dzisiaj, jak strasznie trudno
by³o byæ w czasach komunizmu cz³owie-
kiem, który siê przeciwstawia systemowi.
Bolesn¹ spraw¹ jest te¿ nie zawsze do koñ-
ca jednoznaczna postawa Ko�cio³a katolic-
kiego wobec pañstwa realnego socjalizmu.
Z ca³¹ pewno�ci¹ Ko�ció³ by³ przeznaczo-
ny przez komunistów na zniszczenie. I mu-
sia³, po to by przetrwaæ, wej�æ w jakie� re-
lacje z systemem. Gdyby tego nie zrobi³,
zosta³by zmieciony z powierzchni ziemi, tak
jak Rosja sowiecka zrobi³a z cerkwi¹ pra-
wos³awn¹. Na wystawie niewiele siê mówi
na przyk³ad o porozumieniu z 14 kwietnia
roku 1950, kiedy Ko�ció³ jednak podpisa³
uk³ad z w³adzami, które zgodzi³y siê na
religiê w szkole, a w zamian Ko�ció³ zo-
bowi¹za³ siê w punkcie 8, ¿e �zwalczaæ bê-
dzie równie¿ zbrodnicz¹ dzia³alno�æ band
podziemia oraz bêdzie piêtnowa³ i kara³
konsekwencjami kanonicznymi duchow-
nych, winnych udzia³u w jakiejkolwiek ak-
cji podziemnej i antypañstwowej�.
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� M¹dro�æ Ko�cio³a, nastawionego na
d³ugofalowy opór.

� Z pewno�ci¹. Pojawia siê jednak pyta-
nie, czy podobne informacje powinny siê
znale�æ w Muzeum Solidarno�ci. Mo¿na
uznaæ, ¿e s¹ to informacje zupe³nie nie-
istotne dla ca³ego obrazu, bo generalnie
Ko�ció³ odegra³ inn¹ rolê.

� A pan by wola³ na przyk³ad ustalaæ,
którego dnia od wybuchu strajku po-
jawili siê w stoczni ksiê¿a?

� My�lê, ¿e na wystawie powinny siê zna-
le�æ fragmenty przemówienia kardyna³a
Stefana Wyszyñskiego na Jasnej Górze
z 15 czy 16 sierpnia 1980.

� Fragmenty te nag³o�niono w komu-
nistycznych mediach w sierpniu, zosta-
³y zmanipulowane przez SB.

� Przemówienie zosta³o zmanipulowane,
ale ono by³o te¿ takie, ¿e mo¿na je by³o
zmanipulowaæ. Kardyna³ Wyszyñski wzy-
wa³ do umiarkowania, porz¹dku, powrotu
do pracy, choæ owszem, upomina³ siê te¿
o prawa pracownicze. Pamiêtam, ¿e czê�æ
stoczniowców by³a rozczarowana tym, co
us³ysza³a. To by³a zreszt¹ konsekwentna
strategia kardyna³a Wyszyñskiego, który
nie d¹¿y³ do ¿adnych czo³owych staræ
z systemem, rozmawia³ osobi�cie z sekre-
tarzami partii komunistycznej, a w 1956
roku otwarcie popar³ Gomu³kê. Wizja Po-
laka walcz¹cego o wolno�æ, który rzuca
kamieniami w milicjantów, na pewno nie
by³a jego wizj¹. Rozstrzygniêcie wszyst-
kich tych kontrowersji miêdzy panem i mn¹
zale¿y od tego, jaki ma byæ cel ekspozycji
w przysz³ym Centrum Solidarno�ci. Je�li
ma byæ to cel krzepi¹co-propagandowy,
to nie ma ¿adnej sprawy.

� Cel Europejskiego Centrum Solidarno-
�ci od pocz¹tku jest w³a�nie taki. Chce-
my pokazaæ, ¿e to my, zjednoczony pol-
ski naród, zburzyli�my mur berliñski.

� Z punktu widzenia pedagogiki spo³ecz-
nej jest to wizja najg³êbiej s³uszna. Ale
z punku widzenia historii muszê jednak
zwróciæ uwagê, ¿e jest to wizja do pewne-
go tylko stopnia kontaktuj¹ca siê z rzeczy-
wisto�ci¹.  Stajemy przed dylematem: czy
ma to byæ powa¿ne centrum historycznej
wiedzy, dziêki któremu naród przez wiele
dziesiêcioleci bêdzie siê dowiadywa³, co
siê tak naprawdê wydarzy³o. Czym napraw-
dê by³ ten straszliwy system i jak strasznie
trudna by³a walka z nim. Czy te¿ chcemy
opowiedzieæ historiê o husarii polskiej,
która roznios³a w py³ imperium sowiec-
kie. To jest decyzja podstawowa i trzeba

siê zdecydowaæ, co wybieramy. Wiem, ¿e
jest wielu zwolenników idei centrum jako
instytucji krzepi¹co-propagandowej. Ja
upomina³bym siê jednak o pokazanie tego,
co dla mnie w historii Polski XX wieku
jest najbardziej poruszaj¹ce i najcenniej-
sze. Samotno�æ i tragizm opozycji anty-
komunistycznej w Polsce. Cena, jak¹ za
to wszystko p³acili nieliczni ludzie, któ-
rzy odwa¿yli siê na otwart¹ walkê. War-
to�æ samotnego sprzeciwu wobec systemu
w spo³eczeñstwie, które z jednej strony ko-
munizmu nienawidzi³o, ale z drugiej chêt-
nie korzysta³o z jego rozmaitych udogod-
nieñ. I wielo�æ dróg, jakie Polacy wybierali,
d¹¿¹c do wolno�ci. I obraz sporów ide-
owo-programowych w ruchu opozycyj-
nym i w �Solidarno�ci�.

� Samotno�æ i tragizm... Pan tak¿e u¿y-
wa jêzyka pewnej czê�ci opozycji z lat
80. W nienaruszonej formie...

� To prawda. Mówiê jêzykiem mojej m³o-
do�ci. Ten jêzyk wyra¿a³ do�wiadczenie
g³êbokiej bezsilno�ci.

� Jak w s³ynnym eseju Vaclava Havla
�Si³a bezsilnych�? Je�li dobrze rozu-
miem pañskie my�lenie, chcia³by pan,
aby dzisiejszy happy end naszej �rod-
kowoeuropejskiej drogi do wolno�ci nie
przes³ania³ jej wcze�niejszego tragizmu?

� Tak bym wola³. Fundamentem  mitu
za³o¿ycielskiego �Solidarno�ci� jest co�,
co mo¿e niepokoiæ, a mianowicie prze-
�wiadczenie milcz¹co przyjmowane przez
wielu Polaków, tak¿e ludzi o solidarno-
�ciowych korzeniach, ¿e Bóg jest bli¿ej
nas ni¿ innych. To my, ludzie Sierpnia,
byli�my duchem, który odmieni³ oblicze
ziemi, tej ziemi. Takie wykorzystanie cy-
tatu z papie¿a wprowadza religijn¹ sank-
cjê do sfery dzia³añ politycznych. Skoro
my byli�my duchem, który odmieni³ ob-
licze ziemi, mamy prawo kierowaæ tym
krajem. Z pewno�ci¹ jest to jêzyk polskiej
tradycji, ale ja bardzo siê obawiam wszel-
kich prób religijnej legitymizacji prawa
do w³adzy. Bo je�li argumenty ze sfery
religii wprowadza siê do polityki w taki
sposób, pojawia siê niebezpieczeñstwo
duchowego szanta¿u, który mo¿e uzasad-
niaæ ró¿ne niedobre dzia³ania. Zdanie
�Bóg jest bli¿ej nas ni¿ innych� brzmi
inaczej, kiedy jest wypowiadane przez
ludzi prze�ladowanych, a inaczej, kiedy
jest wypowiadane przez ludzi w³adzy albo
aspiruj¹cych do w³adzy. Wtedy mit za³o-
¿ycielski zaczyna funkcjonowaæ jako
moralne alibi dla polityków, którzy � jak
wiadomo � potrafi¹ robiæ ró¿ne rzeczy.

� I rozmija siê z duchem Ewangelii.

� Ja nauki ewangeliczne rozumiem tak, ¿e
Bóg sprzyja wszystkim i jest blisko ka¿-
dego. Nawet czasem wierzê w to, ¿e Bóg
stoi bli¿ej grzeszników, ni¿ takich, co
maj¹ poczucie, ¿e s¹ Jego duchem. Jest tak
samo blisko Wa³êsy, jak Jaruzelskiego.

� Polski mesjanizm z wieku dziewiêt-
nastego widzia³ sprawê inaczej.

� Mam wra¿enie, ¿e mit za³o¿ycielski
�Solidarno�ci� jest dok³adnym  przed³u-
¿eniem tego, co najmocniej wypowiedzia³
mistyczny S³owacki. On mia³ takie wy-
obra¿enie, ¿e jak Polacy wyjd¹ wielkim
t³umem na plac Zamkowy, stan¹ nieru-
chomo i ruszy na nich horda Kozaków,
a oni siê duchowo natê¿¹...

� To ta kozacka horda siê od nich od-
bije...

� ...nie tylko siê odbije, ale nawet rozsy-
pie zupe³nie. Ci, którzy szli w 1863 roku
na plac Zamkowy, wierzyli w to g³êbo-
ko. Oni wierzyli w duchow¹ si³ê bezsil-
nych. Skoñczy³o siê to masakr¹.

� A w Sierpniu 1980?

� Mnie siê wydaje, ¿e ludzie w Sierpniu
bardzo chcieli uwierzyæ w zwyciêstwo si³y
ducha. Ale uwierzyli w to dopiero wtedy,
kiedy siê im uda³o. Natomiast kiedy to siê
zaczê³o, ja mia³em przed oczami jedynie
poruszaj¹cy widok bezbronnego cz³owie-
ka, który zas³ania siê obrazem Naj�wiêt-
szej Marii Panny przed jad¹cym na niego
czo³giem. I to dlatego ten obraz zawieszo-
no na bramie stoczni. Natomiast dzisiaj
mit �Solidarno�ci� odziera historiê z ta-
jemnicy. Bo tajemnic¹ jest, jak Bóg dzia-
³a w historii poprzez cz³owieka. To jest
jedna z najwiêkszych tajemnic, Tymcza-
sem mit mówi, ¿e wygrali�my dlatego, ¿e
Bóg by³ bli¿ej nas ni¿ Rosji. ¯e Bóg po-
rzuci³ Rosjê. Ja jednak czujê niepokój,
kiedy kto� mówi, ¿e Bóg kogo� porzuca.
Wszystko jedno kogo.

� Bo zsy³a deszcz i na dobrego, i na
z³ego.

� W polskim my�leniu jest to bardzo trud-
ne do przyjêcia. Nie jest dobrze, kiedy
ludzie zaczynaj¹ mówiæ, ¿e Bóg nie jest
z tamtymi, tylko z nami. Dopóki mówi-
my, ¿e Bóg nam pomaga, takie zdanie nie
razi. Ale je�li mówi siê: Bóg jest bli¿ej
nas ni¿ innych, to obawiam siê, ¿e to nie
jest ten Duch, o którym mówi³ papie¿, ¿e
odmieni oblicze tej ziemi.

Pierwodruk: �Tygodnik Powszechny�,
nr 37, 16 wrze�nia 2007.
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K¹cik matematyczny

�Pierwiastki kwadratowe z liczb ujemnych nie s¹ zerami, ani
nie s¹ ujemne, ani dodatnie. St¹d wynika, ¿e pierwiastki te nie
mog¹ znajdowaæ siê w�ród mo¿liwych liczb. W konsekwencji
s¹ to liczby niemo¿liwe. I tak dochodzimy do liczb na ogó³
zwanych urojonymi albo te¿ wyobra¿alnymi dlatego, ¿e ist-
niej¹ one tylko w wyobra�ni.�

L. Euler �Algebra�

��wiat urojony � piêkne schronienie dla boskiego ducha �
prawie pomost miêdzy istnieniem a nieistnieniem.�

G. W. Leibniz

Liczby zespolone, a w�ród nich liczby urojone � ach, jak to
brzmi tajemniczo. I natychmiast rodz¹ siê pytania: czym

one s¹? Sk¹d siê wziê³y? Jak¹ rolê odgrywaj¹ w naszym ¿yciu?
Liczby urojone pojawi³y siê z potrzeby i rodzi³y w g³o-

wach wielu matematyków przez wiele stuleci. Pocz¹tkowo wy-
wo³a³y ogromny niepokój, a nawet wzburzenie. Wielu je od-
rzuca³o i traktowa³o jako pozbawione sensu. Pomimo to
niektórzy po prostu je stosowali niezale¿nie od tego, dok¹d
prowadzi³y. I wówczas okazywa³o siê, ¿e otrzymane wyniki
wydawa³y siê poprawne.

Aby poj¹æ trudno�ci w akceptacji liczb zespolonych, nale-
¿y przyjrzeæ siê w³a�ciwo�ciom liczb rzeczywistych. Jak wia-
domo, liczby te ró¿ne od zera s¹ albo ujemne, albo dodatnie.
Ich arytmetykê tworz¹ ró¿ne regu³y. Tu jednak jest szczegól-
nie wa¿na jedna z nich, a mianowicie, ¿e iloczyn 2 liczb do-
datnich czy iloczyn 2 liczb ujemnych jest liczb¹ dodatni¹. Na
przyk³ad ³atwo mo¿na stwierdziæ, ¿e 2 · 4 = 8, jak równie¿
(�2) · (�4) = 8.

St¹d pojawia siê problem, gdy chcemy okre�liæ warto�æ pier-
wiastka kwadratowego z liczby ujemnej, np.      . Zgodnie
z jego definicj¹ nale¿a³oby podaæ tak¹ liczbê rzeczywist¹, która
pomno¿ona przez sam¹ siebie da³aby liczbê ujemn¹ � tu (�1).
No có¿, ale taka liczba nie istnieje. Dlatego pocz¹tkowo nie-
którzy z matematyków twierdzili, ¿e rozwa¿ania na ten temat
nale¿y odrzuciæ.

Jednak¿e problem ten nie znikn¹³ i pojawi³ siê w próbach
rozwi¹zania równania x2 + 1 = 0. Wówczas równanie to tak¿e
potraktowano jako pozbawione sensu. Ale sta³a siê rzecz dziw-
na. Od czasu do czasu matematycy dostrzegali, ¿e mogliby
skróciæ rozwa¿ania i otrzymaæ poprawne wyniki, gdyby w trak-

S¹ pewne pojêcia w matematyce, które maj¹ ciekaw¹ i burzliw¹ historiê. Do nich w³a-
�nie nale¿¹ liczby zespolone. Mo¿na je spotkaæ na przyk³ad na zajêciach z matematyki (i nie
tylko). Wówczas to podaje siê tylko pewne podstawowe fakty. S¹ one wynikiem uporz¹d-
kowanej ju¿ teorii, na któr¹ pracowali matematycy przez stulecia. Niestety, brak jest
ca³kowicie czasu na przedstawienie intryguj¹cej historii liczb zespolonych. A jest ona
niezwykle pouczaj¹ca. Pokazuje bowiem, jak to w pewnych momentach tworzenia teorii,
matematycy borykaj¹cy siê z zagadnieniami, których nie potrafi¹ rozstrzygn¹æ, musz¹
opu�ciæ �wiat, w którym dzia³ali do tej pory. Wiedz¹, ¿e je¿eli chc¹ i�æ dalej, musz¹ to zrobiæ.

Dlatego te¿ postanowi³am opowiedzieæ troszkê o liczbach zespolonych.

Liczby zespolone  � co to takiego?

cie pracy u¿ywali symbolu na        i gdyby traktowali go ja-
ko zwyk³¹ liczbê. No i tak zaczê³a siê historia liczb urojo-
nych.

Oczywi�cie nale¿y sobie u�wiadomiæ, ¿e w historycznym
rozwoju matematyki wszystkie te nowe odkrycia i uogólnie-
nia nie by³y w ¿adnym przypadku dzie³em jednej osoby.

Pocz¹tki historii liczb zespolonych okre�la siê na wiek szes-
nasty. Wówczas to dwaj matematycy w³oscy Tartaglia (1500�
1557) i G. Cardano (1501�1576) wykazali, ¿e pierwiastki rów-
nania stopnia trzeciego wyra¿aj¹ siê ogólnymi wzorami poprzez
wspó³czynniki tego równania. Osi¹gniêcie to przyczyni³o siê
do postawienia nowych zadañ. Okaza³o siê, ¿e podczas obli-
czeñ mog¹ pojawiæ siê pierwiastki kwadratowe z liczb ujem-
nych a w szczególno�ci      . Oczywi�cie nie jest to ¿adna
liczba rzeczywista. Poniewa¿ innych liczb poza rzeczywistymi
podówczas nie znano, powsta³ problem, czym jest wielko�æ
�        �. Czê�æ matematyków uwa¿a³a, ¿e rozwa¿anie �        �
nie ma ¿adnego sensu. Natomiast inni traktowali  tak, jak licz-
bê rzeczywist¹, okre�laj¹c odpowiednio dzia³ania. I tak na
przyk³ad Cordano okre�li³ je w nastêpuj¹cy sposób:

Inny matematyk w³oski R. Bombelli w swojej pracy z 1572 r.
zasugerowa³, ¿e czasowo mo¿na by zostawiæ pierwiastki kwa-
dratowe z liczb ujemnych jako �rodek po�rednicz¹cy pomiê-
dzy równaniem stopnia trzeciego i jego rozwi¹zaniami rze-
czywistymi.

W wieku siedemnastym Kartezjusz uzna³ pierwiastki z liczb
ujemnych za gorsze od samych liczb ujemnych. Nazwa³ je
liczbami urojonymi. Nazwa ta przyjê³a siê i po pewnym cza-
sie na oznaczenie pierwiastka kwadratowego z (�1) zaczêto
u¿ywaæ symbolu �i� (od s³owa ³aciñskiego imaginarius � uro-
jony). Nikt na pocz¹tku nie wiedzia³, dlaczego nowy symbol
�i� oka¿e siê tak u¿yteczny.

Przez dwa stulecia matematycy pos³ugiwali siê nim, nie
maj¹c dla niego uzasadnienia. Jeszcze na pocz¹tku XVIII w.
liczby zespolone by³y ci¹gle obywatelami II kategorii w ma-
tematyce. Jednak¿e wiek XVIII da³ wybitnego matematyka
Leonarda Eulera (1707�1783). Wniós³ on ogromny wk³ad
w rozwój liczb zespolonych i spowodowa³, ¿e sta³y siê one

,
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i o funkcjach zespolonych. Nale¿y wymieniæ tu jeszcze ogrom-
ny wk³ad dwóch matematyków: Cauchy�ego (1789�1857)
i W. R. Hamiltona (1805�1865). To koncepcja Hamiltona trak-
towania liczb zespolonych jako pary liczb rzeczywistych po-
mog³a stworzyæ aksjomatyczne podej�cie do algebry.

Wspó³cze�nie, a¿ do chwili obecnej ros³a i ro�nie ilo�æ prac
zwi¹zanych w pewien sposób tak z liczbami zespolonymi, jak
i funkcjami zespolonymi. Dlatego trudno by³oby wymieniæ
wszystkich autorów tych prac.

Niemniej, ju¿ ten fragment historii pokazuje, jak to w ma-
tematyce czêsto stajemy wobec kwestii istnienia i kwestii nie-
mo¿no�ci. Wymaga to stworzenia teorii, w my�l której czasa-
mi bezsensowny do tej pory zapis zaczyna okre�laæ dobrze
zdefiniowany obiekt. Nale¿y tylko pamiêtaæ, ¿e definiuj¹c
nowe byty nie mo¿na naraziæ na niebezpieczeñstwo ju¿ ist-
niej¹cych i nie mo¿na zaprzeczaæ ju¿ ustalonym wynikom.

W matematyce �rewolucji� dokonuje siê, nie burz¹c sta-
rych �wiatów. Te nowe �wiaty wch³aniaj¹ poprzednie lub ist-
niej¹ obok nich. To piêkny przyk³ad wspó³istnienia przodków
i nowo narodzonych.

Jest jeszcze jeden ciekawy fakt zwi¹zany z liczbami zespo-
lonymi. Zanim powsta³a ich gruntowna teoria, fizycy stwier-
dzili, ¿e s¹ one u¿yteczne przy opisywaniu ró¿nych zjawisk
fizycznych. Zaczê³y one wiêc wchodziæ do równañ elektro-
statyki, hydromechaniki, a nawet do równañ mechaniki kwan-
towej. Zatem ich u¿yteczno�æ jest równie¿ istotnym powo-
dem, aby o nich mówiæ.

Oczywi�cie na pierwszy rzut oka wydaje siê bardzo dziw-
ne, ¿e pierwiastek kwadratowy z minus jedno�ci � co�, czego
nikt nigdy nie widzia³ i co wydaje siê z natury niemo¿liwe,
okaza³ siê u¿yteczny przy rozwi¹zywaniu takich zagadnieñ,
jak konstrukcja dynama, silnika elektrycznego czy o�wietle-
nia elektrycznego.

Ale có¿, je¿eli jaki� fakt robi na nas wra¿enie dziwnego,
oznacza to, ¿e byæ mo¿e patrzymy z niew³a�ciwego punktu.
Wobec tego je¿eli �i� wydaje nam siê dziwne, to dlatego, ¿e
my�limy o �i� jako o zwyk³ej liczbie. Faktycznie �i� jest ope-
racj¹ polegaj¹c¹ na obrocie o 90°. Poniewa¿ ka¿dy generator
pr¹du zmiennego zawiera obracaj¹ce siê czê�ci, które w ci¹gu
ka¿dej minuty obracaj¹ siê o wiele k¹tów prostych, a wiêc
wielokrotnie stosuje siê do nich operacja �i�. Innym tak¿e
wa¿nym faktem jest to, ¿e je¿eli jakie� rozwa¿ania na gruncie
technicznym doprowadzaj¹ do wyk³adników �urojonych�, to
mamy do czynienia z drganiami (ach, ten wzór Eulera).

Oczywi�cie in¿ynierowie musz¹ znaæ tylko najbardziej ele-
mentarne wyniki dotycz¹ce liczb zespolonych. Bardziej za-
awansowane fakty interesuj¹ przede wszystkim matematyków
zawodowych. Znajduj¹ oni i udoskonalaj¹ nowe metody, z któ-
rych � gdy ju¿ s¹ definitywnie opracowane � mog¹ korzystaæ
praktycy.

Koñcz¹c moj¹ opowie�æ, mam cich¹ nadziejê, ¿e uda³o mi
siê chocia¿ zwróciæ uwagê na istnienie liczb zespolonych.
Mo¿na jak zwykle stwierdziæ, ¿e je�liby ich nie by³o, to szyb-
ko nale¿a³oby je utworzyæ.

Proszê tylko nie próbowaæ mieæ na koncie w banku

 z³otych, bo s¹ to niestety pieni¹dze urojone.

Krystyna Nowicka
Studium Nauczania Matematyki

narzêdziem pracy matematyka. W sposób naturalny u¿ywa³
symbolu            . Pozwoli³o to zapisaæ liczbê zespolon¹ jako
z = a + bi, gdzie a, b s¹ liczbami rzeczywistymi.

Poniewa¿ zarówno a, jak i b mog¹ byæ równe zeru, to
w zakres szeroko rozumianych notacji liczb zespolonych
wchodz¹ tzw. liczby czysto urojone, takie jak i = 0 + 1· i,  oraz
dowolne liczby rzeczywiste, takie jak np. 5 = 5 + 0 · i. W tym
sensie liczby zespolone zawieraj¹ liczby rzeczywiste.

L. Euler nie ograniczy³ siê tylko do utrwalenia notacji
          , ale rozwin¹³ tzw. postaæ trygonometryczn¹ liczby
zespolonej. Znany jest tzw. wzór Eulera:

Z niego za� wynika inny wzór (obecnie uwa¿any za jeden
z najpiêkniejszych wzorów, obok znanego wzoru Einsteina
E=mc2). Jest nim:

£¹czy on najwa¿niejsze sta³e matematyki, tj. 0, 1, πππππ, e
oraz �i� (prawdziwa parada gwiazd). Krótko mówi¹c, Euler
wykaza³, ¿e sinusy i cosinusy s¹ zamaskowanymi funkcjami
wyk³adniczymi. To za� mia³o odegraæ w przysz³o�ci wa¿n¹
rolê praktyczn¹.

Jeszcze dziwniejsze sta³o siê wyliczenie przez Eulera      czyli
urojonej potêgi liczby urojonej. Okaza³o siê, ¿e  . Jak
widaæ, jest to liczba rzeczywista. Ilo�æ wyników, jakie uzy-
ska³ Euler, daje mu szczególne miejsce w historii liczb zespo-
lonych.

Postaæ trygonometryczn¹ liczby zespolonej, jakiej u¿ywa³
Euler, po raz pierwszy poda³ J. Wallis (1616�1703). Mo¿na j¹
tak¿e znale�æ w pracach A. de Moivre�a (1667�1754) � mate-
matyka angielskiego. Nale¿a³oby tak¿e wspomnieæ, ¿e posta-
ci¹ trygonometryczn¹ liczb urojonych zajmowa³ siê gdañski
nauczyciel matematyki Henryk Külm (1690�1769). Wyniki
otrzymane przez niego by³y wysoko oceniane przez L. Eulera
(fakt ten znany jest z listownego kontaktu miêdzy nimi).

Idea, aby liczbê zespolon¹ traktowaæ jako punkt na p³asz-
czy�nie, pojawi³a siê w 1797 r. w pracy norweskiego mierni-
czego i kartografa C. Wessela (1745�1818). Zamiarem We-
ssela by³o stworzenie aparatu s³u¿¹cego do rozwi¹zywania
zadañ geodezyjnych. W tym celu opracowa³ dok³adny rachu-
nek wektorowy na p³aszczy�nie, bêd¹cy jednocze�nie mode-
lem geometrycznym algebry liczb zespolonych. Ugruntowa-
³o to zarówno liczby zespolone, jak i dzia³ania na nich. Ta
geometryczna definicja doprowadzi³a do okre�lenia systemu
liczbowego, w którym istnieje pierwiastek kwadratowy z (�1)
i spe³nione s¹ zwyk³e prawa arytmetyki. Niezwykle wa¿nym
faktem sta³o siê równie¿ to, ¿e mno¿enie liczby zespolonej
przez �i� powoduje obrót o 90° wokó³ pocz¹tku uk³adu 0.

P³aszczyznê zespolon¹ w teorii liczb zespolonych utrwali³
genialny matematyk C. F. Gauss (1777�1855). Obecnie, oma-
wiaj¹c ich interpretacjê geometryczn¹, mówi siê o p³aszczy�-
nie Gaussa. Niezwykle wa¿nym wynikiem, uzyskanym tak¿e
przez Gaussa, jest �Podstawowe Twierdzenie Algebry�. Wi¹-
¿e ono liczby zespolone z rozwi¹zaniami równañ wielomia-
nowych. Fakt ten nada³ im szczególny status w matematyce.

Wiek XIX w liczbach zespolonych, to prace wielu wybit-
nych matematyków, a w�ród nich C. Weierstrassa (1815�1897)
i F. B. Riemanna (1826�1866). Ca³y wiek XIX przyniós³
ogromny rozwój wiedzy tak o liczbach zespolonych, jak
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Wrzesieñ 2007

3 14�16 wrze�nia. Nowy S¹cz. Spot-
kanie Konsorcjum dotycz¹cego  in-
¿ynierii materia³owej.

3 18 wrze�nia. Ministerstwo Nauki
i Szkolnictwa Wy¿szego w Warsza-
wie. Uroczyste posiedzenie Rady
Narodowego Centrum Badañ i Roz-
woju. W czasie posiedzenia rektor
odebra³ nominacjê do cz³onkostwa
w Radzie.

3 19 wrze�nia. Sala Senatu Politechni-
ki Gdañskiej. Posiedzenie Senatu PG

3 19 wrze�nia. Uniwersytet Gdañski.
Debata  publiczna  z  udzia³em  przed-
stawicieli  w³adz  miasta Gdañska,
rektorów wy¿szych uczelni publicz-
nych i niepublicznych, przedstawicieli
ministerstw, placówek dyploma-
tycznych i instytucji edukacyjnych
w sprawie nauczania matematyki i
kszta³cenia technicznego.

3 19 wrze�nia. Uniwersytet Gdañski.
Uroczyste otwarcie Gdañskiego
Salonu Maturzystów Perspektywy
2007. W czasie uroczysto�ci rektor
poprowadzi³ debatê dotycz¹c¹ na-
uczania matematyki.

3 24 wrze�nia. Studium Wychowania
Fizycznego i Sportu Politechniki
Gdañskiej. Wrêczenie nagród dy-
daktycznych w SWFiS PG.

3 25�28 wrze�nia. Koszalin. Konfe-
rencja Rektorów Polskich Uczelni
Technicznych.

Pa�dziernik 2007

3 1 pa�dziernika. Bazylika Archika-
tedralna w Gdañsku. Msza  �wiêta
w  intencji  studentów  i  pracowni-
ków  wy¿szych  uczelni województwa
pomorskiego, celebrowana przez
Metropolitê Gdañskiego Ksiêdza Ar-
cybiskupa Tadeusza Goc³owskiego.

3 1 pa�dziernika. Akademia Marynar-
ki Wojennej w Gdyni. �rodowiskowa
Inauguracja  Roku  Akademickiego
2007/2008, po³¹czona z obchodami
Jubileuszu 85-lecia Akademii Mary-
narki Wojennej w Gdyni.

3 1 pa�dziernika. Apartamenty Pa-
pieskie w Gdañsku Oliwie. Spotka-
nie z profesorem Zbigniewem Brze-
ziñskim.

3 1 pa�dziernika. Polska Filharmo-
nia Ba³tycka. Debata w ramach
Gdañskiego Areopagu z udzia³em
profesora Zbigniewa Brzeziñskiego.

3 2 pa�dziernika. Studium Naucza-
nia Matematyki Politechniki Gdañ-
skiej. Wrêczenie nagród dydaktycz-
nych pracownikom Studium.

3 2 pa�dziernika. Polska Filharmo-
nia Ba³tycka w Gdañsku. Spotkanie
z  okazji  Dnia  Jedno�ci  Niemiec.

3 2 pa�dziernika. Nowy Ratusz w
Gdañsku. Spotkanie z ojcem Ma-
ciejem Ziêb¹, Dyrektorem Europej-
skiego Centrum Solidarno�ci.

3 3 pa�dziernika. Z³o¿enie kwiatów
pod pomnikiem Poleg³ych Stocz-
niowców.

3 3 pa�dziernika. Aula Politechniki
Gdañskiej. Uroczysta Inauguracja
Roku Akademickiego 2007/2008
na Politechnice Gdañskiej.

3 3 pa�dziernika. Akademia Sztuk
Piêknych w Gdañsku. Uroczysta
Inauguracja Roku Akademickiego
2007/2008 w Akademii Sztuk Piêk-
nych w Gdañsku.

3 4 pa�dziernika. Otwarcie konferen-
cji zorganizowanej przez Dyrekcjê
Lasów Pañstwowych z udzia³em
Pana Jana Szyszko, Ministra �ro-
dowiska.

3 5 pa�dziernika. Studium Jêzyków
Obcych Politechniki Gdañskiej.
Wrêczenie nagród dydaktycznych
pracownikom Studium.

Z kalendarza JM Rektora
3 5 pa�dziernika. Uniwersytet Gdañ-

ski. Uroczysta Inauguracja Roku
Akademickiego 2007/2008 na Uni-
wersytecie Gdañskim.

3 8 pa�dziernika. Akademia Medycz-
na w Gdañsku. Uroczysta Inaugu-
racja Roku Akademickiego 2007/
2008 w Akademii Medycznej.

3 8 pa�dziernika. Sala Koncertowa
Akademii Muzycznej w Gdañsku.
�rodowiskowy Koncert z okazji  In-
auguracji Roku Akademickiego
2007/2008.

3 9 pa�dziernika. Refektarz Pocy-
sterski Gdañskiego Seminarium
Duchownego w Gdañsku. Debata
zorganizowana przez miesiêcznik
�Styl ¯ycia� pod has³em  �Na po-
cz¹tku by³o s³owo � (nie)czu³e
s³ówka�.

3 10 pa�dziernika. Hotelu Hevelius
Mercure w Gdañsku. Spotkanie
z czo³owymi politykami � kandyda-
tami do Parlamentu RP reprezen-
tuj¹cymi Platformê Obywatelsk¹
oraz Lewicê i Demokratów.

3 12 pa�dziernika. Pañstwowa Wy¿-
sza Szko³a Zawodowa w Nowym
S¹czu. Uroczysta Inauguracja Roku
Akademickiego 2007/2008 w Pañ-
stwowej Wy¿szej Szkole Zawodowej
w Nowym S¹czu. Rektor wyg³osi³
wyk³ad inauguracyjny pt.:�Upor-
czywo�æ pamiêci. Rzecz o tym, jak
czas wi¹¿e ludzkie do�wiadczenia�.

3 14 pa�dziernika. Grand Hotel w
Sopocie. Spotkanie z profesorem
Rolfem Jeltsch�em przewodnicz¹-
cym GAMM (Gebiet der Angewand-
ten Mathematik und Mechanik).

Piotr Markowski
Rektorat

Koncert okoliczno�ciowy z okazji tegorocznego Dnia Papieskiego
pod patronatem Rektora PG prof. Janusza Rachonia oraz  Senatora RP prof. Edmunda Wittbrodta

Antonio Vivaldi Cztery Pory Roku op. 8
Orkiestra Sinfonietta Cracovia

Robert Kabara � skrzypce

15 pa�dziernika 2007, godz. 14.00, Aula PG, ul. Narutowicza 11/12, Gdañsk






